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ح کرد: تهیه کننده سرهنگ ثریا مطر

 ذائقه فیلم دیدن مردم 
باید تغییر کند

تهیه کننده فیلم ســرهنگ ثریا با برشــمردن دلیل 
کاهش متقاضیان فیلم های اکران نوروزی بیان کرد 
که برای اکران این فیلم هنوز تصمیم قطعی گرفته 

نشده است...

گزارش

پشت پرده تحرکات خصمانه غرب 
علیه ایران

   فریدون مجلسی 
کارشــناس  و  پیشــین  دیپلمــات 

روابط بین الملل
من در مورد غنای کمتر از این ۸۴ 
درصد خبری ندارم ، مشکل می 
شــود راجع به این موضوع اظهار 
نظر کرد اما آنچه که مســلم اســت اکنون در این زمینه 
اقدامات حادی در سطح جهانی دارد صورت می گیرد...

| صفحه 2 را بخوانید 

| صفحه 8 را بخوانید 

 آیا بسته های حمایتی دولت از بورس
 کارآمد است؟

بسته های بی نتیجه دولت
  رقیه ندایی / گروه اقتصادی 

ســخنگوی اقتصادی دولت از یک بســته جدید برای 
حمایت از بورس سخن گفت و اعلام کرد که این بسته 
به همین زودی ها رونمایی می شــود؛ با توجه به اجرایی 
نشــدن بســته های قبلی آیا این بسته جدید کاربردی 
خواهد بود یا آن هم در حد یک دستوالعمل بلااستفاده 

خواهد ماند؟

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

رئیس سازمان انرژی اتمی:

 بازرسان آژانس
در حال بازدید هستند

     محمد اســامی رئیس ســازمان انرژی 
اتمــی در حاشــیه جلســه هیئــت دولــت 
گفت: مســئولان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در تهران هســتند و از ســه شــنبه در 

حال بازدید و بررسی هستند...

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰2 :

 سهمیه بنزین برای 
خانوارهای فاقد خودرو 
گزارش تلفیق نیست در 

در  گفــت:  حســینی  شــمس الدین       
گزارش تلفیق موضوعی مبنی بر اختصاص 
ســهمیه ۱۵ لیتــری بنزیــن بــه خانوارهــای 

فاقد خودرو نیامده است...   || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

کرات با ایران باید چراغ سبزی در بغداد نشان دهند سعودی ها برای ازسرگیری مذا

توپ آغاز دور ششم در زمین ریاض
   کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: در صورت جدیت عربستان، ایران آماده ارتقای 
ســطح گفت گوها از ســطح امنیتی به سیاســی و حتماً عاقمند به بازگشــت روابط عادی دو 
کرات ایران و عربستان بر منافع دو  کشور به حالت گذشته است. وی افزود: چنانچه تمرکز مذا

کشــور باشــد، هیچ مانع اساســی وجود ندارد. رضا میرابیان، گفت: نخســت وزیر و مقام های 
کید کرده اند که ایجاد تنش در روابط میان عربستان و ایران یا  عراقی بارها بر این موضوع تأ

  || صفحه  صفحه 22  جمهوری اسامی ایران و آمریکا بر اوضاع داخلی عراق تأثیر منفی می گذارد...

گار« از علت رقابتی نشدن قیمت خودروها گزارش »روز

 سرنخ قیمت خودرو سرنخ قیمت خودرو
در دست دولتدر دست دولت

صفحه 3 
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داروخانه ها این روزها 
بیمار هستند

7

 جنگ اوکراین 
نقطه عطفی در تاریخ

2

بدعهدی افغانستان در 
پرداخت حق آبه هامون

4

 سکه باز هم
 تاریخ سازی می کند

3

گهی مناقصه عمومی(( گهی مناقصه عمومی(())آ ))آ

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان

 نوبت دوم

گان در نظر دارد نسبت به خریدهای مشروحه ذیل   شرکت توزیع نیروی برق استان هرمز
کنندگان واجد شرایط اقدام  نماید: از طریق برگزاری مناقصه عمومی از شرکت 

شماره موضوعردیف
مناقصه

1

 NAYY از نوع PVC لومینیومی با عایق و روکش ) 44.000 ( متر انواع کابل تک رشته و چهار رشته آ خرید مقدار چهل و چهار هزار
ح جدول ذیل: مطابق با استاندارد توانیر از محل اعتبارات داخلی به شر

ح کالا واحدمقدارشر

لومینیومی با عایق و روکش PVC از نوع NAYY و به سطح مقطع 240×1 میلیمتر مربع متر23000کابل تک رشته آ

لومینیومی با عایق و روکش PVC از نوع NAYY و به سطح مقطع 50×4 میلیمتر مربع متر2000کابل چهار رشته آ

لومینیومی با عایق و روکش PVC از نوع NAYY و به سطح مقطع 95×4 میلیمتر مربع متر17000کابل چهار رشته آ

لومینیومی با عایق و روکش PVC از نوع NAYY و به سطح مقطع 120×4 میلیمتر مربع متر2000کابل چهار رشته آ

متر44.000جمع کل
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 2.383.270.000ریال

کثر  2ماه                         پیش پرداخت: %20 مدت زمان تحویل کالا: حدا

1401-177

2

) 50000 ( متر انواع کابل مسی مطابق با استاندارد توانیر و مشخصات فنی پیوست از محل اعتبارات داخلی به  خرید مقدار پنجاه هزار
ح  جدول ذیل: شر

ح کالاردیف واحدمقدارشر

متر30000    کابل مسی دو رشته با عایق و روکش PVC از نوع NYY با سطح مقطع 10×2 میلی متر مربع1

متر20000    کابل مسی دو رشته با عایق و روکش PVC از نوع NYY با سطح مقطع 6×2 میلی متر مربع2

متر50000جمع کل
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 2.224.000.000ریال

کثر  3ماه                         پیش پرداخت: %20 مدت زمان تحویل کالا: حدا

1401-178

3

خرید مقدار یکصد و بیست هزار )120000( متر کابل مسی چهار رشته با عایق و روکش PVC از نوع NYY با سطح مقطع 6×4 میلی متر 
ح جدول ذیل:  مربع  مطابق با استاندارد توانیر از محل اعتبارات داخلی به شر

ح کالاردیف واحدمقدارشر

متر120000کابل مسی چهار رشته با عایق و روکش PVC از نوع NYY با سطح مقطع 6×4 میلی متر مربع1
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: 4.996.000.000 ریال

کثر  3 ماه                     پیش پرداخت: % 5 مدت زمان تحویل کالا: حدا

1401-179

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه فقط به سه صورت ضمانت بانکی –کسر از مطالبات یا واریز وجه نقد مورد قبول می باشد.

لــذا کلیــه شــرکت کننــدگان واجــد شــرایط جهــت خریــد اســناد مناقصــه مــی تواننــد پــس از تاریــخ درج آگهــی نوبــت دوم در روزنامــه جهــت خریــد اســناد 
مناقصــه بــه آدرس www.setadiran.ir مراجعــه نماینــد و جهــت دریافــت اســناد اقــدام نماینــد.

: بندرعبــاس – بلــوار جمهــوری اســامی – جنــب شــهرک مســکونی زیتــون )نیــروگاه قدیــم( شــرکت توزیــع نیــروی بــرق  گــزار - آدرس دســتگاه مناقصــه 
هرمــزگان تلفــن: 31201594-076 ، فاکــس دبیــر خانــه: 31201402 - 076

شــرکت:10101335577 شناســه  اقتصــادی:411143589315  کــد  گان:  هرمــز اســتان  بــرق  نیــروی  توزیــع  شــرکت  مشــخصات   - 
ش ثبت:1954     کدپستی:79136-75115

کات : شرکت توزیع برق هرمزگان – دفتر امور تدارکات و انبارها گشایی پا - محل باز
ر در اســناد مناقصــه واصــل مــی شــود مطلقــا ترتیــب  - بــه پیشــنهادهای فاقــد امضــا، مشــروط، مخــدوش و پیشــنهاداتی کــه بعــد از انقضــا ء مــدت مقــر

اثــر داده نخواهد شــد.
)www.setadiran.ir( .میباشد )آدرس دانلود اسناد: خرید اسناد فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد -

؛  همکاری های اقتصادی ایران و روسیه از نگاهی دیگر

غنیمتی بزرگ برای دو کشور
گسترش ارتباطات میان ایران و روسیه را عده ای مثبت 
تلقی کرده و معتقدند بهترین فرصت اقتصادی برای 
بهره مندی کشــورمان از این ارتباط دوجانبه فراهم 

شده است .
اهــداف اقتصادی و تجاری ســهمی پررنگ تر را در 
مناسبات ایران و روسیه ایفا می کند به همین منظور 
دو این کشور در راستای تحقق اهداف اقتصادی خود، 
چهار سند همکاری امضا کردند و روسیه برای تأمین 
مالی تا مبلغ ۱۰ میلیارد دلار در برخی از ابر پروژه های 
ایران اعلام آمادگی کرد؛ همچنین در چند سال اخیر، 
با وجود شــرایط پیش آمده همکاری با این کشــور از 
گزینه های جدی ایران بوده است. به ویژه در یکسال 
گذشته، با وجود درگیری روسیه و اوکراین و تحریم 
این کشور، توسط اغلب شرکت های اروپایی، فرصتی 
عالی برای ایران در زمینه گسترش همکاری با روس ها 

به وجود آمده است.
اما از مشکلات گمرکی گرفته تا ضعف های بازاریابی که 
به دلیل در دسترس نبودن اطلاعات جامع کاربردی 
برای تولیدکنندگان و صادرکنندگان هر دو کشــور، 
موانعی جدی برای افزایش مراودات اقتصادی است که 
از نقطه نظر فعالان و کارشناسان اقتصادی با استفاده 
از ظرفیت هایی چون نمایشگاه های کالا و خدمات و 
ایجاد فروشــگاه های زنجیره ای در کشور مقصد، این 

مشکل تا میزانی زیادی برطرف خواهد شد.
حال آنکه در زمان هایی دیگر هم فرصت هایی طلایی 
برای افزایش روابط اقتصادی میان ایران و روسیه نمود 
پیدا کرده بود اما تاکنون به نحو مناسبی نتوانسته ایم 
از آنهــا بهره برداری کنیــم و دیگر بازیگران خارجی 

توانستند در این میدان از ایران سبقت بگیرند.
منافع اقتصادی ارتباطات روسیه و ایران

اما این بار قرار است در ارتباطات تجاری ایران و روسیه 
شــاهد چه اتفاقاتی باشیم؟ به گفته احمد اسدزاده، 
معاون امور بین الملل وزیر نفت، در توافق های انجام 
شده به دنبال تمرکز بر چند محور مشخص و محدود 
و به نتیجه رســاندن آنها هســتیم که مهمترین این 

محورها عبارت اند از:
۱- برقراری همکاری های بانکی گسترده برای ایجاد 
یک نظام پرداخت مناسب و قابل اتکا جهت تسهیل 

تجارت و سرمایه گذاری.
۲- بهره برداری کامل ایران از وام دولتی پنج میلیارد 
دلاری روســیه به ایــران و مذاکره برای افزایش این 

مقدار به دو برابر.
۳- تجــارت حامل هــای انرژی به ویژه گاز، نفت خام 
و فرآورده های نفتی و توســعه بازارهای صادراتی گاز 

ایران با مشارکت طرف روس.
۴- سرمایه گذاری طرف روس در بخش های مختلف 
صنعــت نفت ایران خصوصاً توســعه زنجیره ارزش 

محصولات پتروشیمی و پالایش نفت ایران.
۵- گذردهی بار از کریدور شــمال - جنوب به ویژه با 
تمرکز بر استفاده کامل از ظرفیت و زیرساخت های 

موجود و توسعه زیرساخت ها در ادامه.
۶- انجام هماهنگی های لازم بین دو کشور در زمینه 
استانداردهایشان در زمینه اقلام و محصولات مختلف 

صنعتی، کشاورزی و...
۷- تبادل محصولات کشاورزی شامل واردات غله از 
روسیه و صادرات محصولات کشاورزی گرمسیری به 
روسیه و استفاده از موقعیت ایران برای تبدیل شدن به 
هاب ترانزیتی و سوآپ محصولات کشاورزی روسیه.
۸- ایجاد صندوق مشترک برای سرمایه گذاری های 

منطقه ای و جهانی.
۹- ایجاد اتحادیه مناطق آزاد ایران و روسیه و توسعه 
این همکاری ها به سایر کشورهای حاضر در کریدور 

شمال - جنوب.
۱۰- توافق صندوق های ضمانت دو طرف برای صدور 
ضمانت نامه متقابل برای شرکت های هر طرف با هدف 

کاهش ریسک تجارت و سرمایه گذاری.
معاون وزیر نفت ادامه می دهد: طبیعی اســت مسیر 
سایر همکاری ها باز خواهد بود و بخش های مختلف 
اقتصادی دو کشــور به همکاری های خود در ســایر 
حوزه ها ادامه خواهند داد، اما دغدغه اصلی کمیسیون 

مشترک پیگیری محورهای فوق خواهد بود.
اسدزاده اضافه می کند: دوم اینکه ما معتقدیم توسعه 
و گسترش همکاری های دو کشور تابع عملکرد ما در 
تحقق محورهای مورد تمرکز اســت، از این رو برای 
توسعه حوزه های همکاری راهبردی و افزایش عمق 
همکاری هــای موجود متغیرهای مختلفی از جمله 
موفقیت همکاری های قبلی و تغییر شــرایط جهانی 
را بررسی می کنیم و به تدریج و پس از تحقق نسبی 
محورهای اصلی همکاری نســبت به اولویت دهی به 
ســایر موارد هم اقدام خواهیم کرد. وی خاطرنشــان 
می کند: ســوم اینکه تلاش شده چارچوب همکاری 
مورد توافق پاسخی به رفع گلوگاه ها و محدودیت های 
اقتصادی دو کشــور و مبتنی بر اصل توازن امتیازات 
متقابل باشــد، چراکه چنین توازنی است که ضامن 
پایداری، ثبات و توسعه همکاری ها است. از این روست 
که می گوئیم این یک همکاری برد - برد خواهد بود.

بــدون تردیــد، می توان با بررســی بهتر و دقیق تر و 
شناســایی فرصت ها و رفع موانــع موجود، اقدامات 
مناسبی در راستای گسترش این همکاری دوجانبه 
انجام داد. شــیخی تاکید می کند: روس ها عاقل تر از 
آن هستند که با وجود منافع خود در ارتباط با ایران، 
اقدامی متعرضانه انجام دهند؛ آنها ما را نزدیک به خود 
می بینند و ارتباط با ایران را غنیمتی بزرگ، برای خود 

به شمار می آورند.

قهر دوروزه نماینده دولت از کمیسیون تلفیق

نیکزاد: بدون حضور دولت هم بودجه را 
بررسی می کنیم

نایــب رئیس مجلــس یازدهم گفت: تــرک دولت و حضور 
نداشــتن نماینده دولت در جلســه کمیسیون تلفیق بودجه 
مانع از رســیدگی و تصمیم گیری درباره لایحه دولت در این 
کمیسیون نیست؛ نمایندگان مجلس لایحه را در کمیسیون 
بررسی کردند و مصوبات کمیسیون تلفیق مجدداً در صحن 
مجلس مطرح می شود و دولت فرصت دفاع از خود را خواهد 

داشت.
محمد وحیدی، عضو کمیســیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۲ 
مجلس شــورای اســلامی با انتقاد از قهر نماینده دولت و عدم 
حضور ۲ روزه او در جلســات بررســی لایحه بودجه سال آتی 
در کمیسیون تلفیق بودجه گفت: مگر با قهر کردن می شود 

مشکلات کشور را حل کرد؟
 محمد وحیدی در جلسه علنی چهارشنبه مجلس در اخطاری 
گفت: بر اســاس اصل ســوم قانون اساسی، پی ریزی اقتصاد 
صحیح و عادلانه طبق ضوابط اسلامی جهت ایجاد رفاه و رفع 
فقر و برطرف ساختن هر نوع محرومیت از وظایف اصلی دولت 
است. همچنین بر اساس اصل ۸۴ قانون اساسی قید شده که 
هر نماینده در برابر تمام ملت مسئول است و حق اظهار نظر 

درباره مسائل داخلی و خارجی را دارد.
وی اظهار کرد: اخطار قانون اساســی من این اســت که روز 
گذشــته در صحن مجلس جلسه ای بصورت غیر علنی برای 
بررسی وضعیت بازار ارز برگزار شد که تصمیمی برای حضور 
دولت یا اقتصاددان اصلی دولت نیز اتخاذ نشــد و نمایندگان 
فقط با یکدیگر گفتار درمانی کردیم. مجدداً امروز اعلام شد که 
قرار است روز شنبه جلسه ای غیر علنی با حضور دولت برگزار 
شــود؛ در این زمینه پیشــنهاد من این است که اگر قرار است 
نماینده درباره مسائل اقتصادی و مهم کشور اظهار نظر کند، 

این جلسه حتماً بصورت علنی برگزار شود.
وحیدی درباره جزییات اتفاقی که در کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۲ رخ داده است، ادامه داد: دولت با تأخیر ۳۶ روزه لایحه 
بودجــه را تحویــل مجلس می دهد و ما بصورت ۳ شــیفت با 
اعضــای تلفیــق کار می کنیــم و در دو روز آخر به دلیل طرح 
پیشنهاد آقای حاجی دلیگانی که پیشنهادی قانونی و مبتنی 
بر نظر نماینده اســت، نماینده دولت ۲ روز قهر می کند و در 
جلســه حاضر نمی شود؛ مگر با قهر کردن می شود مشکلات 

کشور را حل کرد؟
علی نیکزاد که ریاســت جلســه را بر عهده داشت در پاسخ به 
تذکر وحید تاکید کرد: برای موضوع برگزاری علنی یا غیر علنی 

جلسه روز شنبه بررسی لازم انجام خواهد شد.
وی همچنیــن درباره موضوع قهر نماینده دولت و عدم 
حضور او در جلســه کمیســیون تلفیق اظهار کرد: ترک 
دولت و حضور نداشتن نماینده دولت در جلسه کمیسیون 
تلفیق بودجه مانع از رســیدگی و تصمیم گیری درباره 
لایحــه دولت در این کمیســیون نیســت؛ نمایندگان 
مجلس لایحه را در کمیسیون بررسی کردند و مصوبات 
کمیسیون تلفیق مجدداً در صحن مجلس مطرح می شود 

و دولت فرصت دفاع از خود را خواهد داشت.

اخبار کوتاه
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سیاست 2

یک کارشــناس مســایل بین الملل گفت: اگر تمام مناسبات مان را هم با 
روسیه در شرایط فعلی قطع کنیم، غرب و آمریکا دست از تحریم و فشار 

علیه ایران برنمی دارند.
امیرعلی ابوالفتح با اشاره به سفر جو بایدن به اوکراین اظهار کرد: همین 
قدر که رییس جمهور آمریکا به اوکراین و شــهری که زیر موشــک بوده 
است،  سفر کرد فارع از اینکه روس ها برای انجام این سفر تضمین دادند یا 

نه، سفر به منطقه جنگی است و حامل چندین پیام است.
وی ادامه داد: یک پیام مهم آن برای دولت اوکراین و شــخص زلنســکی 
است که آمریکا در بالاترین سطح از دولت اوکراین حمایت می کند، پیام 
دیگر برای متحدان آمریکاست که دلسرد و خسته نشوند و هم چنان به 
کمک هایشان به اوکراین ادامه دهند. پیام سوم هم به روسیه است که این 

جنگ تا جایی که اوکراین و آمریکا و متحدانش پیروز شوند ادامه دارد.
این کارشناس مسایل بین الملل گفت: در یک سال گذشته با حمایتی که 
آمریکا از اوکراین و جنگ با روسیه داشته نشان داده است به جز پیروزی 
در این جنگ به چیز دیگری رضایت نمی دهند، اینکه پیروز شوند یا نه 
بحث دیگری است، اما آمریکا می خواست با این سفر وحدت و اقتدارشان 
را به رخ روسیه بکشد. اما مهم است بدانیم که با همه تلاشی که آمریکا 

داشته برای نشان دادن اقتدار جبهه غرب در برابر روسیه،  روس ها مرعوب 
این حرکات نخواهند شــد چه با ســفر رییس جمهور آمریکا چه با ارسال 

سلاح و تجهیز اوکراین.
ابوالفتح با اشــاره به گذشــت یک ســال از شروع جنگ روسیه و اوکراین 
اظهار کرد: مواضع روسیه و آمریکا به قدری پیچیده و سخت شده است 
که امکان هر گونه توافق و مصالحه را از بین می برد و شرایط به گونه ای 
اســت که هر دو طرف برای جنگ، جنگ تا پیروزی خود را آماده و مهیا 
می کنند. تا الان آمریکا نتوانسته با تجهیز و حمایت از اوکراین ۲۰ درصد 
خاک اشغال شده از اوکراین را آزاد کند و به نوعی الان بن بست عملیات 
نظامی را شــاهدیم و از ســویی روس ها برای اینکه ســرزمین بیشتری را 
تصرف کنند، دچار مشکل هستند و باید هزینه سنگینی برای آن دهند 

و دارند وجب به وجب جلو می روند.
وی ادامه داد: غرب به شدت اوکراین را تجهیز کرده که با گرم شدن هوا 

در عملیات نظامی ضد حمله ای را علیه روسیه برای بازپس گیری مناطق 
اشغال شده شکل دهد و یک پیروزی به دست آورد که به لحاظ روانی هم 
بسیار برایشان مهم است که این کار را کنند و از سویی روس ها هم به نظر 
ســربازهای خود را در اوکراین دو برابر کرده اند و برای یک تهاجم بزرگ 
خود را آماده می کنند. از این رو مشخص است که این جنگ سال ها ادامه 

خواهد داشت، اینکه کدام موفق شوند، نمی دانیم.
این کارشــناس مســایل بین الملل در پاسخ به اینکه ادامه این جنگ چه 
تاثیری بر تحولات بین الملل خواهد داشت با توجه به خطراتی که از ادامه 
آن در نظر دارید؟ گفت: این جنگ، اولین جنگی است که در یک کشور 
اتمی رخ می دهد، اینکه به یک تقابل اتمی منجر شود یک خطر عینی 
است و نباید این احتمال را رد کرد، اما این احتمال را هم اگر کنار بگذریم 
تشدید جنگ ممکن است به تاسیسات اتمی آسیب بزند همان طور که در 
هفته های اول جنگ خبر آمد که یک موشک به نزدیکی یکی از راکتورهای 
اوکراین برخورد کرده است که اگر اصابت می کرد تاریخ برای اوکراین تمام 
می شد. از این رو ادامه جنگ در اوکراین با ریسک بالایی همراه است. از 
سویی تجربه تاریخی حضور روسیه در جنگ های بزرگ قبلی نشان داده 

است که روس ها برای هزینه های انسانی بزرگ آمادگی دارند.

سیگنال هایی که سفر بایدن به اوکراین داشت؛

سفر سرزده در بحبوحه جنگ

سرمقاله

نمایش هوایی در کنفرانس بین 
المللی سالانه دفاعی در ابوظبی 

استقبال رییس جمهوری امارات/ رویترز
لهستان از همتای 
آمریکایی در ورشو/ 
خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

کرات با ایران باید چراغ سبزی در بغداد نشان دهند سعودی ها برای ازسرگیری مذا

توپ آغاز دور ششم در زمین ریاض
کنعانی، ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: 
در صورت جدیت عربستان، ایران آماده ارتقای 
ســطح گفت گوها از سطح امنیتی به سیاسی 
و حتماً علاقمند به بازگشــت روابط عادی دو 

کشور به حالت گذشته است.
وی افــزود: چنانچه تمرکــز مذاکرات ایران و 
عربســتان بر منافع دو کشور باشد، هیچ مانع 

اساسی وجود ندارد.
رضا میرابیان، کارشــناس مسائل غرب آسیا 
درباره تلاش نخست وزیر عراق برای ازسرگیری 
دور ششم مذاکرات ایران و عربستان سعودی به 
راهبرد معاصر گفت: نخست وزیر و مقام های 
عراقی بارها بر این موضوع تأکید کرده اند که 
ایجاد تنش در روابط میان عربســتان و ایران 
یا جمهوری اســلامی ایران و آمریکا بر اوضاع 
داخلی عراق تأثیر منفی می گذارد؛ به همین 
دلیل به دنبال بهبود روابط ایران وعربســتان 

هستند.
وی با بیان اینکه بهبود روابط ایران و عربستان 
آثار مثبتی بر تحولات عراق برجای می گذارد، 
افزود: ایران در ماه های اخیر بارها بر این موضوع 
تأکید کرده که آماده ازسرگیری و بازگشت به 
دور ششم مذاکرات است، ضمن اینکه نخست 
وزیر عراق نیز بارها عنوان کرده در حال تلاش 
اســت مذاکرات در عراق برگزار شود؛ بنابراین 
وقت آن فرا رســیده ســعودی ها موضع خود 
را اعلام کنند و پاســخ روشــنی به ازسرگیری 
مذاکرات بدهند، زیرا توپ در زمین عربستان 
ســعودی است که باید پای میز مذاکره حاضر 

شود.
کارشــناس مســائل غرب آســیا عنوان کرد: 
ایران با اعلام ازســرگیری مذاکره با عربستان 
ســعودی حسن نیت خود را ابراز کرد و انتظار 
می رود عربستان درخواست های غیر منطقی 
از ایران نداشته باشد. سعودی ها ادعا می کنند 
نگران وجود و پیشرفت پهپادها و موشک های 
ایران برای خود و کشــورهای منطقه هستند 
یا درخواســت دارند در مذاکرات هســته ای 

مشارکت داشته باشند، درخواستی که به هیچ 
وجه قابل پذیرش نیست.

میرابیان گفت: قطعاً توسعه موشکی، پهپادی 
و تقویــت تــوان نظامی ایران برخلاف برجام و 
قطعنامه های شــورای امنیت ســازمان ملل 
متحد نیست و صرفاً تقویت دفاعی ایران است. 
اگر هزینه ســرمایه گذاری ایران در توســعه 
تسلیحاتی اش را با خریدهای میلیارد دلاری 
کشــورهای حوزه خلیح فارس مقایسه کنیم، 
متوجه می شویم به هیچ وجه قابل قیاس نیست 
و این کشورها به مراتب برای تقویت تسلیحات 

خود هزینه می کنند.
وی تأکیــد کرد: جمهوری اســلامی ایران در 
چارچــوب حفظ اســتقلال و تمامیت ارضی 
خود و ایجاد بازدارندگی حق دارد سلاح های 
غیرهسته ای و دفاعی خود را در برابر تهاجم و 
توطئــه های خارجی تقویت کند. این موضوع 
به عربســتان، شورای همکاری خلیج فارس و 
آمریکا ارتباطی ندارد، زیرا هر کشوری حق دارد 
از توانمندی موشکی، پهپادی و سایر توانمندی 

نظامی برای حفظ بازدارندگی خود اســتفاده 
کند؛ بنابراین حساســیت های سعودی ها در 
این موضوع بی مورد اســت. ریاض اگر ادعایی 
دارد باید در مذاکراتی که پنج دوره آن پشــت 
ســر گذاشته شده است، مطرح کند که طبعاً 
جمهوری اســلامی ایران پاســخ لازم را به این 

موضوع خواهد داد.
میرابیان با بیان اینکه ســعودی ها می دانند 
جمهــوری خواهــان و دموکرات هــا از آنها 
کمتریــن حمایــت را در منطقه به عمل نمی 
آورند، گفت: سعودی ها در زمان دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور سابق آمریکا به این نتیجه دست 
یافتنــد آمریکا از آنها در منطقه حمایت نمی 
کنــد. بعــد از حمله انصارالله به یمن و برعهده 
گرفتن مسئولیت حمله، سعودی ها خواستار 
دخالت آمریکا شدند که آمریکایی ها دست رد 

به سینه شان زدند.
وی توضیــح داد: ســعودی هــا بــه خوبــی 
دریافتند ترامپ و هم حزبی هایش و نیز سایر 
سیاستمداران آمریکایی تمایلی به برهم زدن 

آرامش منطقه و از دست دادن منافع خود در 
حمایت ازعربســتان یا کشــورهای همکاری 
شــورای خلیج فارس ندارند و مایل نیســتند 
بــه خاطر عربســتان خــود را در رویارویی با 
جمهوری اســلامی ایران قرار دهند؛ بنابراین 
برای ازسرگیری مذاکرات با ایران و رفع تنش 
های منطقه ای باید چراغ سبزی به ازسرگیری 
دور ششم مذاکره با ایران در بغداد نشان دهند.
روزنامه نزاویسیمایا گازتا در گزارشی به تحلیل 
تغییــر موضع عربســتان در قبــال مذاکرات 
هســته ای ایران پرداخت و دلیل آن را تلاش 
ریــاض برای حفــظ پل های ارتباطی با تهران 

دانست.
رســانه روسی نزاویســیمایا گازتا در گزارشی 
درباره تغییر موضع عربستان سعودی در قبال 
توافق هســته ای با ایران نوشــت که ریاض از 
خراب شدن همه پل های ارتباطی اش با تهران 

هراس دارد.
براســاس گزارش روزنامه اینترنتی رای الیوم، 
در این گزارش آمده اســت: مقامات ســعودی 

خواستار بازگشت طرف ها به مذاکرات با ایران 
درباره احیای توافق هســته ای شدند. اگرچه 
دولــت جو بایدن، رئیس جمهــور آمریکا به 
صراحت اعلام کرده است که گفت و گو در این 
باره، بخاطر شــکایات جهانی علیه تهران روی 
میز نیســت، اما ریاض تاکید می کند که عدم 
توسل به دیپلماسی در این زمینه منجر به بی 

ثباتی خاورمیانه خواهد شد.
کریل ســمنوف، کارشناس مسائل بین الملل 
روســیه در گفت وگو با روزنامه نزاویســیمایا 
گازتا گفت: موضع ریاض در مورد برجام تغییر 
کرده است. عربستان سعودی مدت هاست که 
هنگام انتخاب بین تحریم ها و توافق هسته ای 
خواستار اعمال تحریم ها و فشارهای بیشتری 
بر ایران بوده و این امر را باعث کاهش فعالیت 

تهران در منطقه می دانست.
ســمنوف در ادامه درباره دلایل این چرخش 
نظر سعودی خاطرنشان کرد: این ممکن است 
به دلیل پرونده یمن باشد که در آن عربستان 
از ایــران می خواهد تا حوثی ها را برای امضای 
توافقنامه صلح تحت فشــار قرار دهد؛ از نظر 
سعودی ها، ایران باید نفوذ خود را در یمن حفظ 
کند تا حوثی ها را در خصوص صلح متقاعد کند.
 روسیا الیوم، رسانه روسی دیگر ضمن اشاره به 
میانجی گری عمان در این روند، در گزارشــی 
نوشــت: در اینجا ریاض و تهران ممکن اســت 
نقاط تماسی داشته باشند؛ و ممکن است این 
تماس ها، به تغییر رویکرد عربســتان سعودی 
در قبال مذاکرات بر سر برنامه هسته ای مربوط 
باشد.. همانطور که سران ریاض تصمیم گرفتند 

تا ادامه آن را اتفاقی خوب ارزیابی کنند.
فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه عربســتان 
ســعودی روز شــنبه )۱۸فوریه( در بخشی از 
صحبت هــای خود به برنامه هســته ای ایران 
اشــاره کرده و گفته بود: خواستار بازگشت به 
توافق هســته ای هستیم اما  با دیدی فراگیر و 
اینکه کشورهای حاشیه خلیج )فارس( نیز در 

آن مشارکت داشته باشند.

خبر ویژه

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: مسئولان آژانس بین المللی انرژی اتمی در تهران هستند و از سه شنبه در حال بازدید 
و بررسی هستند.

محمد اسلامی در حاشیه جلسه هیئت دولت با بیان اینکه ما در چارچوب پادمان روابط مان  با آژانس برقرار است، در 
مورد مطالب مطرح شده از سوی برخی از بازرسان آژانس در مورد میزان غنی سازی صورت گرفته در ایران و انتشار این 
ادعا از سوی رسانه بلومبرگ گفت:  در مورد این موضوع که یکی از بازرسان آژانس مطرح کرده بود، مسئولان آژانس در 
تهران هستند و از دیروز در حال مذاکره، بازدید و بازرسی هستند تا ابهاماتی که بر اساس برداشت  ناصواب یک بازرس 

ایجاد شده بود برطرف شود. این ابهامات در حال برطرف شدن و در حال رفع و رجوع شدن است.
وی با بیان این که که ما به تعامل و  همکاری های خود با آژانس بین المللی انرژی اتمی ادامه میدهیم، گفت :  همواره 

به این موضوع توجه داریم که از تولید ابهام جدیدی در فرایند همکاری مان با آژانس جلوگیری شود و همواره  از این 
موضوع جلوگیری می کنیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه مذاکرات برجام و توافق برجام یک معامله بین ایران و ۱+۵ برای اعتماد سازی 
بوده است، تصریح کرد: متاسفانه طرف های اصلی این توافق  به تکالیف خود عمل نکرده اند به ویژه دولت آمریکا که نه 
تنها خود به تعهداتش در این توافق عمل نکرده ، بلکه  اجازه نداده است که دیگران نیز در این زمینه همکاری کنند و به 
تعهدات خود عمل کنند.  این مقام مسئول در سازمان انرژی اتمی گفت:  این که یک جریان پرفشار سیاسی به دنبال 
این است که تعهدات برجامی به صورت یک طرفه انجام شود و  آنها خود به تعهدات شان در این توافق عمل نکنند، یک 

موضوع کاملاً غیرقابل قبول است. ما فشارهای سیاسی ، جوسازی ها و مسئله آفرینی ها را بر نمی تابیم .

رئیس سازمان انرژی اتمی:

بازرسان آژانس در حال بازدید هستند

بین الملل

وزیر کشور در حاشیه جلسه دولت:

 منتظر نظر مجلس 
 درباره لایحه تشکیل سازمان 

ملی مهاجرت هستیم
وزیر کشور تصریح کرد: کلیات لایحه تشکیل سازمان 
ملی مهاجرت در مجلس تصویب شده است و جزئیات 

آن در کمیسیون مربوطه در حال بررسی است.
 احمد وحیدی در حاشیه جلسه هیئت دولت در گفتگو 
با خبرنگاران در ارتباط با سرنوشــت لایحه تشــکیل 
ســازمان ملی مهاجرت که از ســوی دولت به مجلس 
شــورای اسلامی ارسال شده است، گفت: کلیات این 
لایحه در مجلس شــورای اسلامی تصویب شده است 
و جزئیات آن در کمیسیون در حال بررسی است و ما 
از مجلس درخواست کرده ایم که زودتر به این لایحه 
رســیدگی کند و ما منتظر تصمیم گیری مجلس در 

این زمینه هستیم.
این مقام مسئول در وزارت کشور  در پاسخ به سوالی 
در ارتباط با اخبار منتشر شده در مورد   تهیه بسته 
وحدت آفرین  از ســوی دولت خطاب به خبرنگار 
پرســش کننده گفت: در حال حاضر نمی دانم که 
منظور شــما  کدام بســته اســت، چنین بسته ای 
باید یک مجموعه جامع باشــد و  ابعاد مختلف از 
جمله ابعاد سیاســی ،اجتماعی و اقتصادی را در 

بر داشته باشد.

ادعای مقام صهیونیستی در مورد ایران
وزیر خارجه رژیم صهیونسیتی ادعا کرد که کشورهای 
غربی مکانیســم ماشــه علیه ایران را تا پیش از مجمع 

عمومی سازمان ملل فعال کنند.
الی کوهن، وزیر خارجه رژیم صهیونسیتی روز سه شنبه 
در گفت وگویی با آی ۲۴ نیوز پیش بینی و ادعا کرد که 
کشــورهای غربی تا پیش از هفتاد و هشــتمین مجمع 
عمومی ســازمان ملل در ماه سپتامبر، مکانیسم ماشه 

)اسنپ بک( علیه ایران را فعال خواهند کرد.
وی در ادامه مدعی شــد: اسرائیل تمامی گام های لازم 
برای جلوگیری از دستیابی ایران به تسلیحات هسته ای 
را اتخــاذ خواهــد کرد. ایران اولین کشــور حامی مالی 

تروریسم جهانی است.
کوهن در بخش دیگری از صحبت های خود مدعی شد: 
آمریکا و اروپا نمی توانند دیگر درخصوص مسئله ایران 
در گوشــه ای بایستند. ایران نزدیک به اورانیوم با غنای 
۹۰ درصد اســت و این کشــور به روسیه برای جنگ در 

اوکراین تجهیزات می دهد.
وی در ادامه ادعا کرد: آمریکا و دیگر کشورهای اروپایی 
تا پیش از مجمع عمومی سازمان ملل در سازمان ملل 

مکانیسم ماشه در رابطه با ایران را فعال می کنند.

کید کرد: امیر عبداللهیان تا

گشت روابط   استقبال از باز
با ریاض و قاهره 

وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران گفت که جمهوری 
اسلامی ایران از مذاکره در مسیر دیپلماسی استقبال می 
کند و در دولت جدید ایران، ماه ها برای جمع بندی و 
رســیدن به یک توافق خوب، قوی و پایدار تلاش کرده 
ایم و اکنون هم آماده جمع بندی گفت وگوها هستیم.

وی دربــاره میانجیگــری عراق دربــاره روابط ایران و 
کشــورهای عربی گفت: ما از تلاش های جناب آقای 
فواد حســین و مقامات دولت عراق درخصوص گفت 
وگوهای ایران و عربستان سعودی در بغداد و همچنین 
تلاش های مقامات عراقی و جناب آقای فواد حســین 
برای تقویت گفت وگوها و همکاریهای عربستان سعودی 
با ایران و )نیز( جمهوری عربی مصر و جمهوری اسلامی 

ایران تشکر می کنیم.
وزیــر امور خارجه ایــران افزود: ما در چارچوب تقویت 
همکاریها با کشــورهای اسلامی و منطقه، از بازگشت 
روابط ایران و عربستان و ایران و مصر استقبال و از تلاش 
های جناب فواد حسین در نزدیک کردن دیدگاههای 

دوطرف قدردانی می کنیم.

دفتر رئیسی، نامه زد

گشت اینترنت    بررسی باز
به شرایط عادی 

رییس کمیته اقتصاد دیجیتال مجلس با اشاره به نامه 
رییــس دفتر رییس جمهور به وزیر ارتباطات گفت که 
موضوع بازگرداندن اینترنت به شرایط عادی در دستور 

کار کارگروه  اقتصاد دیجیتال  دولت قرار گرفت.
مجتبی توانگر عضو کمیســیون اقتصادی مجلس در 

مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت:
پیرو نامه ام، با تشکر از حسن نظر آقای رییس جمهور که 
موضوع بازگرداندن اینترنت به شرایط عادی به دستور 

کار کارگروه  اقتصاد دیجیتال  دولت تبدیل شد.
 مردم و کســب و کارهــا منتظر تصمیمات عاجل این 
کارگروه برای رفع مشــکل اختلالات اینترنتی و فراهم 

کردن دسترسی عمومی به اینترنت آزاد هستند.
در این توییت توانگر متن نامه اســماعیلی رییس دفتر 
رییس جمهور به زارع پور وزیر ارتباطات را منتشر کرده 

که متن نامه به شرح زیر است:
جنــاب آقای زارع پور، وزیر محترم ارتباطات و فناوری 

اطلاعات 
احتراما نامه ۱۲۵۴۸۹۰ مورخ ۱۹/۱۰/۱۴۰۱ نماینده 
محترم مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی و 
گــزارش ایــن دفتر در خصوص  لــزوم بازگرداندن 
اینترنت به شــرایط عادی و فراهم کردن دسترســی 
مردم به اینترنت آزاد، به استحضار رسید؛ حسب نظر 
رییس جمهور محترم، مقتضی اســت موضوع توسط 
کارگروه  اقتصاددیجیتال  دولت بررســی، پیگیری و 

اعلام نتیجه شود.

پشت پرده تحرکات خصمانه غرب 
علیه ایران

   فریدون مجلسی 
دیپلمات پیشــین و کارشناس 

روابط بین الملل
من در مورد غنای کمتر از این 
۸۴ درصد خبری ندارم ، مشکل 
می شــود راجع به این موضوع 
اظهار نظر کرد اما آنچه که مسلم است اکنون در این زمینه 
اقدامات حادی در سطح جهانی دارد صورت می گیرد.

چنین امری چه حقیقت داشته باشد و چه حقیقت نداشته 
باشد مستند سازی و دلیل آوری برای اقداماتی است که 
ممکن است بخواهند انجام دهند، اقداماتی شبیه آنچه که 
در عراق و صربستان رخ داد؛ یعنی زمینه سازی خارجی 
برای آماده کردن اذهان عمومی کشور های طرف ایران 
برای برخورد با تهران. زیرا ایران در عمل در جنگ بین 
المللی اروپا و روسیه جزو محور متحدین روسیه و بقیه 
کشورها در محور متفقین قرار دارند. از سوی دیگر آنان 
اهدافی چون آماده سازی بخشی از افکار عمومی مردم 
ایران برای استقبال از فاجعه ای که در آستانه بروز است 

دنبال می کنند.
شعارهایی نظیر تاکید بر نابودسازی اسرائیل، مبنای همه 
تحریم ها و مشــکلات ایران اســت، اصولا برجام بخاطر 
حمایت غرب و اتفاقا در آن زمان حمایت روسیه و چین 
از بقای اسرائیل ابعاد عملیاتی به خود گرفت. در برجام 
اسمی از اسرائیل نیامده بود، ولی وقتی که به فلسفه برجام 
نگاه می کنیم چنین رویکردی در آن قابل مشاهده بود.
مگر پاکستان بمب اتمی درست نکرد، اما آیا با مخالفت 
مواجه شد؟ یا تحت اعمال چنین تحریم ها و فجایعی قرار 
گرفت؟ برای این که احساس کردند ابزار نابودی اسرائیل 
دســتیابی به سلاح هسته ای است، بنابراین خواستند 
جلوی ما را بگیرند. در آن زمان ایران به جد مدعی شد 
چنین خواسته ای ندارد و فراهم سازی انرژی هسته ای 
به معنای تعقیب چنین مقاصدی نیست. منتهی بعد از 
اینکه برجام راه افتاد، و معاملات آغاز شد و تحریم های 
بانکی برداشته شد، تحرکات محافل تندرو در داخل ایران 

به نفع اسرائیل تمام شد.
در این میان پرتاب موشــک با شــعار نابودی اســراییل 
بر روی آن، تمام فلســفه وجــودی برجام را باطل کرد. 
یعنی نابودسازی اسرائیل که دلیل اصلی حمایت غرب 
از سیاست اغماض در حد برجام بود، به ادامه تحریم ها 
تبدیل شــد. از سوی دیگر فضای کنفرانس مونیخ علیه 
جنگی است که متفقین در یک صف و ایران وروسیه تحت 

عنوان متحدین در مقابل آن قرار دارند.
قبول مخالفان ایران در مونیخ، نشان دادن یک نوع تهدید 
علیه جمهوری اســلامی است که مایلند بگویند به فکر 
تغییر رژیم در ایران هســتند و اعمال این چنینی می 
تواند ابزاری شود برای گرفتن امتیاز و کسب اطمینان از 
این که جمهوری اســلامی خواهان تداوم ستیزه جویی 
در منطقه نیســت و خط قرمز های خود را به مرزهای 

خودش محدود می کند.

 جنگ اوکراین 
نقطه عطفی در تاریخ

با گذشــت تقریبا یک ســال از حمله روسیه به اوکراین، 
تحقیقات نشــان می دهد که غرب متحدتر شــده، اما 
اختلاف غرب با دیگر کشــورهای جهان بیشــتر شده و 

ردپای ایجاد یک نظم جدید جهانی دیده می شود.
به نقل از وب ســایت روزنامه گاردین، اندیشکده شورای 
اروپا در امور روابط خارجه در ۹ کشور اتحادیه اروپا – از 
جمله فرانســه،  آلمان و لهستان – و همچنین انگلیس، 
آمریکا، چین، روسیه، هند و ترکیه نظرسنجی برگزار کرد.
نتایج این نظرســنجی نشــان می دهد که اختلاف نظر 
بســیاری بر ســر جنگ اوکراین، دموکراســی و موازنه 
قدرت در جهان وجود دارد. این اندیشــکده اعلام کرد 
حمله روسیه به اوکراین می تواند نقطه عطفی تاریخی 

بوده و یک نظم جهانی پساغربی ایجاد کند.
مــارک لئونارد، مدیــر این اندیشــکده گفت: تناقض 
جنگ اوکراین این اســت که باعث شــده غرب متحدتر 
از همیشه شود، اما قدرت نفوذش در جهان کمتر از هر 
زمان دیگری باشد. تیموتی گارتون اش، استاد مطالعات 
اروپا در دانشــگاه آکســفورد که در این پروژه همکاری 
داشت، یافته های این تحقیق را بسیار تامل برانگیز دانست. 
به گفته او، این تحقیق نشــان داد که جنگ اوکراین به 
اتحاد غرب در سوی آتلانتیک اتحاد و هدف اعطا کرده، 
اما تاثیر مشــابهی بر قدرت های بزرگ دیگر مانند هند، 
چین و ترکیه نداشــته است. این مقام دانشگاهی گفت 
که پیام یافته های این تحقیق، روشن است: ما فورا به یک 
روایت تازه نیاز داریم که هند را هم به عنوان بزرگترین 

دموکراسی جهان، به سمت خود جذب کنیم.
تحقیق مذکور نشان داد که دیدگاه غرب نسبت به روسیه 
تیره تر شده است. ۷۷ درصد در انگلیس، ۷۱ درصد در 
آمریکا و ۶۵ درصد از شرکت کنندگان از دیگر کشورهای 
اتحادیه اروپا بر این باورند که روسیه یک دشمن است که 

کشورشان با آن در مناقشه یا رقابت است.
از سوی دیگر، تنها ۱۴ درصد در آمریکا، ۱۵ درصد در 
۹ کشور اتحادیه اروپا و ۸ درصد در انگلیس روسیه را 
متحد یا شریک ضروری خود می دانند که با آن منافع 
مشترک دارند. حدود نیمی از شرکت کنندگان در 
این تحقیق هم در توصیف روسیه از عبارات تهاجمی 
و غیرقابل اعتماد استفاده کرده و با تداوم تحریم ها 
علیه مســکو موافق بودند، حتی به قیمت آســیب 

اقتصادی به کشور خودشان.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گزارش

پیش بینی قیمت طلا در هفته آینده

 سکه باز هم
 تاریخ سازی می کند

  میناسادات حسینی/  گروه اقتصاد 
روز موعــود در بازار طــلا و ارز ایران بالاخره 
فرا رســید و فعالیت مرکــز مبادله ارز و طلا 
براساس مصوبه شورای پول و اعتبار در حوزه 
معاملات ارزی )اسکناس و حواله( آغاز شد تا 
هفته آینده نیز شــاهد ورود سکه به این بازار 
باشیم.فروش ربع سکه نیز در بورس متوقف 
شد تا هفته آینده پا به مرکز مبادله طلا و ارز 
بگذارد.قیمت طلا و ســکه در روز ســه شنبه 
برخلاف همه روز های هفته اخیر کاهشی شد 
تا نشــان دهد بازار طلا و ســکه در مرز روانی 
حرکــت می کند.در بازار داخلی ایران قیمت 
هر گرم طلای ۱۸ عیار طبق ســایت اتحادیه 
طــلا تــکان نخورد و حتی بــه دو میلیون و 
۳۵۰ هزار تومان رســید.قیمت سکه که روز 
ســه شنبه با سرعت زیادی تا یک قدمی ۳۰ 
میلیون تومان رســیده بود، روز ســه شنبه ۲ 
اسفند ۱۴۰۱ تا ۲۹ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 
کاهــش یافت تا فلز گرانبهای داخلی ریزش 
قابل توجهی را ثبت کند.اما سوال اصلی این 
اســت که قیمت طلا و ســکه تا پایان سال در 

چه سمت و سویی حرکت می کند؟

کاهش مشروط قیمت طلا و سکه
ابراهیم محمدولی، رئیس سابق اتحادیه طلا و 
جواهر تهران در همین رابطه گفت: نوســانات 
شــدید قیمــت دلار و ارز در هفته های اخیر 
عمده ترین دلیل افزایش قیمت طلا و سکه در 
بازار ایران بوده است.وی در مورد اینکه طبیعتا 
نوسانات قیمت دلار بر بازار طلا و سکه اثرگذار 
اســت، ادامه داد: بانک مرکزی در حالی اقدام 
بــه راه اندازی مرکز مبادله طلا و ارز کرده که 
تنها اگر این موضوع ادامه دار باشــد می تواند 
قیمت طلا و ســکه را تعدیل کند؛ آن هم به 

صورت محدود.

مقصر اصلی سکه 30 میلیونی
رئیس ســابق اتحادیه طــلا و جواهر تهران با 
اشــاره به اینکه عامل دوم افزایش قیمت طلا 
و سکه در روز های اخیر، افزایش قیمت اونس 
جهانی است، به اقتصاد ۲۴ گفت: اونس جهانی 
در این یکی، دو روزه تغییراتی داشته و حتی 
به ۱۸۴۵ دلار رســیده و این موضوع می تواند 

بر قیمت طلا و سکه اثرگذار باشد.
محمدولــی ادامــه داد: البته باید توجه کنیم 
تاثیری که دلار ۵۰ هزار تومانی در قیمت طلا 
و سکه دارد افزون بر قیمت اونس جهانی است. 
امیدواریم مســیری که مسئولان اقتصادی در 
بانک مرکزی پیش گرفته اند عملیاتی شده و 
ادامه دار باشد تا شاهد تاثیر آن بر قیمت طلا 

و سکه و دلار و ارز باشیم.

سکه باز هم تاریخ سازی می کند؟
رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: 
انتظار ما این اســت که وعده های مســئولان 
عملیاتــی شــود و شــاهد عمل بــه تعهدات 
مســئولان باشــیم، زیرا اگر عکس آن عمل 
شــود بازار طلا و سکه شاهد تغییرات دیگری 
خواهد بود.محمدولی با اشاره به اینکه عرضه 
ســکه در بورس و هر بازار دیگری اعم از مرکز 
مبادله طلا و ارز تنها اگر ادامه دار باشد می تواند 
تاثیراتی در بحث قیمت داشته باشد، گفت: این 
بازار اگر با قدرت کار کند می تواند قیمت ها را 
تا حدود کمی کاهشی کند، اما اگر این مسیر 
یکی دو روز ادامه دار باشــد و بعد قطع شــود، 
طبیعتا قیمت طلا و سکه نمی تواند در مسیری 

که می خواهند حرکت کند.

چرا بازار سکه، سکه شد؟
رئیس ســابق اتحادیه طلا و جواهر تهران در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه مهم ترین عامل 
موثر در ســکه ۳۰ میلیون تومانی چیســت؟ 
گفت: فعال ترین متغیر و عمده ترین عامل موثر 
بر قیمت ســکه و طلا قیمت دلار و ارز اســت.
محمدولی ادامه داد: اگر مســئولان اقتصادی 
کشور بتوانند قیمت دلار را کاهشی کنند بی 
تردید قیمت طلا و سکه هم تغییراتی می کند 
در غیر این صورت شاهد افزایش قیمت طلا و 
سکه خواهیم بود.به گفته این کارشناس بازار 
طلا و سکه، گاهی قیمت ربع سکه در بورس، 
بالاتر از قیمت بازار مبادله می شــد که این ها 
می تواند به ضرر قیمت بازار باشد و مانع کاهش 

قیمت سکه شود.

گزارش

 آیا بسته های حمایتی دولت از بورس
 کارآمد است؟

بسته های بی نتیجه دولت
  رقیه ندایی / گروه اقتصادی 

سخنگوی اقتصادی دولت از یک بسته جدید برای 
حمایت از بورس ســخن گفت و اعلام کرد که این 
بسته به همین زودی ها رونمایی می شود؛ با توجه 
به اجرایی نشدن بسته های قبلی آیا این بسته جدید 
کاربردی خواهد بود یا آن هم در حد یک دستوالعمل 
بلااستفاده خواهد ماند؟خاندوزی با ابراز امیدواری 
برای ابلاغ این بســته ظرف چند روز آینده گفت: 
امیدواریم این بســته گامی در جهت چشــم انداز 
افزایش ســودآوری صنایع بورســی در ســال آتی 
قرار گیرد.وزیر اقتصاد درباره سیاســت های دولت 
برای حمایت از ورود نقدینگی ۳۴ درصدی به بازار 
ســرمایه گفت: چند هفته پیش بسته جدیدی در 
ســتاد هماهنگی ستاد اقتصادی دولت نهایی شده 
و در روزهای آینده ابلاغ می شود که کمک می کند 
سودآوری شرکت های بورسی ادامه پیدا کند و این 
مساله به جذب نقدینگی در این بازار منجر می شود.

خاندوزی گفت: با توجه به مشــکلات ســوخت در 
ماه های گذشته، دولت برنامه هایی را برای کاهش 
فشار به بنگاه های بورسی اجرا کرد و تلاش کرده در 
ماه های گذشته با پیوند دادن بنگاه های اقتصادی به 
راه اندازی نیروگاه اختصاصی و همچنین استفاده 
از ســوخت های دیگــر کمک کنــد تا از این طریق 

سودآوری شرکت ها با مشکل مواجه نشود.
سونوشت بسته  های حمایتی پیشین

در حالی خاندوزی از بسته جدید سخن گفته که در 
اولین هفته های آبان ماه بسته ۱۰ بندی دیگری در 
حمایت از بازار سرمایه ابلاغ شده بود که بر اساس 
نظرسنجی ها این بسته تا به امروز کارایی چندانی 
نداشته و بسیاری از بندهای آن اجرایی نشده است.

بســته آبان ماه، ۱۰ بند داشت که نخستین بند آن 
بیمه پرتفوی ســهامداران بورسی بود که بر همین 
اســاس ۵۸۰ هزار نفر پرتفوی خود را بیمه کردند. 
این افراد تا ۴ آبان سال آتی نباید به ترکیب پرتفوی 
خود دست بزنند؛ این بدان معناست که سهامداران 
نباید ســهام بیمه شده خود را تا مدت تعیین شده 
بفروشــند.البته قرار است منابع این بیمه از بودجه 
ســال آینده تامین شــود و با وجود کسری بودجه 
شدید و تورم به عقیده کارشناسان این تامین مالی 
کمی دشوار است.دومین بند از این مصوبه این بود 
که اوراق اختیار تبعی فروش بر روی سهام موجود 
در صندوق هــای درآمد ثابت تا ســقف ۴۰۰ هزار 
میلیارد ریال با تضمین اصل ارزش ســبد سهام در 

ابتدای دوره منتشر شود.
امــا اغلب فعالان بورســی و کارشناســان اعلام 
کردند که این موضوع نیز تحقق نیافته اســت. بر 
همین اساس لازم است سازمان بورس آمارهای 
ایــن مصوبــه را اعلام کند.با مدیریت و همکاری 
وزارت اقتصاد و بانک مرکزی قرار بود نرخ ســود 
مدیریت شــود اما همچنان شــاهد نوسان های 
شــدید در نرخ ســود هستیم و به نوعی این نرخ 
ســود هنوز مدیریت نشده است.زمان معاملات 
فرابــورس نیز طی این مــدت تغییر کرد اما این 
تغییر نیز نتوانســت تاثیر مثبتی روی معاملات 
داشته باشد و تنها سهامداران شاهد تغییر زمان 
معامــلات خود بودند.مصوبه دیگر، تزریق منابع 
جدید توسط صندوق های حاکمیتی برای خرید 
سهام در بازار است که این موضوع نیز باید توسط 
ســازمان بورس اعلام شود چراکه صندوق های 
حاکمیتی اطلاعاتی در دســترس نگذاشــته اند 
در نتیجــه وضعیــت این مصوبــه نیز همچنان 
مبهم اســت.یکی دیگر از بندهای این بسته ۱۰ 
بندی این بود که ملبغ ۵۰ هزار میلیارد ریال به 
صندوق تثبیت از ردیف بودجه امســال پرداخت 
شــود؛ اما هنوز تمامی این مبلغ پرداخت نشــده 
اســت!همچنین قرار بود سپرده گذاری مستقیم 
سازمان بورس نزد صندوق تثبیت افزایش یابد که 
آمار صددرصد این موضوع نیز منتشر نشده و باید 
منتظر انتشــار اطلاعات مربوطه ماند.بررسی ها 
نشان می دهد که یک ماه پس از ابلاغ این بسته 
۱۰ بندی هیچ یک از موارد اجرایی نشــده بود و 
اکنون پس از گذشت حدودا ۴ ماه، تنها بخشی از 
این مصوبه اجرایی شده است.عدم اجرای مصوبه 
و بسته های حمایت از بازار سرمایه در زمان مقرر 
باعث می شــود که اعتماد ســهامداران نسبت به 
بورس کاهش یابد و کاهش اعتماد نیز نتیجه ای 
جز خروج نقدینگی نخواهد داشت.آن طور که از 
اظهارات سخنگوی اقتصادی دولت برمی آید، به 
زودی باید شاهد رونمایی از بسته جدید حمایتی 
باشــیم؛ اما مساله اینجاست که این بسته چقدر 
می تواند کاربردی باشــد؟ مساله این است که از 
سال ۹۹ تا به امروز بسته های حمایتی زیادی در 
بازار ســرمایه ابلاغ شــده ولی هیچ یک نتوانسته 
تاثیری روی معاملات بگذارد.برای نمونه همین 
بســته ۱۰ بندی که به آن اشــاره شد هفتم آبان 
ابلاغ شد اما پس از آن شاهد روند شگفت انگیزی 
در شــاخص های بازار نبودیم و تنها شاخص کل 
اندکی مثبت شد که آن هم ناشی از اخبار مثبت 
بازار ســرمایه بوده اســت.حالا اما با وجود عدم 
نتیجه بخشــی بســته های حمایت از بورس این 
روزها شاهد آن هستیم که وزیر اقتصاد به دنبال 
اجرایی کردن یک بســته حمایتی جدید اســت. 
باید از وزیر اقتصاد پرســید چرا با توجه به عدم 
نتیجه بخشــی بســته های قبلی حمایت از بازار، 
باز هم بســته جدید ابلاغ می شــود در حالی که 
سازنده ترین حمایت از بازار سرمایه، عدم مداخله 

دولتی ها در امور آن است؟

« از علت رقابتی نشدن قیمت خودروها گار گزارش »روز

سرنخ قیمت خودرو، در دست دولت
  مریم بهنام راد/  گروه اقتصادی

 این روز ها خبر هایی از افزایش تســهیلات 
خرید مسکن به گوش می رسد که همین امر 
باعث شده بسیاری از افراد که قصد داشتند 
پیش از عید اقدام به خرید یا فروش مسکن 

کنند، فعلا دست نگه دارند.
موضوع رقابتی شدن قیمت ها در بازار خودرو 
مدت هاســت که با انتقادات و حمایت هایی 
روبروست، اما تا امروز به دلیل عدم مدیریت 
این روش در راستای تحقق حمایت از تولید 
کننده و مصرف کننده اجرایی نشده است.

آذر ماه سال گذشته پس از ماه ها جدال بین 
خودروسازان، وزارت صمت و شورای رقابت، 
قیمت های جدید خودرو بدون نظرخواهی 
از شورای رقابت از سوی وزارت صمت اعلام 
و در نهایت شــورای رقابت، چهارم دی ماه 
ســال ۱۴۰۰ حذف شدن از گردونه قیمت 

گذاری خودرو را پذیرفت.
در یک ســال غیبت شــورای رقابت، وزارت 
صمت، ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان و ستاد تنظیم بازار متولی 
نرخ گذاری خودرو بودند؛ اما داستان قیمت 
گذاری خودرو باز دستخوش نقد و پیشنهاد 

قرار گرفت.
افزایش قیمت کارخانــه ای خودرو، گمانه 
زنی ها در مورد آزادســازی قیمت ها را قوت 
داد، امــا وزارت صمــت زیر بار آزادســازی 
قیمت ها نرفت و با اســتفاده از مسیر بورس 
کالا، به نوعی آزادســازی قیمت ها در بازار 

خودرو را کلید زد.
عرضه خودرو در بورس کالا و فروش خودرو 
با قیمت های رقابتی، مقارن با افزایش قیمت 
دلار و تــورم انتظاری، باعث افزایش قیمت 
خودرو در بازار آزاد شــد و همین جریانات 
نقطه شروعی برای آغاز جدال بین مسئولان 

مختلــف دولتی و مجلس در مورد عرضه یا 
عدم عرضه خودرو در بورس کالا شد. از این 
رو عرضه خودرو در بورس کالا هم به فرمان 

وزیر صمت متوقف شد.

چرا شــورای رقابت به عرصه قیمت 
گذاری خودرو بازگشت؟

در ادامه شــورای رقابــت که عرصه را برای 
حضــور در گردونه قیمت گــذاری خودرو 
فراهــم دید، ۱۹ دی ماه به صورت رســمی 
اعــلام کرد که با اســتناد به بند ۵ ماده ۵۸ 
قانــون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساســی و با توجه به منقضی شــدن 
مدت زمان شصت و سومین مصوبه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی مورخ ۲۸ مهرماه 
۱۴۰۰، در خصــوص تنظیــم بازار خودرو، 
دستورالعمل تشــکیل کارگروه تخصصی 
خودرو را تصویب کرده اســت که بر اســاس 
آن، دســتورالعمل بازار خودرو که شــامل 

تنظیم قیمت، مقدار و شــرایط دسترســی 
آن اســت، توسط کارگروه تخصصی خودرو 

تدوین می شود.
آلبــرت بغزیان، عضو هیئــت تجدید نظر 
شــورای رقابت در خصوص دلیل بازگشت 
این شــورا به موضــوع قیمت گذاری خودو 
گفت: اگر در فضای انحصار متولی نباشــد، 

قطعاً سوء استفاده های زیادی خواهد شد.
وی ادامه داد: خودروسازان از ابتدا به حضور 
شــورای رقابــت در تعییــن قیمت خودرو 
اعتراض داشــتند و مدعــی بودند به دلیل 
افزایش قیمت تمام شــده، این نوع سیاست 

برای خودروساز زیان آور است.
به گفته بغزیان، مافیای خودرو همچنان در 
بحــث تولید تا توزیع و واردات حضور فعال 
دارد و مانع کاهش قیمت ها در بازار می شود؛ 
با این دیدگاه همواره خودروســازان ترجیح 
می دهند هر اقدامی در راستای تولید خودرو 
را زیان آور نشان دهند تا بتوانند از این جریان 

سازی ســود بیشتری از جیب مردم کسب 
کنــد. بورس خودرو هم نتوانســت قیمت 

خودرو را شفاف سازی کند.
عضو هیئت تجدیدنظر شورای رقابت گفت: 
ورود شــورای رقابت در تمام بازار هایی که 
انحصار در آن وجود دارد ضروری است. حالا 
این نهاد با نظر ســازمان بازرسی وارد عمل 
شــد چراکه عرضه خودرو در بورس فضای 
را برای مافیا بیش از گذشــته فراهم کرده 
بود.این کارشــناس بازار خودرو تأکید کرد: 
قیمــت رقابتی فعلًا منصفانه ترین راه برای 
کنتــرل و تثبیت قیمت هــا در بازار خودرو 
است. قیمت گذاری رقابتی حتی برای یک 
انحصارگر هم می تواند گزینه خوبی باشــد، 
اما چون همواره از هر بحثی ســوء اســتفاده 
می کنند و به دنبال افزایش ســود از طریق 
عرضه قطره چکانی خودرو به بازار هستند، 
با هر سیاست راهبردی در خصوص رقابتی 
شدن قیمت ها به مشکل می خوردند؛ از این 

رو یک نهادی مانند شورای رقابت می تواند 
دستورالعمل قیمت را تخصصی و اقتصادی 
بــه نفــع تولید و مصرف کننده تعیین کند، 
اما حضور این شــورا در این عرصه همچنان 
با مخالفت هایی مواجه و همواره برای حضور 

این نهاد مانع تراشی می کنند.
بغزیان گفت: با کمرنگ کردن نقش نظارتی 
شــورای رقابت، وضعیــت قیمت ها در بازار 
خیلی تفاوت نخواهد کرد. متأسفانه ضمانت 
اجرایی را از شــورای رقابــت گرفته اند و با 
این شــرایط دســت این نهاد برای کنترل و 
نظارت قیمت ها بسته است.وی تأکید کرد: 
زمانی که از شورای رقابت، قدرت نظارت را 
گرفتــه اند این شــورا چطور می تواند نقش 
اصلی خود آن هم نحوه تعیین و محاســبه 
قیمت نهایی محصول تولیدی خودرو ســاز 
را اجرا کند؟ پس باید بگوییم که بازگشــت 
شــورای رقابت به موضــوع تنظیم قیمت، 
مقدار و شــرایط دسترسی به خودرو، خیلی 
نمی توانــد تأثیرگذار باشــد چراکه مافیای 
خودرو از بازگشت این نهاد نظارتی به بحث 

خودو نگران است.
عضو هیئت تجدیدنظر شورای رقابت گفت: 
ضعف نظارت عامــل اصلی برهم ریختگی 
قیمت ها و عرضه خودرو در بازار اســت. به 
هر حال خودروساز آدم خود را در مجلس، قوه 
قضائیه و وزارتخانه دارد. دولت باید بخواهد 
تا قیمت ها در بازار خودرو کاهش پیدا کند. 
اگر خودرو با ارزان ترین دلار هم وارد شــود 
بازهم شــاهد گرانی خودرو در بازار خواهیم 
بود. این همه مغایرت در بحث وعده تثبیت 
قیمت ها با روند افزایش نرخ خودرو در بازار 
نشان از چیست؟! قطعاً دولت در حال حاضر 
تمایلی برای تثبیت نرخ ها در بازار پرُ حاشیه 

خودرو ندارد.

خبر ویژه

اصغر سلیمی، نماینده مردم سمیرم وعضو کمیسیون اقتصادی در 
مجلس شورای اسلامی درباره مصوبه مولدسازی دارایی های دولت 
گفت: مولدی سازی دارایی های دولت جهت فروش بخشی از اموال 
دولــت اســت و همانطور که رئیــس دفتر رئیس جمهور هم در این 
رابطه توضیح داده، به این معناســت که دولت اموال بلااســتفاده یا 
آن دســته از اموالــی را کــه ارزش افزوده و بهره وری پایینی دارد و 
سال ها رها شده واستفاده مطلوبی از آن ها صورت نمی گیرد، ضمن 

شناسایی، بیهنه سازی کند تا ارزش افزوده آن ها رشد یابد.وی در 
ادامه اضافه کرد: باید توجه داشت که با توجه به اینکه پیش از این 
سابقه داشته در برخی واگذاری ها به دلیل عدم رعایت شکل قانونی 
و شــفافیت، رانت به وجود آمد، بنابراین نیاز اســت تا در این زمینه 
بسیار دقیق وارد شویم، زیرا در غیر این صورت افرادی سود خواهند 
برد که فاقد صلاحیت لازم هســتند.نماینده مردم ســمیرم در این 
رابطه یادآور شــد: مولد ســازی دارایی های دولت باید در مجلس با 

حضور کارشناسان و پژوهشگران و با فراغ بال بیشتری مورد توجه 
قرار گیرد، زیرا مواد و تبصره هایی دارد که به بازبینی نیازمند است. 
سران قوا می توانند پیشنهادات خود را به مجلس ارائه دهند تا کار به 
بهترین شکل ممکن عملیاتی شود.این عضو کمیسیون اقتصادی در 
مجلس شــورای اسلامی در این خصوص ابراز کرد: متاسفانه برخی 
این مصوبه را با اصل ۴۴ قانون اساسی اشتباه گرفته اند، باید توجه 

داشت که مولدسازی کارخانه ها را در برنمی گیرد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

اموال رها شده دولت با مولدسازی بهینه سازی می شود

مرکز مبادله ارز و طلا، بازارها را سر و سامان می دهد؟

کاهش حلقه های پنهان در بازار طلا و ارز
به گفته کارشناسان شفافیت در معاملات و کاهش حلقه های پنهان و واسطه 

در بازار، از مسیر مرکز مبادله ارز و طلا قابل تحقق است.
روزدوم اسفند مرکز مبادله ارز و طلای ایران آغاز به کار کرد؛ مرکزی که قرار 
است نیازهای ارزی مردم و کسب و کارها را در زمینه های مختلف تامین کند.
محمد رضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی نیز با اشــاره به عملکرد مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران می گوید: قصد داریم در این مرکز تمام نیازهای 
واقعی مردم به ارز را تامین کنیم و نرخی که در این مرکز کشف می شود 

نرخ مرجع برای قیمت گذاری شود.
وعده ای که فرزین در همان روزهای نخست تقبل سکانداری ریاست بانک 
مرکــزی آن را داده بــود و نهــم دی ماه با حضور در رســانه ملی گفته بود، 
بازار دیگری به اســم بازار مبادله ارزی ایجاد خواهیم کرد. در این بازار کل 
ارزهای غیر تجاری مبادله خواهد شد و تمام آنها می توانند در بازار مبادله 

ارزی نیازهای خود را تامین کنند.
حالا با راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران جزئیات بیشــتری از این 
مرکز ارائه شــده اســت.  رئیس کل بانک مرکزی می گوید : در این مرکز 
یک تالار برای تامین نیازهای حواله راه اندازی شــده اســت. در تالار حواله 
بخشــی از فروش ارز صنایع مختلف از جمله پتروشــیمی ها ، فولادی ها ، 

صنایع غذایی و... در مرکز مبادلاتی عرضه خواهد شد.
همچنین بنا بر اعلام آقای هامونی مدیر مرکز مبادله ارز و طلا ، یک تالار 
هم تحت عنوان ارز خدماتی نیازهای اســکناس ضروری مردم و کســب و 
کار ها را تامین خواهد کرد. او در ادامه می گوید: مقاصد ارز خدماتی بیش 
از ۶۰ سر فصل است؛ ارزهای مسافری، فرصت مطالعاتی، بیماران، شرکت 
های هواپیمایی، حمل و نقل زمینی و ترانزیت و... از جمله این موارد هستند.
او در ادامه با اشــاره به ســر فصل های ارز خدماتی مســافری گفت: علاوه بر 
این موارد بر اساس نکات مطرح شده برای مسافرت های هوایی ۵۰۰ یورو 
و مسافرت های زمینی نیز ۳۰۰ یورو در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.

خودپردازها در فرودگاه امام خمینی)ره( اسکناس ارز می دهند
به گفته هامونی، باجه ها و خودپردازهایی در فرودگاه امام مستقر شده اند 
و برای اولین بار در کشور این خودپردازها به جای اسکناس ریال، ارز مورد 
نیاز مســافران را پرداخت می کنند. این خودپردازها نصب شــده و آماده 

استفاده است و مسافران می توانند ارز مورد نیاز مسافرتی خود را از پشت 
گیت خروجی دریافت کنند.

لازم بــه ذکر اســت برای دریافت ارز خدماتــی از مرکز مبادله ارزی چهار 
گام وجود دارد:

گام اول:
ابتدا به یک بانک یا صرافی عضو مرکز مبادله ایران مراجعه کنید و مدارک 
خود را تحویل دهید. لیست بانک ها یا صرافی های عضو روی سایت مرکز 

مبادله ایران به نشانی WWW.ICE.IR قابل مشاهده است.
گام دوم:

بانک یا صراف، مدارک را پس از بررسی و اطمینان از تکمیل بودن به نماینده 
مقیم دستگاه ذیربط در مرکز مبادله ایران تحویل می دهد. درصورتی که 
مدارک نقص داشته باشد یا مورد تایید نباشد به شما اطلاع رسانی می شود.

گام سوم:
پس از تایید مدارک توســط نماینده مقیم دســتگاه در مرکز مبادله ایران 
صدور تاییدیه در سامانه ثبت می شود و پیشرفت کار به شما اطلاع رسانی 
می شــود. درصورتی که در بررســی ایرادی متوجه مدارک بود مراتب به 

شما اطلاع رسانی می شود.
گام چهارم:

یک روز پس از صدور تاییدیه در ســامانه بانک مرکزی و اطلاع رســانی به 
شما برای دریافت ارز به بانک یا صرافی خود مراجعه کنید. بانک یا صرافی 
موظف است که پس از صدور تاییدیه نسبت به تامین ارز درخواستی شما 

با خرید از مرکز مبادله ایران اقدام کند.
در تمامی مراحلی که نیاز به مراجعه متقاضی است درصورت عدم مراجعه 
بیشتر از یک هفته پرونده مختومه می شود و درصورت تقاضای ارز خدماتی 

متقاضی باید مجددا درخواست خود را ثبت کند.
بــه گفتــه مقامات بانک مرکــزی در تالار ارز خدماتی نماینده ۵ وزارتخانه 
علوم،  بهداشت، راه و شهرسازی، میراث فرهنگی و ارشاد مستقر خواهند 

بود و مدارک متقاضیان را بررسی می کنند.

فروش ارز با کارت ملی متوقف شده است
اما  تالار خدمات ارزی تفاوت هایی هم دارد به طور مثال  از این پس دیگر 

بانــک مرکــزی ارز برای فروش با کارت ملی در اختیار صرافی ها قرار نمی 
دهد. آقای هامونی هم در راستای تاکید این نکته مطرح کرد: فروش ارز با 

کارت ملی متوقف شده است. 
بــا راه انــدازی مرکز مبادله ارز و طلای ایران شــهبازی، نماینده مجلس 
گفــت: هــر حرکتی که در جهت تثبیــت معقولانه نرخ ارز کمک کننده 
باشــد مفید خواهد بود. با توجه به التهابات بازار ارز و نگرانی مردم باید 
دولــت و بانــک مرکــزی اقدامات خود را اجرایی می کرد بنابر این به نظر 

این مرکز مفید خواهد بود.
او در ادامه می گوید: هر چقدر بتوانیم نیاز های کاذب را به ســمت واقعی 
سازی ببریم و التهابات بازار ارز و حباب ها را کاهش دهیم اثرات منفی را 
در اقتصاد کاهش می دهیم که این مرکز می تواند موثر باشد البته که باید 

در ادامه نیز روند و فعالیت آن بررسی شود.
سه هدف از مسیر مرکز مبادله ارز و طلا قابل تحقق است

کارشناسان اقتصادی و ارزی نیز در خصوص مرکز مبادلات ارز و طلا نقطه 
نظراتی دارند؛ آقای سیاوش غیبی پور یکی از کارشناسان اقتصادی در گفت 
و با باشگاه خبرنگاران جوان مطرح کرد: سه هدف از مسیر مرکز مبادله ارز 
و طلا قابل تحقق است در ابتدا سبب توسعه شفافیت در معاملات ارزی و 
طلا خواهد شد و حلقه های پنهان و واسطه ثبت نشده را کاهش می دهد.
او افزود: مورد دیگر این که با شناسنامه دار شدن فعالیت ها در این سامانه 
فرار های مالیاتی شکل نخواهد گرفت و سومین مورد پایان دادن به انتظارات 
تورمی است که به گفته رئیس کل بانک مرکزی خود این انتظارات سبب 

التهابات در بازار می شود.
حجت الله فرزانی دیگر کارشناس این حوزه با اشاره به یادآور شدن فعالیت 
اتاق مبادلات سابق بانک مرکزی با راه اندازی این مرکز هرچند که تفاوت 
و خلاقیت های در آن دیده می شــود گفت: مرکز مبادله ارز تســهیلگری 

برای خدمات تعریف شده در تامین ارز می کند.
او در ادامــه افــزود: نکتــه ای کــه باید بر آن تاکید کرد پوشــش ارائه این 
سامانه است که اگر تامین نیاز خدمات تعریف شده جامع نباشد می تواند 
کارآمدی این مرکز را زیر ســوال ببرد به همین ســبب باید بر این موضوع 
دقت و تاکید فراوان شود. مورد آخر این که مرکز مبادله کمک به تجمیع 

سامانه نیز می کند.
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نفت و انرژی 4

عملکرد ضعیف طی 50 سال اخیر در دیپلماسی آب مشهود است 

بدعهدی افغانستان در پرداخت حق آبه هامون

کوتاه از انرژی

بین الملل

شرکت انرژی فرانسوی از 
گازپروم شکایت کرد

شــرکت بــرق فرانســوی Engie اعلام 
کــرد کــه روند داوری را علیــه گازپروم 
روســیه به دلیل عــدم رعایت تعهدات 
تحویل گاز آغاز کرده و خواهان پرداخت 
جریمه های قراردادی و همچنین جبران 
خســارات ناشی از توقف عرضه است.در 
مقابــل گازپروم اعلام کــرد که تحویل 
گاز طبیعــی را در مــاه اوت پس از اینکه 
طرف فرانســوی نتوانست هزینه تحویل 
مــاه ژوئیه را به طور کامل پرداخت کند، 
متوقف کرد. گازپروم به Engie اطلاع داد 
که تحویل گاز را از اول سپتامبر تا زمانی 
که پرداخت گاز عرضه شــده را دریافت 
کنــد، متوقف خواهد کرد. انجام هرگونه 
تحویل گاز بیشتر بدون دریافت پرداخت 
کامل برای عرضه قبلی، بر اساس قوانین 
روســیه غیرممکن است.در همین حال، 
Engie در پاییز گذشــته اعلام کرد که از 
طریــق اختلالات در جریان گاز روســیه 
بــدون هیچ تاثیری بر عرضه فیزیکی، از 

جمله LNG، مدیریت کرده است.

ضرر صادرکنندگان نفت از 
نزدیکی چین به روسیه

آمار شــرکت تحلیل انرژی کپلر نشــان 
می دهــد آنگولا در میان تولیدکنندگانی 
بــوده کــه بدتریــن آســیب را دیده و 
صــادرات روزانه اش به چیــن از ابتدای 
فوریه تاکنون، ۲۷ درصد در مقایســه با 
فوریه ســال گذشــته کاهش پیدا کرده 
اســت. صادرات نفــت از ونزوئلا، نیجریه 
و انگلیــس هم کاهش پیدا کرده اســت.

نکته مشــترک بین این تولیدکنندگان 
آســیب دیده، این اســت که عمده نفت 
خــود را در بــازار محموله هــای تک می 
فروشــند که در آن، خریداران می توانند 
از نوســان قیمت بهــره برده و یک گرید 
نفتی را بــه راحتی، جایگزین گریدهای 
دیگــر کننــد. در مقابل، صــادرات نفت 
عربســتان سعودی بر مبنای قراردادهای 
بلندمدت اســت.ویکتور کاتونا، تحلیلگر 
نفت شــرکت کپلر گفت: این آسیب ابتدا 
در خرید محموله های تک ملموس شــد. 
نفت اورال روســیه احتمالا جای صادرات 
غرب آفریقا به چین را می گیرد اما برزیل 
هم ممکن است از افزایش واردات چین از 
روسیه، متاثر شود.طبق این آمار، واردات 
چیــن از عمان و امارات متحده عربی که 
عمدتا از طریــق قراردادهای بلندمدت، 
نفــت می فروشــند، بر مبنای ســال به 
سال رشــد کرده است.بر اساس گزارش 
بلومبرگ، با این حال، محموله های آنگولا 
و برزیل هم احتمالا خریداران جدیدی در 
اروپــا پیدا خواهند کرد. گریدهای نفتی 
عرضه شــده توســط این دو تولیدکننده 
کــه بازدهی بالای دیــزل دارند، احتمالا 
مورد استقبال خریدارانی قرار می گیرند 

که صادرات روسیه را تحریم کرده اند.

 پسرفت آرامکوی سعودی 
 به رتبه سومین  شرکت 

بزرگ جهان
غــول نفتــی دولتی آرامکوی ســعودی 
اکنون ســومین شــرکت بزرگ جهان از 
نظر ســرمایه بازار است.آرامکو با سرمایه 
بــازار ۱.۹۰۳ تریلیون دلار به رتبه ســوم 
تنــزل پیدا کرده و پس از اپل با ســرمایه 
بازار ۲.۴۱۳ تریلیون دلار و مایکروســافت 
با ســرمایه بازار ۱.۹۲۰ تریلیون دلار، قرار 
گرفته اســت.آرامکو درست دو ماه پیش، 
در اواســط دســامبر با سرمایه بازار ۱.۸۱ 
تریلیــون دلار، در رتبــه دوم پــس از اپل 
قرار داشــت و پیش از آن، در ماه مه ســال 
گذشته، با سرمایه بازار ۲.۳۸ تریلیون دلار، 
بر جایگاه نخســت تکیه زده بود.شــرکت 
الرجحی کپیتال در ژانویه پیش بینی کرد 
ســود خالص آرامکو در ســه ماهه چهارم 
سال ۲۰۲۲، تحت تاثیر دورنمای تقاضای 
ضعیف که ناشــی از کندی اقتصاد جهانی 
اســت، به میزان ۶.۳ درصد در مقایســه 
با ســه ماهه ســوم نزول خواهد کرد و به 
۳۸.۹۰ میلیارد دلار می رسد.اما در حالی 
که ســرمایه بازار آرامکو کاهش پیدا کرده 
اســت، امین ناصر، مدیرعامل این شرکت 
ماه گذشته در مصاحبه به بلومبرگ گفت: 
آرامکو انتظار دارد بازگشــایی چین، باعث 
افزایش تقاضا برای ســوخت جت و نفت 
خام شود.آرامکو در خوش بینی نسبت به 
دورنمــای تقاضای جهانی برای نفت، تنها 
نیســت و اوپک خوش بینی محتاطانه ای 

را حفظ کرده است.

 با حضور مقام های آبی از ۱۶ کشور 
و  سازمان بین المللی؛

تهران از امروز محور گفت  وگوهای 
آبی منطقه می شود

ســیزدهمین دوره اجلاس شــورای حکام مرکز 
مدیریــت آب شــهری امروز بــه میزبانی تهران 
وبا حضور مقام های آبی از ۱۶ کشــور و ســازمان 
بین المللی آغاز به کار می کند تا تهران را تبدیل 
به محوری مهم در تعاملات آبی منطقه کند.مرکز 
منطقه ای مدیریت آب شــهری )تحت پوشــش 
یونسکو( با حوزه فعالیت در مناطق غرب و جنوب 
آسیا و نیز آسیای میانه و شمال آفریقا در بهمن ماه 
سال۱۳۸۰ )فوریه ۲۰۰۲( با پیگیری وزارت نیرو 
و با همکاری وزارت امور خارجه و یونسکو تأسیس 
و راه اندازی شد..فعالیت های مرکز، توسط شورای 
حکام آن به عنوان بالاترین مرجع تصمیم گیری، 
راهبری و نظارت می شود و اعضای آن برای دوره 
۲۰۱۹ الی ۲۰۲۴، متشکل از وزرای حوزه آب ۱۸ 
کشور شامل ایران، جمهوری آذربایجان، آلمان، 
ارمنســتان، ازبکســتان، افغانستان، بنگلادش، 
پاکستان، تاجیکستان، ترکیه، سریلانکا، سوریه، 
عراق، عمان، قطر، لبنان، مصر و هند و همچنین 
نمایندگان ۱۰ سازمان بین المللی مرتبط شامل 
یونسکو، برخی نهادهای وابسته به سازمان ملل 
متحد، بانک های توسعه ای و نهادهای تخصصی 
هستند.۱۲ اجلاس شورای حکام از بدو تأسیس 
مرکز تاکنون برگزار شده است، با این توضیح که دو 
اجلاس گذشته به دلیل همه گیری کرونا در مهر 
۱۳۹۹ و خرداد ۱۴۰۰ به صورت مجازی برگزار 
شــد.همچنین آخرین اجلاس حضوری قبلی در 
آذر ۱۳۹۸ در تهــران بــا حضور وزرا و مقام های 
ارشــد آب کشــورهای عضو شورای حکام مرکز 
برگزار شــد.ن گونه که وزارت نیرو گزارش کرده، 
اکنون و در آستانه برگزاری سیزدهمین اجلاس 
شورای حکام آب به میزبانی تهران، آن هم پس 
از دو سال برگزارنشدن اجلاس حضوری به واسطه 
بحران کرونا، انتظار می رود حضور مقام های ارشد 
سیاســی و مرتبط با حوزه آب کشــورهای عضو 
اجلاس، فصلی تازه را در بهبود روابط کشــورها 
و تبادل اطلاعات آنها در رابطه با مدیریت منابع 
و مســائل آب در پی داشــته باشد.این موضوع از 
آن جهت مورد تأکید است که در سال های اخیر 
بحران آب به ویژه در کشــورهای واقع در جنوب 
غرب آســیا و آســیای میانه تشدید شده و اکثر 
کشــورهای عضو در تأمین آب پایدار شرب برای 
شــهروندان خود با نگرانی های فراوانی رو به رو 
هســتند.مرکز بین المللی مدیریت آب شــهری 
تــلاش می کند در اجلاس ســیزدهم و در قالب 
نشســت های تخصصی با تســهیل فرایندهای 
گفت وگــو محور و تبادل دانش و اطلاعات حوزه 
آب میان کشــورهای عضو، فرصت های جدیدی 
را در ادامــه مســیر فعالیت این مرکز ایجاد کند 
تا همه کشــورهای عضــو از منافع آن بهره مند 
شــوند.همچنین این مرکز در اجلاس سیزدهم 
بنــا دارد بــار دیگر توجــه جامعه جهانی به ویژه 
سازمان های بین المللی را به مسئله آب جلب کرده 
و ضرورت های تعامل فراملی برای حل چالش های 
موجود در آن را مورد تأکید قرار دهد.محمد حاج 
رســولی ها مشاور وزیر نیروی جمهوری اسلامی 
ایــران در بــاره اهداف این اجلاس گفته اســت: 
هــدف از برگزاری این اجلاس، بحث و بررســی 
چگونگی همکاری و مشارکت کشورهای عضو در 
برنامه های مرکز و نیز بررسی و تصویب طرح های 
آموزش و ظرفیت ســازی و تحقیقاتی در سطح 

منطقه است.

رئیس انجمن صنفی سی ان جی:

یک میلیون خودروی دوگانه سوز 
با مشکل انقضای تاریخ مخزن 

مواجه هستند
رئیس انجمن صنفی سی ان جی گفت: باتوجه به 
درخواســت های متعدد، دولت هیچ اقدامی برای 
تعویض مخازن این خودرو ها انجام نداده اســت.

محســن جوهری گفت: اکنون در کشــور حدود 
یــک میلیون خودروی فرســوده داریم که این 
خودرو ها در اوایل دهه ۸۰ گاز ســوز شده اند که 
نیاز به تعویض مخزن گاز ســوز دارند.به گفته او، 
متاسفانه  اقدامی در راستای ساماندهی  ناوگان 
دوگانه ســوز فعلی خودرو های کشور انجام نشده 
و حدود یک میلیون دستگاه خودرو دوگانه سوز 
با مشکل انقضای تاریخ مخزن و فرسودگی مواجه 
هستند و مالکان این خودرو ها نیز توان مالی برای 
خریــداری مخزن جدید را ندارند.رئیس انجمن 
صنفی ســی ان جی کشور  اضافه کرد: باتوجه به 
درخواســت های متعدد، دولت هیچ اقدامی برای 
تعویــض مخازن این خودرو هــا نیز انجام نداده 
است، به طوریکه متاسفانه در ماه ۳ انفجار مخزن 
CNG به دلیل فرسودگی مخازن در کشور به ثبت 
می رسد.جوهری گفت: اکنون تعداد خودرو های 
کشور ۲۴ میلیون دستگاه است که فقط ۴ میلیون 
از کل خودرو های کشــور دوگانه ســوز هستند و 
این آمار خودرو های کشور در شرایطی است که 
جایگاه های توان تامین سوخت سی ان جی برای 

۸ میلیون خودرو را دارند.
او گفت: در حال حاضر قیمت مخزن سی ان جی 
در کشور ۱۰ میلیون تومان است که برخی ها به 
دلیــل قیمــت بالا توان خرید و یا تعویض مخزن 

خود را ندارند.

 چندی پیش معاون اول رییس جمهوری  در بازدید 
از ذخایر آبی و چاه  نیمه های اســتان سیســتان و 
بلوچســتان از جمله برنامه های دولت ســیزدهم و 
وزارت نیرو برای حل مشکل تامین آب سیسستان 
و بلوچستان  را تامین آب از طریق چاه ها، آب های 
زیرزمینی، آب های ســطحی و انتقال آب از دریای 
عمان ذکر و بر اهمیت تعهد افغانســتان به حق آبه 
هیرمنــد تاکیــد کرد.درحالی معــاون اول رئیس 
جمهوری به این نکات تاکید دارد که تلاش هایی از 
سوی وزارت نیرو انجام شده است و علی سلاجقه- 
رئیس ســازمان محیط زیست- درباره این موضوع  
اظهــار کرده اســت:بحث های دیپلماســی در این 
زمینــه جریان دارد و ما درصدد هســتیم دیداری 
با مجموعه حاکمیت افغانستان داشته باشیم. خود 
من می خواهم به افغانســتان بروم . قبلا وزیر نیرو 
هم به این کشــور رفته اســت. از سفیر خودمان در 
افغانستان خواسته ایم تا شرایط را برای حضور ما در 
این کشور فراهم کند تا گفت وگوها را ادامه دهیم. 
وزارت خارجه و اســتانداری سیستان و بلوچستان 
هم در حال فعالیت هستند تا افق های تازه ای گشوده 
شــود. این بحث به نشســت های متعدد نیاز دارد.

محســن موسوی خوانساری درباره امکان استفاده 
از آب هــای ژرف اظهارکرد: درحال حاضر اطلاعات 
مناســبی درباره اینکه آب های ژرف چه پتانسیلی 
دارنــد و آیــا از نظر وضعیت کیفی و کمی می توانند 
پاســخگوی منطقه باشــند یا خیر ارائه نشده است 
همچنین درباره وضعیت چاه های احداث شــده در 
ســطح کشــور نیز مدارک مورد نیاز منتشــر نشده 
است بنابراین نمی توان به درستی درباره آن تصمیم 
گرفت که آیا این روش مناسب است یا خیر؟ شرایط 
برای انجام مطالعات مناسب است اما نباید آب های 
ژرف را در حــال حاضــر منابع قابل اتکا و مناســب 
بــرای تامیــن آب بدانیم و پس انجام مطالعات باید 
دربــاره آن ها تصمیم گیری شــود.این عضو انجمن 
آب و خــاک پایدار ایرانیــان درباره موضوع انتقال 

آب از دریای عمان به سیســتان و بلوچســتان نیز 
اظهار کرد: سیســتان و بلوچســتان دروازه امنیتی 
ایران اســت و جمعیتی بالغ بر۷۰۰ هزارنفر در آن 
منطقه مرزنشــین ســکونت دارند. به دلیل اهمیت 
اســتراتژیک سیســتان و بلوچستان و  پنج شهری 
که در آن هســتند، حفاظت از آن بسیار ارزشمند و 
ضروری اســت چون در صورتی که در امنیت خللی 
ایجاد شود همچون خشکی تالاب هامون و وزش باد 
و گرد و غبار و... که موارد کم اهمیتی هم نیستند، 
میــزان مهاجرت از این منطقه افزایش می یابد. این 
مسئله بسیار منطقی است چراکه انسان برای ادامه 
حیات به آب و غذا نیاز دارد و حتی اگر تمام انتقال 
آب هایی که به فلات مرکزی انجام می شود یک امر 
اشتباه باشد، انتقال آب از دریای عمان به سیستان 
و بلوچســتان و هامون درســت و به جا ترین اقدام 
ممکن است.موســوی خوانساری تاکید کرد: انتقال 
آب به زابل یک طرح پدافندی بسیار منطقه ای است 
و توصیه می شود که دولت با به کارگیری تمام توان و 
نیروی خود موضوع انتقال آب از عمان به سیستان 

و بلوچستان را دنبال کند.

 عملکرد ضعیف طی 50 سال اخیر 
در دیپلماسی آب

وی درباره حق آبه هیرمند و قرارداد با افغانســتان 
گفــت: یکــی از نکات مهم دربــاره موضوع حق آبه 
هیرمند، قرارداد ۱۳۵۱ با افغانستان و حق آبه ۸۲۰ 
میلیون مترمکعبی این در حالیست که طی ۵۰ سال 
اخیر فعالیت ایران در حوزه دیپلماســی آب بســیار 
ضعیــف بوده اســت. ضعف در ایــن  زمینه موجب 
ساخت سد کمالخان پشت مرزهای ایران شده است. 
این سد مانع ورود آب به هیرمند می شود آن هم در 
شرایطی که به علت بارش برف مناسب در افغانستان 
پیش بینی می شود طی اسفندماه سیلاب های عظیم 
و مناسبی به سمت ایران روانه شود اما این سد مانع 
عبور و ورود این آب ها به گودرزه در افغانستان سپس 
ایران و تالاب هامون می شود. متاسفانه چه در وزارت 
امور خارجه و چه در وزارت نیرو، در حوزه دیپلماسی 
آب عملکردها بســیار ضعیف بوده اســت.این عضو 
انجمن آب و خاک پایدار ایرانیان ادامه داد: مسئله 
مهم حق آبه ۸۲۰ میلیون مترمکعبی هامون اســت 
که برای تامین آب شــرب و کشــاورزی منعقد و در 

دهه اخیر بســیار کم اجرا شده است و افغانستان به 
آن پایبند نبوده است بنابراین کشاورزی ۱۴۰ هزار 
هکتاری سیســتان و بلوچستان دچار مشکل شده 
اســت. در واقع به دلیل این بدعهدی، کشــاورزان و 
افرادی که مشــاغل آن ها وابســته به تالاب هامون 
اســت، به شــدت دچار ضعف مالی شــده اند.وی 
درباره تالاب هامون و حق آبه آن اظهار کرد:  تالاب 
هامون یک تالاب بین المللی در معرض خطر است. 
این تالاب از نظر ســازمان ملل از جمله تالاب های 
مهم زیســت کره اســت که باید همیشه زنده بماند 
و اکوسیســتم آن پایدار باشــد. با توجه به اینکه در 
قرارداد تالاب هامون ذکر نشده است، همه شواهد بر 
این اساس است که طبق عرف بین الملل سیلاب ها 
باید وارد هامون شوند.موسوی خوانساری ادامه داد: 
آب دریافتی مناســب هامون ســالانه به میزان دو 
میلیارد مترمکعب اســت امــا آخرین دریافتی آن 
مربوط به سال ۹۸ است و پس از آن تاکنون بارندگی 
و ســیلابی دریافت نکرده بنابراین تالاب هامون در 
خطر اســت. در حال حاضر نیز کشــاورزی در این 
منطقه بســیار آســیب دیده است و بیش از ۱۵هزار 
نفر که در آن منطقه به ماهیگیری مشغول بودند نیز 
شغل خود را از دست داده اند.وی افزود: تالاب هامون 
مشــکلات گرد و غبار و معضلات زیســت محیطی 
بسیاری چه برای ایران و چه برای افغانستان ایجاد 
خواهــد کرد. بادهــای ۱۲۰ روزه  زابل تقریبا تمام 
ســال می وزد و موجب خیزش گرد و غبار می شــود 
و مشــکلات بسیار زیادی را برای مردم ایجاد کرده 
اســت بنابراین افغانستان درباره هیرمند و قرارداد 
۱۳۵۱ در زمینه رهاسازی ۸۲۰ میلیون مترمکعب 
حق آبه آب کشــاورزی و شــرب طی ۱۰ سال اخیر 
به تعهدات عمل نکرده اســت.این کارشناس حوزه 
آب تاکید کرد: ایران برای جبران کم کاری های ۵۰ 
سال گذشته در زمینه دیپلماسی آب باید اقدامات 
لازم و شکایت های رسمی در مجامع از منظر حقوق 

بین الملل انجام دهد.

در پی اعلام تأیید نهایی قراردادهای استخراج نفت و گاز که به 
میدان های نفتی مشترک با ایران و کویت مربوط می شود، یک 
کارشناس عراقی توضیحات بیشتری درباره این قراردادها ارائه 
کرد.نبیل المرســومی کارشناس اقتصادی و نفتی عراق، تأکید 
کرد که اهمیت مرحله پنجم قراردادهای اســتخراج نفت و گاز 
که روز گذشــته به تأیید نخســت وزیر عراق رســید در آن است 
کــه ایــن مرحله به میدان های مشــترک عراق با ایران و کویت 

مربوط می شود.
بــه گفته المرســومی، به موجب ایــن قراردادها ۳ میدان نفتی 
کلابات ـ قمر، خشــم الاحمر ـ انجانا، و خضر الماء به شــرکت 
اماراتی الهلال و ۳ میدان نفت خانه، ســندباد، هویزه به شــرکت 

چینی ژئو جید )Geo-jade( واگذار شده است.وی گفت که به 
موجب این قراردادها ۲۵ درصد درآمد این میدان های نفتی به 
خزانه دولت و ۷۰ درصد بابت هزینه های اســتخراج به شــرکت 
پیمانکار پرداخت می شــود، ضمن اینکه شــرکت پیمانکار باید 
ســالانه ۳۵ درصد مالیات بپردازد.روز های گذشــته در مراسم 
امضــای نهایــی این قراردادها، حیان عبدالغنی وزیر نفت عراق، 
تأکید کرد که این قراردادها به مدت ۵ ســال به علل ناموجه و 
غیــر فنــی بلاتکلیف مانده بود.وی گفت که اجرای این پروژه ها 
تولید نفت عراق را ۲۵۰ هزار تا ۸۰۰ هزار بشکه افزایش خواهد 
داد.باســم العوادی، ســخنگوی دولت عراق، نیز تأکید کرد که 
اجــرای این قراردادها باعث می شــود که عــراق وارد بازارهای 

جهانی گاز شــود و این بر نفوذ و تأثیر ژئوپلتیک عراق خواهد 
افــزود.وی گفت که اســتخراج گاز باعــث کاهش هزینه های 
دولــت عراق بابــت صادرات و صرفه جویــی میلیاردها دلاری 
بودجه می شــود.وی افزود که اجرای این قراردادها در راســتای 
برنامه های حفاظت از محیط زیســت انجام شــده است.محمد 
شــیاع السودانی، نخست وزیر عراق، در مراسمی در وزارت نفت 
عراق قراردادهای مرحله پنجم استکشــاف و اســتخراج نفت را 
که به مناطق مرزی عراق مربوط می شود امضا کرد.وی در این 
مراسم گفت که تأخیر در تأیید نهایی این قراردادها میلیاردها 
دلار به عراق ضربه زده است و تأکید کرد که دولتش برای کاهش 

واردات سوخت و مشتقات نفتی تلاش می کند.

بر اساس قرارداد؛

گاز از میادین مشترک با ایران را زد کلید استخراج نفت و  بغداد 

خبر  ویژه

رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰2 :

 سهمیه بنزین برای خانوارهای فاقد خودرو 
گزارش تلفیق نیست در 

رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲ گفــت که در گــزارش تلفیق موضوعی 
مبنــی بر اختصاص ســهمیه ۱۵ لیتری بنزین 
بــه خانوارهــای فاقــد خودرو نیامده اســت. 
شــمس الدین حسینی در نشســت خبری به 
تشریح مصوبات کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ پرداخت.رئیس کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ با بیان این که سقف 
بودجــه به میزان ۳۰ هزار میلیارد تومان یعنی 
کمتر از دو درصد افزایش داشته است گفت که 
در گــزارش تلفیق موضوعی مبنی بر اختصاص 
ســهمیه ۱۵ لیتری بنزیــن به خانوارهای فاقد 
خودرو نیامده است؛ چون این پیشنهاد نتوانسته 
بود دو سوم رای از اعضای تلفیق را کسب کند.
وی توضیح داد: کمیسیون تلفیق طی ۵۰ جلسه 
به بررسی کلیات و جزییات لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ پرداخــت که ۱۳ جلســه برای کلیات و 
۳۷ جلســه برای جزییات بود. لذا کم کاری در 
بررسی بودجه صورت نگرفته است. ۴۶۰۰ نفر 
- ســاعت در جلسات رسمی تلفیق وقت صرف 
کردند؛ لذا تا اینجا جلسات تلفیق با سال گذشته 

برابری می کند. تفاوت تلفیق امسال بر این بود 
که ما موضوعات را قبل از رســیدگی و بررســی 
پیشنهادات، با بررسی آغاز می کردیم؛ بدان معنا 
کــه مثلا در تبصره هــای ۱، ۱۲، ۱۴، ۱۶ و ۱۸ 
کارگروهی مرکب از اعضا و هیات رئیسه تلفیق، 
کارشناسان مرکز پژوهش ها و حتی نمایندگان 
دولت آنها را مورد بررسی قرار داده و جمع بندی 
ارائه می کردند.رئیس کمیســیون تلفیق لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ اضافه کرد: همچنین بودجه 
سال ۱۴۰۲ از لوایح خاصی بود که باید براساس 
دو برنامه توســعه تنظیم می شد؛ شش ماه اول 
بودجه براســاس برنامه ششــم و شش ماه دوم 
براساس برنامه هفتم بود؛ لذا ما باید ملاحظات 
مربوط به برنامه هفتم را هم در نظر می گرفتیم.
حسینی با بیان این که در لایحه بودجه دو مدل 
احکام یک ساله و دائمی آمده بود، افزود: اتفاق 
نظری با شورای نگهبان انجام شد مبنی بر این که 
مصوبات قانون بودجه یک ساله است؛ لذا موضوع 
تصویب احکام دائمی در بودجه منتفی شــد و 
هر آنچه تصویب شــده یک ســاله و برای سال 

۱۴۰۲ است.

معاون وزیر نفت خبر داد:

 افزایش 2.5 میلیارد لیتری 
مصرف سوخت مایع در سال 1401 

مدیرعامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران با اشــاره به افزایش 
۲.۵ میلیــارد لیتری مصرف ســوخت مایع در 
ســال جاری در مقایسه با سال گذشته، گفت: 
با توسعه شبکه حمل و نقل سوخت در کشور، 
شرایط پایدار در امنیت انرژی خواهیم داشت.
جلیل سالاری در مراسم تحویل ۵۰۰ دستگاه 
کامیون کشــنده توســط شرکت ایران خودرو 
دیزل به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
با اشاره به اینکه رانندگان و شرکت های حمل و 
نقل در عبور از زمستان همکاری کاملی داشتند، 
افزود: در شرایطی که ۲۸ استان دمای زیر صفر 
داشتند بدون خاموشی از زمستان عبور کردیم.
وی ادامه داد: شــرکت پالایش و پخش وظیفه 
تولید، توزیع و تامین سوخت را دارد و از همین 
رو نیاز است زیرساخت های خود را توسعه دهد.
سالاری تاکید کرد: با توجه به ۱۶ هزار کیلومتر 
خــط لوله در حوزه ناوگان جاده ای نیاز اســت 
ناوگان را نوسازی و بازسازی کنیم.وی با اشاره 
به الزام قانونی زیست محیطی در کشور، گفت: 
بر اساس قوانین زیست محیطی طرح کهاب باید 

بر روی نفتکش های جاده پیما اجرا شــود که 
با تحویل این نفتکش های جدید این اقدام نیز 
انجام می شود.معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه 
مدیریت مصرف سوخت نیز در این طرح اتفاق 
می افتــد، افزود: اقدامــات خوبی که همکاران 
در مجموعه شــرکت های حمل و نقل، شــبکه 
بانکی، نیروی انتظامی و ... توانستیم با همدلی و 
هماهنگی امروز حدود ۱۵۰۰ تا ۲ هزار نفتکش 
جاده پیما را به ظرفیت ناوگان اضافه کنیم.وی 
ادامه داد: امســال در ســوخت رسانی در حوزه 
نیــروگاه ۷ میلیارد ســوخت را به نیروگاه ها از 
مسیر جاده ای منتقل کردیم.مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با 
اشاره به مخازن پشتیبان در نیروگاه ها، گفت: با 
این اقدام در شــرایط ناترازی گاز امکان تامین 
پایدار ســوخت نیروگاه ها فراهم شــد.به گفته 
ســالاری، ظرفیت مخازن پشــتیبان سوخت 
در نیروگاه هــا ۵ میلیارد لیتر بوده اســت.وی 
بــه تحویل ۱۹ میلیارد لیتر ســوخت مایع به 
نیروگاه ها اشــاره کرد و افزود: ۵۵ درصد از این 

سوخت از مسیر جاده ای تحویل شده است.
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55استانها
مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان خبر داد؛ 

  برگزاری کارگاه آموزشی پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان 

ســمنان / گروه استانها : مدیر کل امور مالیاتی 
استان سمنان از برگزاری کارگاه آموزشی پایانه 
های فروشــگاهی و ســامانه مودیان در استان 
سمنان خبر داد و گفت : به منظور تکریم مودیان 
مالیاتی و همچنین آشنایی آنان با این سامانه و 
همچنین تبیین قانون پایانه های فروشــگاهی 
و ســامانه مودیان برای اشخاص حقوقی استان 
اعم از شــرکت های بورسی، شرکت های دولتی 
و اشــخاص حقوقی غیر بورســی و غیر دولتی 
اســتان این کارگاه به مدت یک روز در اســتان 

سمنان برگزار خواهد شد .
مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان از برگزاری 
کارگاه آموزشی پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مودیان در اســتان ســمنان خبر داد و گفت : 
بــه منظور تکریــم مودیان مالیاتی و همچنین 
آشــنایی آنان با این ســامانه و همچنین تبیین 
قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
برای اشخاص حقوقی استان اعم از شرکت های 
بورســی، شرکت های دولتی و اشخاص حقوقی 
غیر بورســی و غیر دولتی اســتان این کارگاه 
بــه مدت یک روز در اســتان ســمنان برگزار 
خواهــد شــد .به گزارش روابــط عمومی اداره 
کل امور مالیاتی اســتان ســمنان ، حسین پور 
عنــوان کرد : این کارگاه آموزشــی با توجه به 
فراخوان های صورت گرفته برای شــرکت های 
بورســی، شرکت های دولتی و اشخاص حقوقی 
غیر بورسی و غیر دولتی استان با حضور دکتر 
محمد برزگــری رئیس مرکز تنظیم مقررات ، 
نظام پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
برگزار می گردد .مدیر کل امور مالیاتی استان 
ســمنان تصریح کرد : قانون پایانه فروشگاهی 
و ســامانه مودیان در سال ۱۳۹۸ در مجلس به 
تصویب رســیده و سازمان امور مالیاتی کشور 
مکلف به اجرای این قانون می باشد و به همین 
منظور اداره کل امور مالیاتی اســتان گروههای  
آموزشی لازم برای تبیین قوانین و مقررات آن 
و تســهیل امور برای مودیــان محترم مالیاتی 
تدارک دیده است .وی، اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و سامانه مودیان را موجب حرکت 
به ســمت تحقق نظام مالیاتی هوشمند عنوان 
کرد و افزود: این قانون براســاس رویکردهای 
تامین منابع اطلاعاتی قابل اســتناد برای نظام 
مالیاتــی موجب ، تشــخیص دقیــق مالیات 
منصفانه برمبنای اطلاعات سیســتمی، بهبود 
ارائــه خدمات و اصلاح الگوهای تعامل مالیات 
دهندگان با ســازمان، وضع مالیات براســاس 
اطلاعــات حاصــل از رویدادهای واقعی، ایجاد 
شــفافیت اقتصــادی و کاهش فــرار مالیاتی و 
نهایتاً برقراری عدالت مالیاتی و افزایش رضایت 
مالیــات دهندگان خواهد شد.حســین پور در 
پایان خاطر نشان کرد : علاقمندان جهت حضور 
در این کارگاه می توانند با ارســال مشــخصات 
خود به سامانه پیامکی ۵۰۰۰۴۰۲۳۱۵۲۶ در 

این کارگاه شرکت نمایند .

 معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گلستان:

دلایل متعددی در پایین آمدن 
آستانه صبر فرد در جامعه نقش دارند

گلســتان / گروه اســتانها : رضا یازرلو معاون 
هنری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی گلســتان با اشــاره به اینکه بی شک 
دلایــل متعددی در پایین آمدن آســتانه صبر 
فــرد در جامعه نقش دارنــد، گفت: همان طور 
که اشــاره شــد معتقدم نیازمنــد ریل گذاری 
مناســب بخصوص از ســنین کودکی برای بالا 
بردن آســتانه صبر و تحمــل و ترویج فرهنگ 
بخشــش هستیم.یازرلو با اشاره به اینکه بر این 
باورم فرد اول باید صبر را در خودش تقویت کند 
تا در ادامه نمودش را در جامعه شــاهد باشیم، 
افــزود: هنرمندان ما تا بــه امروز آثار مختلفی 
را در رشــته های گوناگون هنری در راســتای 
دغدغه های مطرح شده در جلسه تولید کرده اند 
و بــرای معرفــی هنرمندان دغدغه مند در این 
حوزه و نیز ارزش یابی آثاری که توان اثرگذاری 

بیشتری دارند، آمادگی کامل را داریم.

اخبار

 بازدید نماینده 
وزیر راه و شهرسازی از پروژه های 

راه و شهرسازی بوشهر
بوشهر / گروه استانها : هادی دهقانی مشاور 
وزیر راه و شهرسازی در امور مناطق محروم 
و مســئول سفرهای اســتانی وزارت راه و 
شهرســازی در آستانه سفر رئیس جمهور 
و هیــأت دولت به بوشــهر از پروژه ها راه و 

شهرسازی وقابل افتتاح بازدید کرد. 
هــادی دهقانــی کــه به منظور بررســی 
وضعیــت پروژه های راه و شهرســازی به 
بوشــهر ســفر کرده اســت  واز پروژه های 
راه و شهرســازی  نهضت ملی مســکن در 
شــهر خورموج و برازجــان و اهرم، فازاول 
بانــد دوم  محــور اهــرم -  برازجان و قطعه 
 سوم کنارگذر کنگان  بازدید و مشکلات آنها 

بررسی کرد.
دهقانــی در بازدید از پــروژه های نهضت 
ملــی مســکن تاکیــد کرد:  بــرای جلب 
رضایت حداکثری متقاضیان طرح نهضت 
ملی مســکن باید احداث واحدها با درنظر 
گرفتــن زیرســاخت ها و کیفیت مورد نیاز 
باشــد؛ مــا باید مطالبات بــه حق مردم رو 
درســت جواب بدهیم و دســت به دســت 
هم این وعده دولت را به ثمر برســانیم که 
اگر با هم همکاری و تعامل نداشــته باشیم 
این امکان میســر نمی شود.هادی دهقانی 
از محور بزرگراهی اهرم به ســمت برازجان 
بازدید و بعد از اســتماع موضوعات مرتبط 
با این پروژه، در خصوص تســریع در روند 

اجرایی آن، پیشنهاداتی را ارائه کرد .
مشــاور وزیر راه و شهرسازی در ادامه  سفر 
امروز خود به استان بوشهر از مراحل قطعه 
سوم بزرگراه کنگان – دوراهک که از جمله 
پروژه های شــاخص بزرگراهی استان واقع 
در کریدور بزرگراهی نوار ســاحلی جنوب 
کشــوربه طــول ۵/۱۳ کیلومتر با  احداث 
دودســتگاه تقاطع غیر همسطح بشمار می 
آیــد،  بازدید و در جریــان آخرین مراحل 

پیشرفت این پروژه قرار گرفت.
وی در پایــان بازدیــد از پــروژه هــای راه 
وشهرســازی استان بوشهر ضمن قدردانی 
از مدیرکل و معاونت مهندســی وســاخت 
راه و شهرســازی بوشــهر  وضعیت پروژه 
هــای راه وشهرســازی را مطلوب ارزیابی 
کردند وخاطرنشــان کردنــد: همه ما باید 
تــلاش و  کمــک کنیم تــا دولت در زمینه 
 عمرانــی بتواند پــروژه های نیمه تمام رابه 

اتمام برساند. 

 در جشنواره ارزیابی عملکرد 
روابط عمومی وزارت نیرو؛

 روابط عمومی 
 شرکت آب و فاضلاب 

استان مرکزی  رتبه برتر کسب کرد
مرکزی / گروه اســتانها :جشنواره ارزیابی 
عملکــرد روابط عمومی های صنعت آب و 
برق کشور در تابستان سال ۱۴۰۱ ، روابط 
عمومی شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی 

حائز رتبه برتر در کشور شد.
در این جشــنواره ، روابط عمومی شــرکت 
آب و فاضــلاب اســتان مرکزی در بخش  
پایــگاه های اطلاع رســانی درون و برون 
 ســازمانی توانســت رتبه برتر را در کشور 

به دست آورد.
در آیین اختتامیه این جشــنواره که در سه 
شــنبه ۲۵ بهمن ماه در تهران برگزار شــد 
دکتــر اتابک جعفری مدیرعامل شــرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور و دکتر علی 
اکبر کاظمی مشــاور وزیر و مدیرکل روابط 
عمومی و اطلاع رســانی وزیر نیرو ، حضور 
داشتند و لوح تقدیر رتبه برتر این جشنواره 
را بــه آزاده کرمی مدیر دفتر روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی اهداء 

نمودند.

کمیته امداد خراسان رضوی: قائم مقام 

راهبری شغلی، مدل موفق کمیته امداد در ایجاد شغل است
خراسان رضوی / گروه استانها : قائم مقام کمیته امداد خراسان رضوی 
گفت: کمیته امداد با پیگیری و بررســی مدل ها از افرادی که مهارت 
و تجربه کافی دارند و به عنوان سرمایه اجتماعی می توانند به عنوان 
تکمیل شــدن زنجیره کمک کنند، درخواســت همکاری کرد و الان 
کارهای بزرگی با عنوان مدل راهبری شــغلی اتفاق افتاده است.ســید 
مصطفی موســوی در همایش ملی راهبران شــغلی کمیته امداد در 
جمع راهبران شــغلی کمیته امداد اســتان، با بیان اینکه اشتغال یکی 
از موضوعات مهم است، گفت:  با توجه به اینکه در گذشته طرح های 
اشتغال در کمیته امداد دچار مشکلاتی بود و به هدف اصلی نمی رسید، 
ما مدلهای مختلف اشــتغال را مطالعه و بررســی کردیم و در نهایت به 

مدلی با عنوان راهبری شغلی رسیدبم.

وی افزود: علت اینکه این طرح ها به هدف اصلی نمی رســید برخی 
به دلیل این بود که  فرد مهارت لازم را کســب نکرده بود و یا زنجیره 
اشتغال کامل نشده بود و فرد به تنهایی نمی توانست زنجیره اشتغال 
را صفر تا ۱۰۰ را کامل کند.قائم مقام کمیته امداد خراســان رضوی 
گفت: کمیته امداد با پیگیری و بررســی مدل ها از افرادی که مهارت 
و تجربه کافی دارند و به عنوان سرمایه اجتماعی می توانند به عنوان 
تکمیل شــدن زنجیره کمک کنند، درخواســت همکاری کرد و الان 

کارهای بزرگی اتفاق افتاده است.
وی افزود: افرادی هســتند که از جزیی ترین کار شــروع کردند و الان 
تولیدکنندگان بزرگی هســتند که در یک مورد یک بانو با گل چینی 

۸۰ نفر اشتغال زایی داشته است.

اخبار

ســمنان  / گروه اســتانها : با حضور مدیرعامل شــرکت توزیع 
برق اســتان سمنان، سرپرســت مدیریت توزیع برق شهرستان 
مهدیشــهر معرفی شد.سید محمد حسینی نژاد در آئین معارفه 
سرپرست برق مهدیشهر بیان کرد: خدمت به مردم نوعی عبادت 
محسوب می شود و رضایت مردم از عملکرد ما در عرصه خدمت 
رســانی، رضایت پروردگار متعال را دربردارد.وی با اشــاره به این 
که پیگیری سریع تقاضاها و مشکلات مردمی در حوزه ماموریت 
شرکت، یکی از اولویت های کاری است که مدیران می بایست 
به آن اهتمام نمایند گفت: رفع مشکلات متقاضیان و مشترکان 
برق در راستای ضوابط و مقررات جاری در کمترین زمان ممکن، 
داشتن سعه صدر در امور، تعامل با دستگاه های اجرایی و ارائه 

خدمات به هنگام و شایسته، از دیگر اولویت های کاری به شمار 
می رود که می باید نسبت به آن توجه کافی و وافی صورت گیرد.
وی با عنوان این که تکمیل طرح کابلی کردن شــبکه ســیمی 
فشار ضعیف شهرستان مهدیشهر، یکی از انتظارات است اظهار 
کرد: طرح هوشمندســازی کنتورهای برق در راســتای رویت 
پذیری و کنترل پذیری، یک اقدام ویژه دیگر است که باید ظرف 
مدت تعیین شــده عملیاتی شــود. گفتنی است: در این مراسم، 
از تلاش و زحمات ارزشــمند ۱۰ ســاله حسین حافظی در طی 
تصدی مسئولیت مدیر توزیع برق شهرستان مهدیشهر قدردانی 
به عمل آمده و حامد قانع به عنوان سرپرســت جدید مدیریت 

توزیع برق شهرستان مهدیشهر معرفی شد.

سرپرست مدیریت توزیع برق شهرستان مهدیشهر معرفی شد

خبر  ویژه

مدیرکل آموزش و پرورش ایلام خبر داد؛

کودکان بازمانده از تحصیل  جذب 15 درصدی 
ایلام  / گروه استانها : مدیرکل آموزش وپرورش استان ایلام از افزایش 
۱۵ درصدی شناسایی و جذب کودکان بازمانده از تحصیل نسبت به 
ســال گذشــته در استان خبر داد.علی درویشی با اشاره به اینکه هزار 
و ۸۰۰ نفر از بیســوادان و کم ســوادان اســتان در سال جاری تحت 
پوشــش ســواد آموزی قرار گرفتند اظهار داشت: شناسایی و جذب 
کودکان بازمانده از تحصیل نسبت به سال گذشته ۱۵ درصد افزایش 
 و افت تحصیلی نســبت به ســال گذشــته کاهش یک ونیم درصدی 

داشته است.
وی در خصوص حوزه معاونت آموزش متوسطه افزود: کسب رتبه اول 
کشــور در نرخ ارتقا دوره متوســط اول با عملکرد ۵۸/۹۷ و همچنین 
کسب رتبه اول استان در نرخ جلوگیری از ترک تحصیل دوره متوسطه 
دوم عملکرد اســتان ۶۲/۰ که میانگین کشــوری ۳۲/۲ و کسب رتبه 
ســوم اســتان در نرخ گذر از متوســطه اول به متوسطه دوم عملکرد 
استان ایلام ۰۶/۹۲ است.مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام ادامه 
داد: در حوزه آموزش و پرورش استثنایی، افزایش پوشش تحصیلی 

دانش آموزان با نیاز های ویژه در مناطق مختلف و روستا های صعب 
العبور مانند موســیان و هلیلان و دشــت عباس همچنین تأسیس ۶ 
مرکز آموزشی و توانبخشی مشکلات ویژه یادگیری انجام شده است.
درویشــی درباره اقدامات معاونت پرورشی و فرهنگی یادآور شد: راه 
اندازی مرکز تخصصی مشاوره و خط ۱۵۷۰ دانش آموزی همچنین 
اخذ مجوز جهت راه اندازی ۱۴ مرکز مشــاوره دانش آموزی صورت 

گرفته است.
وی اشــاره به عملکرد معاونت پژوهش، برنامه ریزی و توســعه منابع 
انســانی کرد و توضیح داد: ارائه تســهیلات و ســرانه برای کمک به 
ســرویس های دانــش آموزی همچنین جــذب و بکار گیری نزدیک 
به ۱۰۰۰ نفر از واجدین شرایط استخدام نیروی های حق التدریس 
و نهضــت ســوادآموزی و جــذب کمک مالی بــرای ارائه به بیماران 
صعب العلاج انجام شــده اســت.مدیرکل آموزش و پرورش اســتان 
ایلام درخصوص معاونت تربیت بدنی و سلامت تصریح کرد: اجرای 
طرح شــهید ســلیمانی در قالب احداث ۳۷ زمین چمن مصنوعی، ۵ 

سالن ورزشی درون مدرسه، ایجاد ۹ کلاس درس تربیت بدنی، ۱۲ 
حیاط پویا درون مدرســه ای، مرمت و بازســازی زمین چمن فوتبال 
شهید بیگ محمدی استان، اجرای طرح شهید خرازی در آزاد سازی 
اماکن ورزشی برای دانش آموزان و اولیا در روز های تعطیل و برگزاری 
مسابقات ورزشی فرهنگیان و دانش آموزان در سطح استان صورت 
گرفته اســت.وی درخصوص حوزه معاونت ســوادآموزی بیان کرد: 
پوشــش تحصیلی هزار و ۸۰۰ نفر از بیســوادان و کم سوادان استان 
در دوره های ســوادآموزی ســال ۱۴۰۱ همچنین برگزاری مسابقه 
کتابخوانی به مناســبت دهه مبارک فجر با محوریت طلای ســرخ 
ســرزمینم ایران در بین ســوادآموزان دوره انتقال صورت پذیرفته 
است.درویشــی نسبت به عملکرد اداره استعداد های درخشان اعلام 
کــرد: قبولــی و پذیرش ۱۵۶ نفــر از دانش آموزان ایلامی در مرحله 
اول آزمــون المپیاد های علمی برای اولین بار همچنین قبولی قریب 
به ۱۰۰ نفر از دانش آموزان سمپادی در کنکور سراسری که ۵۰ نفر 

در رشته های پزشکی بودند.

گهی تحدید حدود اختصاصی آ
کاشمر حوزه ثبتی 

پیــرو آگهــی تحدیــد حــدود قبلــی کــه بموجــب مقــررات مــاده ١٤ قانــون ثبــت منتشــر گردیــده 
اینــک بــر حســب درخواســت واصلــه مســتند بــه مــاده مذکــور و مــاده 61 آئیــن قانــون ثبــت 
تحدیــد حــدود یکقســمت از امــاک واقــع در شــهر کاشــمر حــوزه ثبتــی ایــن واحــد بشــرح زیــر :

ششــدانگ یــک بــاب ســاختمان پــاک 276 فرعــی مفــروزی از 13 فرعــی از 3070 اصلــی 
بخــش شــهر کاشــمر بــه نــام محمــد عبدالهیــان یونســی در مــورخ 1401/12/25 ســاعت 9 

صبــح تحدیــد حــدود انجــام خواهــد شــد.
لــذا بموجــب مــاده 14 قانــون ثبــت امــاک بــه صاحبــان امــاک و مجاوریــن شــماره هــای فــوق 
الذکــر بوســیله ایــن آگهــی اخطــار مــی گــردد کــه در روز و ســاعت مقــرر بــالا در محــل حضــور 
بهــم رســانند. چنانچــه هــر یــک از صاحبــان امــاک یــا نماینــده قانونــی آنهــا در موقــع مقــرر 
ــا حــدود اظهــار شــده از  ــور ملــک مــورد آگهــی ب حاضــر نباشــند مطابــق مــاده 15 قانــون مزب
طــرف مجاوریــن تحدیــد خواهــد شــد و اعتراضــات مجاوریــن نســبت بــه حــدود و حقــوق 
ارتفاقــی و لیــز صاحبــان امــاک کــه در موقــع مقــرر حاضــر نبــوده انــد مطابــق مــاده 20 قانــون 
ثبــت فقــط تــا ســی روز از تاریــخ تحدیــد حــدود پذیرفتــه خواهــد شــد و در اجــرای تبصــره 2 
ــت از  ــن میبایس ــی ، معترضی ــرض ثبت ــای معت ــده ه ــف پرون ــن تکلی ــون تعیی ــده قان ــاده واح م
تاریــخ تســلیم اعتــراض بــه اداره ثبــت ظــرف یکمــاه دادخواســت اعتــراض خــود را بــه مرجــع 
ذیصــاح قضایــی تقدیــم و گواهــی لازم از مرجــع مذکــور اخــذ و بــه ایــن اداره تســلیم نمایند.
کاشمر ک  رئیس ثبت اسناد و املا
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آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظــر بــه دســتور مــواد او ٣ قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی 
مصــوب 1390/09/20  و برابــر رای شــماره 140160306006006174 هیــات اول موضــوع مــاده یــک قانــون 
مذکــور مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک تربــت حیدریــه تصرفــات مالکانــه و بــا معــارض متقاضــی 
زنــد جعفــر بشــماره شناســنامه 411 صــادره از تربــت حیدریــه نســبت  آقــای ســیدعلی رضــا موســوی فر
ــر مربــع ) هفــده هــزار و یکصــد و چهــل  بــه ششــدانگ یکقطعــه زمیــن مزروعــی بــه مســاحت 17144 مت
و چهــار متــر مربــع( قســمتی از اراضــی کاتــه حاجــی باقــری پــاک 23 اصلــی دهســتان اربعــه واقــع در 
خراســان رضــوی بخــش یــک حــوزه ثبــت ملــک تربــت حیدریــه خریــداری از ورثــه مالــک رســمی ســیدوهاب 
ز گردیــده اســت. لــذا بــه موجــب مــاده 3 قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی  محمودیــان محــر
و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی و مــاده 13 آئیــن نامــه مربوطــه ایــن آگهــی در دو نوبــت بــه فاصلــه 
ــا  ــاق ت ــات الص ــتاها رأی هی ــر و در روس ــهرها منتش ــار در ش ــر الانتش ــی و کثی ــه محل ــق روزنام 15 روز از طری
در صورتیکــه اشــخاص ذینفــع بــه آرای اعــام شــده اعتــراض داشــته باشــند بایــد از تاریــخ انتشــار اولیــن 
آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا دو مــاه اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت محــل وقــوع ملــک 
تســلیم و رســید اخــذ نماینــد. معتــرض بایــد ظــرف یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض مبــادرت بــه تقدیــم 
دادخواســت بــه دادگاه عمومــی محــل نمایــد و گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه اداره ثبــت محــل تحویــل 
دهــد کــه در ایــن صــورت اقدامــات ثبــت موکــول بــه ارائــه حکــم قطعــی دادگاه اســت و در صورتــی کــه 
اعتــراض در مهلــت قانونــی واصــل نگــردد یــا معتــرض گواهــی تقدیــم دادخواســت بــه دادگاه محــل را 
ارائــه نکنــد اداره ثبــت مبــادرت بــه صــدور ســند مالکیــت مینمایــد و صــدور ســند مالکیــت مانــع از مراجعــه 

ر بــه دادگاه نیســت متضــر
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/12/4
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/12/20
ک تربت حیدریه رئیس ثبت اسناد و املا

شــماره72  بــه   405 پــژو  خــودروی  ســبز  بــرگ 
ــران149ع 34 و بــه شــماره شاســی 40320301 و  ای
شــماره موتــور 12486062007بنــام بهــروز ســهرابی 
قــره تپــه بــا کدملــی 2180087578مفقــود گشــته و از 

درجــه اعتبــار ســاقط اســت

مفقودی
بــه شــماره  تاکســی  پیــکان  خــودرو  کارت  و  ســند کمچانــی 
221 ت 15 بــه رنــگ  زرد خورشــیدی روغنــی  انتظامــی 86- 
مــدل 1383 شــماره موتــور 11283052232 شــماره شاســی 
مفقــود  ســفیدیان  علــی  غــام  بــه  متعلــق   83433379

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

شــماره  بــه  ســمند  ســواری  خــودرو  ســبز  بــرگ 
مــدل  ســفید  رنــگ  بــه   36 ج   577  -  86 انتظامــی 
شاســی  شــماره   124K1160764 موتــور  شــماره   1396
مومــن  کامــران  بــه  متعلــق   NAAC91CE3HF157846
آبــادی مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط می باشــد.
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کیلومتر شبکه توزیع برق در میامی ح اصلاح و احداث 59  اجرای طر
سمنان / گروه استانها : طرح توسعه و بهسازی ۵۹ هزار و ۳۰۰ 
متر شبکه فشار متوسط و فشار ضعیف هوایی و زمینی در راستای 
تامین برق مشــترکان و پایداری خطوط برق رسانی شهرستان 
میامی به اجرا درآمد.مدیر توزیع برق شهرستان میامی با عنوان 
این که به منظور تغذیه برق مشترکان ۱۶ ایستگاه هوایی توزیع 
برق با ظرفیت ۹۰۰ کیلو ولت آمپر نصب و بهره برداری شــده 
گفت: مجموع ظرفیت پست های توزیع برق این شهرستان هم 
اینک ۶۱ هزار و ۳۲۵ کیلوولت آمپر است.عباس ربیعی با اشاره 
به این که از آغاز ســال جاری تا زمان حاضر، ۴۴ پروژه عمرانی 
برق رسانی اجرایی شده افزود: مبلغ ۲۴۷ میلیارد و ۷۲۶ میلیون 

ریال صرف عملیاتی شدن این پروژه ها شده است. وی یادآوری 
شــد : احداث ســه هزار و ۷۰۸ متر شــبکه فشار متوسط هوایی 
جهت تامین برق چاه های بی برق ســطح شهرســتان، احداث 
حدود چهار کیلومتر خط ۲۰ کیلوولت هوایی و نصب ۱۶ ایستگاه 
هوایی توزیع برق ویژه مشترکان کشاورزی و صنعتی، اصلاح ۳۱ 
هزار متر شــبکه فشار ضعیف هوایی روستاهای کرنگ ، حسین 
آباد کالپوش، قوشه دگرمان ، دشت شاد و نام نیک با تبدیل به 
کابل خودنگهدار ، بهینه ســازی شبکه فشار ضعیف روستاهای 
جودانــه و محمدآبــاد به میزان چهار هزار و ۸۲۶ متر به منظور 
رفع حریم شبکه و تبدیل به کابل خودنگهدار و اصلاح بیش از 

هشت هزار شبکه فشار ضعیف هوایی شهرهای میامی و رضوان 
، به عنوان مهمترین اقدامات شاخص این مدیریت از آغاز امسال 

تا به حال به شمار می رود.
ربیعی خاطرنشان کرد: اصلاح ۲۵ کیلومتر شبکه فشار ضعیف 
هوایی روستاهای نردین، استرخو، حسین آباد ، ارمیان ، قدس 
و حق الخواجه با تبدیل شــبکه ســیمی به کابل خودنگهدار، 
توســعه شبکه به منظور تامین برق متقاضیان جدید و بهسازی 
شــبکه توزیع برق شهرســتان برای افزایش پایداری و رفع نقاط 
خطرآفرین از جمله برنامه های در دســت اقدام این مدیریت تا 

پایان امسال محسوب می شود.
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گاز آغاجاری ؛  در شرکت نفت و 

از سوزاندن ۱۱ میلیون فوت مکعب گاز جلوگیری شد
بــا انجــام اصلاحیه هــای فرآیندی 
در ایســتگاههای تقویت فشــار  گاز 
پارســی،ضریب پایــداری شــبکه و 
تامین گاز سراســری کشور افزایش و 
از ســوزاندن ۱۱ میلیون فوت مکعب 

گاز در روز  جلوگیری بعمل آمد. 
مدیر عامل شــرکت آغاجاری با اعلام 
این خبر بیان کرد:در شــرایط کنونی 
و بدلیل فرارســیدن فصل زمستان و 
نیاز کشــور به گاز شهری، حدود ۹۶ 
میلیــون فوت مکعــب گاز در روز از 
طریق تاسیسات کرنج پارسی تحویل 

شرکت ملی گاز می گردد. 
متاســفانه بالغ بــر ۱۱ میلیون فوت 
مکعب گاز در روز بدلیل پوســیدگی 
و نشــتهای مکــرر خط لوله خروجی 
واحد تقویت فشار ۱۰۰ پارسی  قابل 
جمع آوری نبود و بناچار سوزانده می 
شــد. از همین روی با توجه به مسیر 
صعب العبور منطقه پارســی و سوراخ 
شدن اخیر خط  خروجی واحد ۱۰۰ 
پارســی  درون رودخانه و حجم زیاد 

آب رودخانــه و عدم امکان تعمیر آن 
در شرایط کنونی،  اصلاحیه فرآیندی 
تعریف که از طریق آن بتوان این مقدار 
گاز را از میانــه راه از طریــق اتصــال 

بــه خط لوله ۱۰ اینــچ واحد تقویت 
فشــار  ۴۰۰ پارسی به مقصد منتقل 
نمود .مهندس جواد  تقی زاده افزود:با 
تلاشــهای شــبانه روزی مجموعــه 

همکاران،انجــام ایــن اصلاحیــه به 
مــدت ســه روز از طریق اتصال خط 
خروجی ایستگاه ۱۰۰ به ۴۰۰ پارسی 
انجام و ایســتگاه تقویت فشــار ۱۰۰ 

پارســی  از تاریــخ ۲۴ بهمــن ماه  در 
مدار قرار گرفت و روزانه از ســوزاندن 
بالــغ بــر ۱۱ میلیون فوت مکعب گاز 
 جلوگیــری و بــه تولید گاز شــرکت 

افزوده شد.
ایستگاه تقویت فشار گاز ۱۰۰ پارسی 
وظیفــه جمع آوری و تقویت فشــار 
گازهای تقلیل فشار یافته از واحد بهره 
برداری پارسی که در گذشته سوزانده 
می شــدند را برعهده دارد که از سال 
۱۳۷۳ راه اندازی گردید. گاز خروجی 
این ایستگاه از طریق یک خط لوله ۸ 
اینچ بطول ۲۸ کیلومتر به واحد لخته 
گیر ۵۰۰/۳۰۰ کرنج منتقل و از آنجا 
بهمراه گاز سایر ایستگاههای تقویت 
فشــار گاز کرنج/ پارســی به کارخانه 
گاز و گازمایع ۱۵۰۰ منتقل شــده و 
پس از فرآورش و جداسازی مایعات و 
ترکیبات سنگین و با ارزش، به واحد 
تزریق گاز ۵۰۰ کرنج تحویل و از آنجا 
به مخــزن نفتی کرنج بمنظور تولید 

صیانتی تزریق می گردد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

سرپرست شرکت آب منطقه ای ایلام؛

 83 درصد حجم مخزن 
ج آبگیری شده است   سد دویر

ایلام / گروه اســتانها : سرپرســت شرکت آب 
منطقــه ای ایــلام گفت: امســال بــا توجه به 
بارندگی هایی که داشــته ایم ۸۳ درصد حجم 
مخزن ســد دویرج معــادل ۱۷۰ میلیون متر 

مکعب آبگیری شده است.
صادق علیمرادی با اشاره به بهره برداری از پنج 
ســد در استان، اظهار داشت: سد های سیمره، 
دویــرج، ایلام، کنگیر و گلال در دســت بهره 
برداری هســتند.وی افزود:  ســد های سیمره، 
دویــرج، ایلام، کنگیر و گلال در دســت بهره 
برداری هستند که به منظور تامین آب شرب، 
صنعــت، کشــاورزی و تولید انــرژی برق آبی 
احداث شــده اند.سرپرست شرکت آب منطقه 
ای ایــلام گفت: یکی از ســد هایی که با هدف 
حمایت از کشاورزان در شهرستان دهلران راه 
اندازی شد سد مخزنی دویرج است.علیمرادی 
ادامه داد: امســال با توجه به بارندگی هایی که 
داشته ایم ۸۳ درصد حجم مخزن معادل ۱۷۰ 

میلیون متر مکعب آبگیری شده است.

مدیر کل بهزیستی ایلام؛

مددجویان جویای شغل در 
سامانه بهزیستی ثبت نام کنند   

ایلام / گروه اســتانها : مدیر کل بهزیستی ایلام 
با اشاره به آغاز به کار سامانه ملی ثبت نام افراد 
بیکار و جویای کار تحت پوشــش بهزیستی از 
جامعه هدف فاقد شغل خواست در این سامانه 

ثبت نام کنند.
؛ حســین نورعلیونــد با اعــلام این خبر افزود: 
ســامانه ثبت نام افراد بیکار و جویای کار تحت 
پوشــش بهزیســتی با هدف معرفی افراد بیکار 
و جویای کار زیر پوشــش سازمان بهزیستی به 
متقاضیان نیروی کار، راه اندازی شده است.وی 
افزود: در پی دستور ویژه رئیس جمهور همزمان 
با گرامیداشت روز جهانی افراد معلولیت مبنی 
بــر ارائه فهرســتی از افراد بیکار زیر پوشــش 
بهزیســتی به منظور در اولویــت قرار گرفتن 
اشــتغال آنها، سازمان بهزیستی کشور سامانه 
ای با عنوان سامانه ثبت نام افراد بیکار و جویای 
کار تحت پوشش بهزیستی را راه اندازی کرده 
است.مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: این سامانه 
به نشانی http://www.jobwo.ir آماده ثبت نام 

از افراد بیکار زیر پوشش بهزیستی است.
بــه گفتــه نورعلیوند، در گام بعــدی افرادی 
که اطلاعات آنها در ســامانه ثبت شــده به دو 
گروه متقاضیانی که دارای مدرک دانشــگاهی 
و افرادیکــه مــدارک فنــی و حرفــه ای دارند 
تقســیم می شوند.نورعلیوند بیان داشت بیان 
کــرد: این دو گــروه در مجموع برای چهار نوع 
اشتغال دولتی )جذب ۳ درصدی(، خصوصی، 
کارفرمایــی و خویش فرمایی معرفی خواهند 
شــد.وی یادآور شــد: بیش از ۴۴ هزار نفر در 
اســتان ایــلام از خدمات بهزیســتی در چهار 
حوزه توانبخشــی، پیشگیری و درمان اعتیاد، 
اجتماعی و مشــارکت های مردمی، اشتغال و 

مسکن برخوردارند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان مرکزی:

بیش از 30 هزار نفر مهارت های 
فنی و حرفه ای را فرا گرفتند

مرکزی / گروه استانها : مدیرکل آموزش فنی و 
حرفه ای استان مرکزی گفت: ۳۰ هزار و ۵۷۹ 
نفر امسال با شرکت در آموزشگاه های این اداره 
کل، آموزش هــای مهارتــی و توانمندی را فرا 
گرفتند. حمیدرضا رستمی افزود: ۲۲هزار و ۶۶ 
نفر از این آموزش ها در بخش دولتی به  صورت 
ثابت، ســیار شــهری، برگزاری در ندامتگاه ها، 
پادگان هــا، بخــش روســتایی، صنایع و جوار 

دانشگاهی بوده است.
وی بــا بیان اینکه هشــت هــزار و ۵۱۳ نفر در 
بخش خصوصــی آموزش های فنی و حرفه ای 
را فراگرفته انــد، اظهــار کرد: شــاخه فعالیت 
بخش خصوصی فنی و حرفه ای اســتان شامل 
کشــاورزی، صنعت، فرهنگ و هنر و خدمات 
اســت.مدیرکل آمــوزش فنــی و حرفــه ای 
اســتان مرکزی تصریح کــرد: این اداره کل با 
۳۹۰ آموزشــگاه آزاد و ۱۲۰ مرکز دولتی کار 
آموزش مهارت های مختلف را در این اســتان 

برعهده دارد.
رستمی با بیان تدوین ۲۸۵ حرفه  مهارت آموزی 
در اســتان مرکزی، افزود: در راســتای توسعه 
مهارت آموزی ۵۱۰ کارگاه آموزشــی در استان 
راه اندازی شده که در این کارگاه ها ۲۸۵ حرفه 
مهارتی تدوین شــده آموزش داده می شود.وی 
بــا عنوان افزایش ۲۶ درصدی تعداد شــرکت 
کننــدگان در دوره هــای مهارت هــای فنی و 
حرفه ای استان مرکزی گفت: سه هزار و ۲۸۵ 
دوره آموزشــی امسال در آموزشگاه های فنی و 
حرفــه ای دولتی و خصوصی به مهارت آموزان 

آموزش داده شد.

به ریاست معاونت معماری و شهرسازی اداره 
کل راه و شهرسازی بوشهر صورت گرفت؛

برگزاری جلسه کمیته فنی کارگروه 
تخصصی امور زیربنایی، توسعه 

روستایی، عشایری، شهری و 
آمایش سرزمین و محیط زیست 

بوشــهر / گروه اســتانها :جلســه کمیته فنی 
کارگــروه تخصصــی امور زیربنایی، توســعه 
روستایی، عشایری، شهری و آمایش سرزمین 
و محیط زیست استان به ریاست صادق یزدان 
پناه فرد معاونت معماری و شهرسازی اداره کل 
راه و شهرسازی استان بوشهر برگزار شد. جلسه 
کمیته فنــی کارگروه تخصصی امور زیربنایی 
،توسعه روســتایی ،عشایری،شهری وآمایش 
ســرزمین ومحیط زیســت در محل ســالن 
اجتماعات اداره کل راه و شهرســازی اســتان 
بوشــهر با حضور اکثریت اعضاء تشکیل شد.در 
این جلسه ۵ مورد مطرح شده که ۲ مورد واقع 
در حریــم شــهر گناوه و جــم و مابقی واقع در 

حریم شهر تنگستان بررسی شد. 

سه پروژه آبرسانی در دشتستان 
افتتاح و عملیاتی شد

بوشهر / گروه استانها : ابوالحسن عالی در تشریح 
خبر  افتتاح  ســه پروژه آبرسانی در شهرستان 
دشتســتان اظهار کرد: نخستین پروژه شامل 
بهره برداری از چاه خون اســت که یک روســتا 
با جمعیت یک هزار و ۱۰۰ نفر را زیر پوشــش 
قرار می دهد.وی بیان کرد: طرح یاد شده ظرف 
مدت سه ماه با اعتبار ۲۵ میلیارد ریال و از سوی 
شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر اجرا شده 
اســت.عالی ادامه داد: دومین پروژه نیز شامل 
آغاز عملیات اجرایی خط انتقال ســد شــهید 
بهرامی)ارغون( به شهر کلمه است که جمعیت 
سه هزارو ۶۰۰ نفری این شهر را تحت پوشش 
قرار می دهد.وی یادآور شــد: این پروژه ظرف 
مــدت ۱۲ ماه با ۲۰۰ میلیارد ریال اعتبار اجرا 
می شود که شامل هفت کیلومتر شبکه و خط 
انتقال با لوله پلی اتیلن با قطر ۲۰۰ میلیمتری 
اســت.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهر گفت: سومین پروژه نیز آغاز بهره برداری 
از خط انتقال آب فاریاب اســت که ۲ روســتا با 
جمعیت ۲ هزار و ۳۲۵ نفر را زیر پوشش قرارمی 
دهد.عالی یادآور شــد: این پروژه ظرف مدت 
چهار ماه با ۵۰ میلیاردریال اعتبار اجرا شــده 
که منبع تامین آب آن از چاه اســت.وی افزود: 
طــول خــط انتقال فاریاب۲ هزار و ۳۰۰ متر و 
با لوله پلی اتیلن به قطر ۳۱۵ میلیمتر اســت.

عالی تصریح کرد: مجری هر دو پروژه عملیاتی 
و افتتاح شــده قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( 
است که در حوزه آبرسانی استان بوشهر تاکنون 

اقدام  های ارزشمندی داشته است.

در هفته پایانی لیگ وزنه برداری 
، تیم ملی حفاری   کشور

نایب قهرمان شد 
مرحله پایانی لیگ برتر وزنه برداری پس از سه 
روز رقابــت، ۲۷ بهمن ماه در اهواز به میزبانی 
باشــگاه ملی حفاری برگزار شد.از همان هفته 
ابتدایــی لیگ، رقابت حساســی بین دو تیم 
ملی حفاری و ذوب آهن اصفهان برای کســب 
مقــام قهرمانی بود و علی رغم این که نماینده 
خوزســتان در مجموع هفته های اول و دوم، 
در رده اول قــرار گرفتــه بــود، اما امروز ذوب 
آهن موفق شد در نهایت با ۱۸۲۲ امتیاز مقام 
قهرمانــی را از آن خود کند.باشــگاه فرهنگی 
ورزشــی شــرکت ملی  حفاری ایران با ۱۸۱۲ 
امتیــاز و اختلاف اندک نســبت به ذوب آهن 
اصفهان نایب قهرمان شــد .ســایپا با ۱۷۲۴ 
امتیاز،مناطق نفتخیز جنوب با  ۱۷۱۶ امتیاز، 
عقاب با ۱۵۵۰ امتیاز، رعد پدافند ۱۵۲۸ امتیاز 
و نیــروی زمینــی ۱۴۵۲ امتیاز به ترتیب در 
رتبه های سوم تا هفتم قرار گرفتند.همچنین 
میرمصطفــی جوادی از باشــگاه ملی حفاری 
بــا کســب ۷۶/۴۳۰ امتیــاز در صدر جدول 
امتیازبندی )ســینکلر( بهترین وزنه برداران 
هفته ســوم رقابتهای لیگ برتر باشــگاه های 

کشور در بخش بزرگسالان قرار گرفت. 

استانها 6
خبر ویژه

ســمنان / گروه اســتانها : دوره آموزشــی نرم افزار GETS  در شرکت برق 
منطقه ای سمنان برگزار شد . 

با هدف افزایش توانمندی و دانش پرســنل حوزه فنی به جهت کاربردی 
نمودن GIS در سطح شرکت و با همکاری معاونت برنامه ریزی و تحقیقات 
و با حضور کارشناســان معاونت های بهره برداری و طرح وتوســعه دوره 
آموزشــی آشــنایی با نرم افزار GETS  در شرکت برق منطقه ای سمنان 
برگــزار گردیــد . مهندس علی پناهــی آزاد مدرس این دوره در خصوص 
مــاژول هــای مختلف نرم افزار از جمله ورود اطلاعات تجهیزات، ویرایش 

داده های مکانی و توصیفی، تعریف مقیاس نمایش هر عارضه، استخراج 
اطلاعات و نقشه از محیط نرم افزار، تهیه گزارشات مختلف در زمینه خط 
، پســت و مخابرات ، مســیر یابی  خط ، مکان یابی پســت، ترسیم اشکال 

هندسی ، نمایش اقلام توصیفی و ... توضیحاتی ارائه نمود .
گفتنی ســت نرم افزار GETS شــامل اطلاعات مکانی و توصیفی شــبکه 
انتقال و فوق توزیع اســت که این اطلاعات در چندین لایه متناســب با 
عناوین تجهیزات ، ایســتگاه ها و خطوط تعریف گردیده اســت. محمد 

مهدی وحدتی مدیر دفتر روابط عمومی

در شرکت برق منطقه ای سمنان صورت گرفت ؛ 

  GETS برگزاری دوره آموزشی آشنایی با نرم افزار

مدیر عامل شرکت بهره برداری قطار شهری مشهد:

دولت سهم خود در خصوص بهای خدمات را  نپرداخته است
مشهد / سارا رحمتی

مدیر عامل شرکت بهره برداری قطار شهری مشهد بیان کرد: بهای 
تمام شده خدمات در خطوط مترو، یک سوم توسط شهروند و دو 
ســوم آن توســط شــهرداری و دولت باید تامین گردد، که تا کنون 
دولت سهم خود را پرداخت نکرده و تمام سهم را شهرداری مشهد 
متقبل شــده اســت. مجتبی زمانیان وحیدی در نشست خبری با 
اصحاب رســانه گفت: یکی از دغدغه    های مدیریت شــهری معضل 
و مشــکل ترافیک بوده اســت. در زمان    های مختلف مختلفی مانند 
احداث خیابان     های دو ســطحی، تعریض شــریان     های ســواره رو 
پیشــنهاد می شــود، اما در عمل این راهکارها باعث افزایش خودرو 
در شهر می گردد. وی ادامه داد: به همین جهت توسعه حمل و نقل 
عمومی، بخصوص حمل و نقل ریلی یکی از راهکارها بوده اســت، 
بخصوص اینکه در یک سیستم انبوه معضل آلودگی هوا نیز ندارد. 
از ســال ۱۳۷۰ مطالعات احداث قطار شــهری در مشهد آغاز شد و 
در ســال ۱۳۷۸ به اتمام رســید، که برای مشهد ۴ خط مترو پیش 

بینی گردید. زمانیان افزود: عملیات اجرائی خط یک قطار شهری 
مشــهد از ســال ۱۳۷۹ آغاز و اسفند ۱۳۸۹ بهره برداری آن شروع 
شــد. همچنین از ســال ۱۳۹۵ نیز فاز یک خط دو بهره برداری شد. 
بــا افتتــاح ایــن دو خط اکنون اتصال راه آهن و فرودگاه را داریم و با 
افتتاح خط سه می توانیم اتصال پایانه امام رضا)ع( و حرم مطهر را 
نیز داشته باشیم.  وی در خصوص مشکلات در شرکت بهره برداری 
قطار شــهری عنوان کرد: کمبود ناوگان در خط یک و در آینده با 
اتصال خط سه و مترو مشهد- گلبهار مشکل اول ما است. در حال 
حاضر ۶۰ واگن در این خط اســتفاده می شــود که پیش بینی ۱۲۰ 
واگن شده است. مشکل دوم، تامین قطعات یدکی و تجهیزات است. 
زمانیان متذکر گردید: همکاران ما از ســال ۹۴ مهندســی معکوس 
را آغاز کردند که موفق شدیم، ۲۵ درصد قطعات فرآیند مهندسی 
معکوس و ســاخت داخل را داشــته باشیم. در راستای این راهکار 
شاهد صرفه جویی ریالی ۱۱۶ میلیارد تومان بودیم. تعمیرات ۱۱ 
واگن خط یک با صرفه جویی دو میلیون یورویی انجام گرفت و ۵۹ 

واگن از مجموع ۶۰ واگن اورهان داشتیم. مدیر عامل بهره برداری 
قطار شهری مشهد اظهار کرد: بهای تمام شده خدمات در خطوط 
مترو، یک ســوم توســط شــهروند و دو سوم آن توسط شهرداری و 
دولت باید تامین شــود. در ســال جاری بهای تمام شــده هر سفر 
بدون استهلاک، ۷ هزار و ۸۵۰ تومان است که هزار و ۲۰۰ تومان 

آن سهم مسافر شامل ۱۵ درصد بهاء بوده است.
 وی افزود: بهای تمام شــده بدون اســتهلاک در سال ۱۴۰۲ مبلغ 
۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان و با در نطر گرفتن استهلاک ۲۲ هزار و ۵۰۰ 
پیش بینی می شود که ۱۳ درصد ب    های تمام شده بدون استهلاک 
را به مبلغ هزار و ۵۰۰ تومان مسافر خواهد پرداخت. مجتبی زمانیان 
تاکید کرد: روزانه ۲۲۰ هزار جابجایی در خطوط مترو داریم و این 
فرصت خوبی برای فعالیت    های فرهنگی است. در زمان     های مختلف 
از این فرصت در راستای مترو گالری، پاتوق    های هنری، اجرای سرود 
و فعالیت     های دیگر فرهنگی و هنری داشــتیم. رویکرد شــرکت در 

آینده، توسعه و گسترش این فعالیت ها خواهد بود.

گهی ابلاغ اتهام گهی ابلاغ اتهامآ آ
نظــر بــر اینکــه پرونــده خانــم دکتــر مریــم رضــازاده عضــو هیــات علمــی دانشــگاه بــا اتهــام تــرک خدمــت و غیبــت غیــر موجــه و تخلــف 
از اجــرای قوانیــن و مقــررات در هیــأت بــدوی انتظامــی رســیدگی بــه تخلفــات اداری هیــات علمــی باشــد. ایــن دانشــگاه مطــرح مــی ، 
لــذا بنــا بــه تجویــز مــاده 73 آئیــن دادرســی مدنــی بــه نامبــرده ابــاغ میگــردد کــه هرگونــه اعتــراض یــا مــدارک مســتند در رابطــه بــا 
پرونــده تخلفاتــی خــود دارنــد میتواننــد حداکثــر تــا یــک مــاه از تاریــخ نشــر آگهــی بــه نشــانی: تبریــز - خیابــان دانشــگاه ســاختمان 
مرکــزی دانشــگاه علــوم پزشــکی و خدمــات بهداشــتی درمانــی تبریــز طبقــه -آخــر هیــات بــدوی انتظامــی رســیدگی بــه تخلفــات اداری 

هیــات علمــی تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت برابــر مقــررات اقــدام خواهــد شــد.
معاونت توسعه مدیریت و منابع

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی تبریز
3409

معاون قضایی و رئیس مرکز توسعه حل اختلاف دادگستری کل گلستان:

 هدف ما جلوگیری از ورود پرونده 
به دستگاه قضا است

گلستان / گروه استانها : احمد جعفری، معاون قضایی و رئیس مرکز توسعه حل اختلاف دادگستری کل گلستان 
گفت: هدف ما توسعه فرهنگ صلح و سازش و جلوگیری از ورود پرونده به دستگاه قضا است و در این راستا با 
برپایی نشست های مشترک و حرکت به سمت انعقاد تفاهم نامه و هم افزایی و همکاری های مشترک می کوشیم 
قدم های مؤثری را برای این امر مهم برداریم.وی سپس ضمن تبیین شرایط و ضوابط به برخی اقدامات شوراهای 
حل اختلاف اشاره کرد و گفت: نهادینه کردن فرهنگ صبر و آرامش از سنین کودکی بسیار مهم و ضروری است 
و باور داریم اگر این مسئله به نحو مطلوب انجام شود اثرات آن را در آینده جامعه خواهیم کرد.احمد جعفری ادامه 
داد: برای این نهادینه سازی و محقق شدن این مهم به سراغ آموزش وپرورش رفته ایم و با شکل گیری ستاد ملی صبر 
این مسئله به طور ساختاری در مسیر انجام قرارگرفته است.رئیس مرکز توسعه حل اختلاف دادگستری کل گلستان 
در ادامه به برخی پویش ها و فعالیت های انجام شده در این حوزه اشاره کرد و گفت: امید است با انعقاد تفاهم نامه 

و توسعه همکاری های مشترک بتوانیم در حد توان فرهنگ صبر و تعامل و بخشش را در جامعه ترویج دهیم.

ک خبر داد: شهردار ارا
ک در سال 1401 تخفیفات عوارض و بهای خدمات شهرداری ارا

اراک / گروه استانها : شهردار اراک گفت: با توجه به مصوبه شورای 
اسلامی شهر و به مناسبت سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی و در آستانه 
سال جدید، در راستای پرداخت به موقع عوارض و بهای خدمات و 
در نتیجه خدمات رسانی شایسته تر به شهروندان، شهرداری اراک 
اقدام به درنظر گرفتن تخفیفات عوارض و بهای خدمات در ســال 
۱۴۰۱ نمــوده اســت.دکتر علیرضا کریمــی در این خصوص گفت: 
شــهروندانی که اقدام به پرداخت بهای خدمات پســماند واحدهای 
مسکونی و کسبی بابت سال جاری و بدهی های معوقه آن تا پایان 

ســال انمایند، مشــمول تخفیف به میزان ۳۰ درصد می گردند.وی 
افزود: شهروندانی که با مراجعه به سایت پرداخت اینترنتی شهرداری 
اراک به آدرسdorsa.arak.it نســبت به پرداخت عوارض ســالیانه 
نوســازی، پســماند و کسبی خود تا پایان سال ۱۴۰۱ اقدام نمایند، 
علاوه بر اســتفاده از تخفیفات، در قرعه کشــی جایزه خوش حسابی 
شهرداری شرکت داده خواهند شد. لازم به ذکر است، مراسم  قرعه 
کشــی خوش حســابی شهرداری اراک بابت شهروندانی که عوارض 
ســالیانه نوســازی و کسب و پسماند خود را از طریق سایت اینترنتی 

شهرداری پرداخت نموده اند به صورت رسمی  و  با حضور نهادهای 
نظارتی و به مناســبت چهل و چهارمین  ســالگرد شکوهمند انقلاب 
اســلامی با اهدا مبلغ ۴۴ میلیون تومان  به ۴۴ نفر از برگزیدگان)به 

ازای هر نفر یک میلیون تومان( برگزار خواهد شد.
شــهردار اراک تاکید کرد: به اســتناد قانون درآمد پایدار شهرداری 
ها، کلیه مالکینی که اقدام به پرداخت  عوارض نوسازی سالیانه خود 
تا اواخر مرداد ماه ســال ۱۴۰۲ نمایند، مشــمول بخشودگی کامل 

جرایم عدم پرداخت سال های قبل می گردند.
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کوتاه از جامعه

کمبود دارو داروخانه ها ضربه گیرِ 

داروخانه ها این روزها بیمار هستند
  مژگان زینلی پور / گروه جامعه

حوزه دارویی کشــور یکی از مهم ترین 
بخش های تاثیرگذار بر نظام ســلامت 
و به عبارتی آخرین حلقه ارائه خدمات 
درمانــی بــه بیماران اســت. در واقع 
داروخانه ها یکی از حلقه های درمانی 
و ارکان مهم نظام ســلامت هستند که 
به عنوان مرکزی از چرخه درمان مورد 
توجــه قرار دارنــد و حمایت از اقتصاد 
داروخانــه ها در حقیقــت حمایت از 
چرخــه درمان اســت. ایــن در حالی 
است که به دلیل بدهکاری بیمه ها به 
داروخانه تا حدودی اقتصاد این مراکز 
دچار مشکلاتی شده است. این موضوع 
در کنــار بحث کمبود دارو و شــلوغی 
داروخانه ها در ماه های اخیر باعث شده 
تا بیمار شــدن در ایران برای قریب به 
۷۰ درصد اقشار جامعه ترسناک باشد. 
اشتباه نکنید منظورمان بیماری های 
ســخت و صعب العلاج نیست بلکه این 
روزهــا برای یک بیماری ســاده مثل 
ســرماخوردگی نیز ممکن اســت هم 
بیمار و هم داروخانه ها دچار سردرگمی 
و مشکل باشند. این در حالی است که 
بســیاری از کارشناسان حوزه سلامت 
بر این باورند که مشــکلات این حوزه 
با توجه به شرایط موجود می تواند در 
روند درمان تاثیرگذار باشــد، بنابراین 
بدهکاری بیمه ها به داروخانه مستلزم 
پیگیری و توجه مسئولان برای رفع این 

مشکل است. 

تاخیرهای چند ماهه در پرداخت 
مطالبات داروخانه ها 

دکتــر علــی فاطمی، نایــب رییس 
انجمــن داروســازان ایــران درباره 
وضعیت پرداخــت مطالبات بیمه ای 
و بدهــی دارویاری بــه داروخانه ها، 
گفت: پرداخت مطالبات دارویاری به 
داروخانه هــا همچنان با تاخیر مواجه 
اســت. بایــد توجه کرد کــه با تاخیر 
در پرداخــت مطالبــات داروخانه ها، 
داروخانه هــا اعم از دولتی و خصوصی 

به شــرکت های توزیــع بدهکارند و 
شرکت های پخش هم به کارخانه های 
داروسازی و واردکنندگان بدهکارند و 
علت این ماجرا به پرداخت مطالبات از 
سوی سازمان های بیمه گر برمی گردد.
وی با بیان اینکه اگر بیمه ها مطالبات 
داروخانه های دولتی و خصوصی را به 
موقع و درست پرداخت کنند، قاعدتا 
نباید مشــکلی داشته باشیم و زنجیره 
تامیــن به درســتی عمــل می کند، 
گفــت: در حال حاضر بیمه ســلامت 
دو مــاه تاخیــر در پرداخت مطالبات 
داروخانه ها دارنــد، تامین اجتماعی 
هم تاخیری ســه ماهــه در پرداخت 
مطالبات دارد و بیمه نیروهای مســلح 
بیش از چهار ماه بدهی به داروخانه ها 
دارد که این تاخیرها داروخانه ها را به 
شــدت تحت فشــار قرار می دهد. در 
عین حال اخیرا سازمان های بیمه گر 
پرداخت هــا را به صورت نا مشــخص 
انجام می دهند؛ به طوری که ۶۰ درصد 
بدهی را پرداخته و ۴۰ درصد را برای 
مــاه بعد نگه می دارند یا پرداخت های 
دارویاری و پرداخت های ســهم بیمه 
را جــدا انجــام می دهنــد و حتی در 

استان های مختلف به صورت یکسان 
عمل نمی کنند.

پرداخت مطالبات دارویاری باید 
به روز باشد

نایب رییس انجمن داروســازان ایران 
بــا بیان اینکــه پرداخــت مطالبات 
دارویــاری بــه داروخانه ها باید به روز 
باشــد، گفت: زیرا وضعیت ما مشــابه 
با ســایر گیرندگان یارانه است. مانند 
یارانــه ســوخت، یارانه نــان و ... که 
بلافاصله به جایگاه دار ســوخت و نانوا 
پرداخت می کننــد، اما چرا پرداخت 
یارانــه به داروخانه ها ســه ماه و بعضا 
بیشــتر طول می کشد. در این صورت 
کار داروخانه ها مشکل می شود و وقتی 
داروخانه پول نداشته باشد، نمی تواند 
بدهی هایش را به موقع به شرکت های 
پخــش بپردازد یا بعضا ممکن اســت 
داروخانه هایــی باشــند کــه دیگر با 
سازمان های بیمه گر همکاری نکنند 
و بخواهند دارو را آزاد به بیمار بدهند. 
بنابرایــن تاخیر در پرداخت مطالبات 
دارویی چه خودش را به صورت کمبود 
دارویی نشــان دهــد و چه به صورت 

عدم همکاری داروخانه ها با بیمه ها، در 
نهایت دودش به چشم بیماران و مردم 
می رود.نایب رییس انجمن داروسازان 
در ادامه به بحث بودجه دارویاری برای 
ســال آینده اشاره و اظهار کرد: آنچه 
که ســازمان غذا و دارو خواســته بود، 
افزایــش ۳۰ تــا ۴۰ درصدی میزان 
بودجه مطرح شــده در لایحه بودجه 
۱۴۰۲، بــرای دارویاری برای ســال 
آینــده بود و عددی حدود ۱۰۵ هزار 
میلیــارد تومــان بود که فعلا ۶۹ هزار 
میلیــارد مصوب شــده و باید دید در 
کمیســیون تلفیق چــه تصمیماتی 
گرفته می شــود. باید توجه کرد که با 
واقعی دیده نشــدن بودجه دارویاری، 
اولیــن جایــی که آســیب می بیند، 
داروخانه ها هســتند. قبلا اولین حلقه 
زنجیره تامین، شرکت های واردکننده 
دارو و شــرکت های واردکننــده مواد 
اولیه بودند که تا زمانی که ارز ۴۲۰۰ 
تومانی دریافت نمی کردند و بودجه به 
موقع تامین نمی شد، اینها هم وارداتی 
انجام نمی دادند و کمبود دارو به شکل 
دیگری و به ســرعت خودش را نشان 

می داد.

داروخانه ها ضربه گیرِ کمبود دارو!
نایب رییس انجمن داروســازان ایران 
ادامــه داد: اکنــون که فرم اختصاص 
بودجه تغییر کرده و یارانه دارو به آخر 
حلقه زنجیره تامین دارو به داروخانه ها 
تعلق می گیرد، در صورت عدم تحقق 
بودجــه و یارانــه، داروخانه ها تحمل 
کرده و هرچند که پول شان را از بیمه 
دریافت نکرده باشند، دارو را به مردم 
ارائه می دهند. در حال حاضر شــکل 
پرداخت یارانــه دارو تغییر کرده، اما 
عدم پرداخت مناســب و به موقع آن، 
یک نتیجه را به دنبال دارد. در شــکل 
قبلی که یارانه به اول زنجیره دارویی 
تعلــق می گرفت، کمبودهای دارویی 
ســریع تر خودش را نشان می داد، اما 
در شــکل فعلی که یارانه دارو به آخر 
زنجیره تعلق می گیرد، در صورت کافی 
و بــه موقع نبودن پرداخت ها، کمبود 
دارو دیرتر خودش را نشــان می دهد؛ 
چراکــه ضربه گیری بــه نام داروخانه 
وجــود دارد که عمــلا داروخانه ها را 
بــه لحاظ اقتصادی تحت فشــار قرار 
می دهــد، اما در کل در نتیجه تفاوتی 

وجود ندارد.

حجم بالای بدهی های 
داروخانه های دولتی

نایب رییس انجمن داروســازان ایران 
بــا بیان اینکه دو فاکتور واقعی دیدن 
بودجــه دارویاری و پرداخت به موقع 
مطالبات داروخانه ها در روند زنجیره 
تامین دارو موثرند، گفت: بنابراین هم 
مبلغ بودجــه و هم پرداخت به موقع 
آن مهم اســت. در سال های گذشته 
هــم در نهایت تخصیص اعتبار انجام 
می شــد، امــا از آنجایی کــه با تاخیر 
همراه بود، شرکت ها سفارش هایشان 
را دیــر ارائه داده و ماده اولیه دیر وارد 
کشــور می شــد. اکنون حجم بدهی 
بیمارســتان ها و داروخانه های دولتی 
بســیار بالا رفته است و مشکل ایجاد 

می کند.

7جامعه
با هدف استفاده از خدمات صندوق حمایت؛

 ثبت نام بیماران خاص 
در معاونت درمان تأمین اجتماعی 

آغاز شد
صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج با توجه 
به حمایت دولت سیزدهم و مجلس از مهر ۱۴۰۱ 
آغاز به کار کرده و بر اســاس آن پوشــش مازاد 
بخشی از هزینه های دارو و خدمات بیماران خاص 
و صعب العــلاج انجام می شــود.معاونت درمان 
ســازمان تأمین اجتماعی اعلام کــرد: بیماران 
خاص تحت پوشش این سازمان برای بهره مندی 
از مزایای مورد نظر باید با مراجعه به سامانه پورتال 
معاونت درمان سازمان تأمین اجتماعی به آدرس 
darman.tamin.ir و از طریق منوی درخواست 
بیمه شدگان نسبت به تکمیل اطلاعات فردی و 
بارگذاری مســتندات بیماری اقدام کنند.طبق 
اعــلام این معاونت، در مرحله نخســت بیماران 
خــاص مبتــلا بــه آتروفی عضلانی اســپینال 
 ،)ALS( اســکلروز لترال آمیوتروفیک ،)SMA(
 ،)CF( سیستیک فیبروزیس ،)EB( بال پروانه ای
ایکتیوزیس، نوروفیبروماتوزیس، اسکلرودرمی 
و نقص ایمنی اولیه و اکتســابی می توانند از این 

طریق نسبت به ثبت نام اقدام کنند.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

لایندگی در  افزایش عوارض آ
کمیسیون تلفیق بودجه رد شد

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت درباره 
پیشــنهاد برای کاهش آلودگی محیط زیســت، 
گفت: در این ارتباط بودجه به ســازمان محیط 
زیست داده نمی شود.سلاجقه افزود: ما خواستار 
۲۰درصد عوارض آلایندگی در امســال شــدیم 
و خوشــبختانه دولــت مصوب کــرد و در لایحه 
دولــت هم آمــد و حتی کمیســیون تخصصی 
مجلس به ۳۵ درصد ارتقا داد اما متاســفانه در 
کمیســیون تلفیق رد شد.معاون رییس جمهور 
و رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت بیان 
کرد: متاســفانه این دیدگاه وجود دارد که شاید 
از قبــل بــوده و ما آن را حذف می کنیم دولت به 
آلودگی به عنوان یک درآمد نگاه نمی کند و سعی 
می کنیــم در صحن با همت نمایندگان مجلس 
برگردد.سلاجقه خاطر نشان کرد: سازمان محیط 
زیســت برنامه جامعــی در قالب یک جدول که 
تمامی دســتگاه هایی کــه در بحث آلایندگی و 
آلوده کردن جو و اعضا مشارکت دارند را می گیرد 
که مبنای آن هم مبنای عملیاتی ســال ۱۴۰۲ 
خواهــد بــود و مبنای ارزیابی هم همین جدولی 

است که دریافت می شود.

مدرسه مجازی راه اندازی می شود
مدرسه مجازی با هدف افزایش پوشش تحصیلی 
ایرانیان خارج از کشــور، خارجیان علاقه مند به 
تحصیل در نظام آموزشــی ایران، اتباع خارجی 
داخــل کشــور، داوطلبــان آزاد و دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل ایجاد می شود.محمود امانی، 
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش در این باره 
عنوان کرد: ماده واحده ایجاد مدرسه مجازی پس 
از ارائه پیشنهادها و نظرات اعضای شورای عالی 
آموزش و پرورش به تصویب رسید.وی افزود: بر 
اســاس این ماده واحده به استناد بندهای ۴ و ۷ 
راهبردهــای کلان و راهکارهای ۳-۵، ۲-۱۷، و 
۴- ۱۷ ســند تحول بنیادین آموزش و پرورش 
و بــه منظور فراهم کردن فرصت های مناســب 
برای تعلیم و تربیت، تســهیل فرایند آموزش و 
یادگیری، ارتقای کیفیت فرایند تعلیم و تربیت با 
تکیه بر استفاده هوشمندانه از فناوری های نوین 
و افزایش پوشش تحصیلی ایرانیان خارج از کشور 
که امکان دسترسی یا حضور در کلاس های درس 
را ندارند، خارجیان علاقه مند به تحصیل در نظام 
آموزشــی جمهوری اسلامی ایران، اتباع خارجی 
داخل کشور، داوطلبان آزاد و دانش آموزان لازم 
التعلیــم ایرانی بازمانــده از تحصیل راه اندازی 
می شــود.وی تأکیــد کرد: در ایــن ماده واحده 
اصــل بر آموزش حضوری اســت مگر در موارد 
استثنایی و به تشخیص شورای مدرسه از آموزش 
مجــازی اســتفاده می شــود همچنین امتحان 
مدارس مجازی به صورت حضوری اســت.امانی 
افــزود: دانش آموزان لازم التعلیم ایرانی بازمانده 
از تحصیــل بایــد در مدارس روزانه ثبت نام و به 
صــورت حضوری تحصیل کننــد اما در صورت 
عــدم امکان تحصیــل حضوری، ثبت نام آنان در 
مدارس مجازی منوط به اخذ مجوز ار کمیسیون 
خاص آموزش و پرورش محل با رعایت شــرایط 
مندرج در این مصوبه اســت.وی گفت: بر اساس 
این ماده واحده به وزارت آموزش و پرورش اجازه 
داده می شــود مدرسه مجازی را برای سال های 
تحصیلــی ۱۴۰۲- ۱۴۰۱ و ۱۴۰۳ -۱۴۰۲ بــه 
صورت آزمایشی و در چارچوب مقررات و ضوابط 
مدارس آموزش از راه دور و شیوه نامه مربوط که 
توســط وزیر آموزش و پرورش ابلاغ می شــود به 
صــورت دولتی یا غیردولتی برای تمام دوره های 
تحصیلی ایجاد و نســبت بــه ثبت نام و آموزش 

دانش آموزان و داوطلبان متقاضی اقدام کند.

؟ از پرونده های مهریه چه خبر
بند ب ماده ۱۱۳ قانون برنامه ششــم توسعه، 
مراجعــه ابتدایی برای دادخواســت مهریه به 
دادگاه هــا را ممنــوع اعلام کرده و متقاضیان 
ابتــدا باید برای مطالبــه و اجرای مهریه باید 
بــه ادارات ثبت اســناد مراجعه کنند. در این 
ماده قانونی آمده اســت: مفاد اســناد رسمی 
لازم الاجراء از طریق ادارات اجرای مفاد اسناد 
رســمی لازم الاجرای ســازمان ثبت اسناد و 
املاک کشــور اجرا می شــوند. ادارات مذکور 
مکلفند بلافاصله پس از تقاضای اجرائیه نسبت 
به شناسایی و توقیف اموال مدیون اقدام کنند. 
چنانچــه مرجع مذکور نتواند ظرف مدت دو 
ماه از تقاضای اجراء، نســبت به شناســایی و 
توقیف اموال متعهد سند، اقدام کند یا ظرف 
مدت شــش ماه نســبت به اجرای مفاد سند 
اقدام نماید، متعهدٌله سند می تواند با انصراف 
از اجرای مفاد سند به محاکم دادگستری رجوع 
نماید.صادق سعادتیان، مدیر کل دفتر نظارت 
بر اجرای اســناد رسمی سازمان ثبت اسناد و 
املاک کشــور درباره وصول مطالبات مهریه 
توســط زوجه، اظهار داشت: از ابتدای امسال 
تاکنــون ۱۹۱ هزار و ۴۱۸ فقره پرونده مهریه 
در حوزه اجراییه شــعب سراســر کشور ثبت 
شــده و از این تعداد، ۱۶۲ هزار فقره پرونده 
رســیدگی و مختومه شده اســت.در واقع از 
ابتدای ســال جاری در ۱۶۲ هزار فقره پرونده 
اهداف قانونگذار برای شناسایی اموال و وصول 
مهریه محقق شده است اعم از اینکه مهریه ها 
وصول شده باشد یا به مرجع قضایی ارجاع شده 
باشد و یا اینکه ممکن است در برخی پرونده ها 
ســازش شــده باشــد.وی ادامه داد: علاوه بر 
پرونده هــای اجراییه مختومه شــده، اکنون 
حــدود ۳۰ هزار فقره پرونده دیگر در شــعب 
اجراییه سراسر کشور در جریان رسیدگی قرار 
دارد. مدیر کل دفتر نظارت بر اجرای اســناد 
رســمی سازمان ثبت اســناد و املاک کشور 
توضیح داد: بانوانی که به دنبال وصول مهریه 
هســتند در گام نخست باید به دفتر ازدواج و 
طلاقی که سند ازدواج وی به ثبت رسیده است، 
مراجعه و درخواست صدور اجرایی کنند. پس 
از صــدور اجراییه باید به دوایر اجراییه همان 
شهرســتان مراجعه شــود.وی افزود: از تاریخ 
صــدور اجراییه، مدیون )زوج( ۲۰ روز مهلت 
دارد تا نسبت به پرداخت دِین خود اقدام کند 
در غیراینصورت با درخواست بستانکار، اموال 
مدیون اعم از منقول، غیرمنقول و حساب های 
بانکی و سهام و اوراق بهادار مدیون در بورس 
و هرآنچه از اموال وی که ارزش ریالی داشــته 
باشــد، شناسایی می شــود.وی با بیان اینکه 
توســعه خدمات الکترونیک موجب کاهش 
مراجعه حضوری به شعب اجرای اسناد رسمی 
شده است، اظهارداشت: برای سهولت بیشتر و 
برای اینکه بستانکاران فقط مجبور به مراجعه 
به دوایر ثبت اسناد نباشند، امکانی فراهم شده 
است تا بتوانند درخواست های خود را به دفاتر 
اسناد رسمی و دفاتر ازدواج و طلاق ارائه دهند 
و براساس درخواست های ثبت شده، موضوع به 
صورت برخط به ادارات و شعب اجرای اسناد 

رسمی منعکس می شود.

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشت اعلام کرد؛

احتمال افزایش مجدد 
بیماری های تنفسی

معاون فنی مرکز سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشــت در مورد رعایت ۳۴ درصدی شیوه 
نامه های بهداشتی در کشور، اظهار کرد: زمانی 
که کشــورمان شدیداً درگیر شرایط کرونایی 
بــود میزان رعایت پروتکل های بهداشــتی را 
به صورت هفتگی رصد و به ســتاد ملی کرونا 
اعلام می کردیم. محسن فرهادی افزود: ما این 
کنترل ها و رصدها را از زمان کاهش ابتلا و صفر 
شدن فوتی های کرونا نیز ادامه می دهیم چرا 
که جهان همچنان درگیر پاندمی کروناســت 
و در کشور ما نیز شرایط اپیدمی کرونا وجود 
دارد. معاون فنی مرکز ســلامت محیط و کار 
وزارت بهداشت، افزایش کنترل های بهداشتی 
را بــرای جلوگیری از هر نوع بیماری واگیردار 
ضــروری خواند و گفت: با رعایت بهداشــت، 
احتمــال ابتلای افراد به بیماری های واگیردار 
بــه ویژه تنفســی کمتر می شــود و بنابراین 
توصیه همیشگی ما رعایت ضوابط بهداشتی 
اســت.  فرهادی با بیــان اینکه درصد رعایت 
شــیوه نامه های بهداشتی خوب نیست و باید 
افزایش پیدا کند، افزود: شاخص ما در تعیین 
این درصد، محاسبه میزان استفاده از ماسک و 
شست و شوی دست ها و رعایت بهداشت کلی 
و تأمین تهویه مناسب است. این مقام مسئول با 
توجه به افزایش مسافرت ها و ایام پایانی سال به 
هموطنان توصیه کرد که رعایت شاخص های 
بهداشتی را افزایش دهند چرا که می تواند در 
جلوگیری از انتقال تمام بیماری های واگیر به 
ویژه بیماری های تنفســی تأثیر جدی داشته 
باشــد. وی اعلام کرد: مردم می توانند با تلفن 
کارشناســی ۲۴ ساعته ۱۹۰ تماس گرفته و 
ضمن مطرح کردن شــکایات بهداشتی خود 
در حــوزه دارویــی و بیمــاری کرونا و دیگر 

بیماری های تنفسی مشاوره تلفنی بگیرند.

خبر ویژه

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور گفت: ستاد ملی مقابله با کرونا در کشور 
برای پرســتاران فعال در دوران شــیوع کرونا )با توجه به اختیارات قانونی خود( 
یک امتیاز ویژه در نظر گرفته بود. میثم لطیفی ادامه داد: مطابق با این طرح، به 
ازای هر ماه تا ۲ سال باید یک امتیاز در آزمون استخدامی جمعیت مذکور لحاظ 
می شد اما در سایر موارد قانون اجازه لحاظ این امتیاز را از دیگر سازمان ها سلب 
می کند. لطیفی تصریح کرد: این تصمیم به دفعات برای داوطلبان فعال در دوران 
کرونا که سابقه خدمت و تجربه داشته اند گرفته شد اما دیوان عدالت اداری آن 

را رد کرد؛ بنابراین در صورت درخواست مجدد نیز محدودیت های قانونی مانع 
از لحاظ این امتیاز خواهد شد.وی افزود: به عبارت دیگر، لحاظ امتیاز ویژه برای 
این پرستاران مستلزم اجازه قانون است و سازمان اداری و استخدامی کشور نیز 
در این رابطه اختیارات قانونی ندارد.رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشور 
تاکید کرد: درخواست این امتیاز برای سایرین با محدودیت های قانونی روبه رو 
اســت و در صورت تصمیم گیری نیز توســط مراجع نظارتی مربوطه رد می شود؛ 

بنابراین نباید تعهداتی ایجاد شود که بعدا مورد پذیرش قرار نخواهد گرفت.

رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور:

کرونا مستلزم اجازه قانون است لحاظ امتیاز ویژه در استخدام پرستاران فعال دوران 

اینفوگرافی 

علائم و انواع 
حساسیت پوستی 

کدامند؟
حساسیت های پوستی 
ممکن است به صورت 

اگزمای سرشتی در فرد 
وجود داشته باشد، یعنی از 

وقتی فرد متولد می شود، 
همراه اوست. در ابتدا 

حساسیت های پوستی به 
صورت حاد هستند، اما به 
مرور زمان به شکل مزمن 

در می آیند. حساسیت 
پوستی انواع مختلفی دارد 

که در این اینفوگرافیک به 
آنها اشاره شده است.

مدیر عامل سازمان خدمات شهرداری تهران:

استعدادیابی از شروط حل کار 
کودک است 

مدیرعامل ســازمان خدمات و مشــارکت های اجتماعی شهرداری تهران در خصوص 
بحث کار کودکان در تهران با بیان اینکه موضوع کار کودکان از مســائلی همچون 
تکدی گری بزرگســالان و ... جدا اســت و نمی توان با کودکان کار برخورد ســلبی 
داشت، گفت: کودکان کار را به عنوان پتانسیل بالقوه برای آینده کشور و تهران باید 
ببینیم و باید به آنها نگاه انسانی داشت و از برخوردهای سلبی جلوگیری کرد.احمد 
احمدی صدر با تاکید بر اینکه کودکان کار باید در پروسه استعدادیابی، حرفه آموزی 
و توانمندسازی قرار گیرند، ادامه داد: ما برنامه کوتاه، میان و بلند مدت ویژه کودکان 
کار طراحی کردیم و پیشنهاد دادیم اقدامات ویژه انجام شود؛ اما از آنجایی که متولی 
اصلی کودکان کار براساس قانون بهزیستی است و شهرداری قانونا مسئولیتی ندارد 
ما تنها می توانیم نســبت به ارائه برنامه هایمان به دســتگاه های متقاضی اقدام کنیم.

احمــدی صدر با بیان اینکه ســازمان ها و نهادهــای متولی کودکان کار باید اقدامی 
متفــاوت انجــام دهند نه اینکه همچون طــرح جمع آوری که ۳۲ بار در تهران انجام 
شــده و ابتر مانده اســت اقدام کند، تصریح کرد: ما معتقدیم برای کودکان کار طرح 
استعدادیابی، حرفه آموزی و توانمند سازی اجرایی شود، نه اینکه ۲۱ روز جمع آوری 
و نگهداری شوند و بعد از آن روز از نو، روزی از نو و دوباره این افراد به سر چهارراه ها 
برگردنــد و مــا طرح هایی که اینگونه اســت را نمی پذیریــم و اعتقادی به آن نداریم.

احمدی صدر در مورد فعالیت های باندی در مسئله کار کودک، با بیان اینکه کودکان 
کار اجیر شده در شبکه های تکدی گری هستند، گفت: ما منکر این مطلب نیستیم 
که شــبکه های مافیایی با به کارگیری و اســتثمار کودکان فعالیت می کنند و قطعا 
این باندها تقســیم بندی هایی نیز دارند؛ اما لازم اســت که یکبار برای همیشــه با این 
افراد برخورد کنند و سر شبکه های سازماندهی استثمار کودکان تنبیه شوند و این 

افراد آزادانه در سطح شهر تهران تردد و فعالیت می کنند.
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فناوری

تاثیر تحصیلات دوران مدرسه بر افزایش ریسک زوال عقل در سالمندی
محققــان چندیــن دهه را صرف ردیابی شــروع زوال عقــل در میان حدود 
۲۱۰۰۰ سالمند آمریکایی کردند.محققان دریافتند سالمندانی که در دوران 
کودکــی در ایالت هایی تحصیل کرده بودند که عموماً ســال های تحصیلی 
کوتاه تر، کلاس های پرجمعیت تر و میزان حضور کمتری داشتند، در مقایسه 
با سالمندانی که در ایالت هایی با مدارس با آموزش کیفیت بالا یعنی روزهای 
مدرسه بیشتر، کلاس های کم جمعیت تر و حضور بهتر تحصیل کرده بودند، 
خطر ابتلاء به زوال عقل بعد از ۶۵ سالگی در آنها بیشتر بود.ینی سو، محقق 
ارشــد در کالیفرنیای شــمالی، می گوید: کیفیت آموزشی بدتر با خطر بالاتر 
زوال عقل همراه است. و این خطر در بین سیاهپوستان بیشتر است چراکه 

آنها کیفیت آموزشی ضعیف تری دارند.

برای بررسی ارتباط بین تحصیلات دوران کودکی، نژاد و زوال عقل، محققان 
بر روی بیمارانی که یک بررسی بهداشتی اختیاری در مقطعی بین سال های 
۱۹۶۴ و ۱۹۷۲ تکمیل کرده بودند و حداقل ۶۵ ســال ســن داشــتند و در 
ســال ۱۹۹۶ فاقد زوال عقل بودند، تمرکز کردند. آنها بین ســال های ۱۹۰۲ 
و ۱۹۳۱ متولد شــده بودند.حدود ۵۷ درصد از بیماران زن بودند. تقریباً از 
هر ۵ بیمار ۱ نفر سیاه پوست و بقیه سفید پوست بودند. از هر ۱۰ نفر، ۴ نفر 
دبیرستان را به پایان نرسانده بودند.محققان همچنین کیفیت آموزشی را که 
هر شرکت کننده احتمالاً در سن ۶ سالگی در ایالت خود دریافت کرده بود، 
ارزیابی کردند. کیفیت بر اساس نسبت دانش آموز به معلم، طول ترم مدرسه 
و اعداد حضور درجه بندی شــد.پس از بررســی سوابق تشخیص های جدید 

زوال عقل بین ســال های ۱۹۹۷ و ۲۰۱۹، تیم تحقیق دریافت آن دســته از 
سالمندانی که در محیط آموزشی با کیفیت پایین تر رشد کرده اند، در مقایسه 
با آن دسته از ایالت هایی که بهترین تحصیلات را در مدرسه داشتند، به طور 
قابل توجهی بیشتر به زوال عقل مبتلا شده بودند.در مورد اینکه چرا آموزش 
ضعیف ممکن است خطر زوال عقل را افزایش دهد، سو به چندین عامل بالقوه 
اشاره می کند.وی می گوید: ممکن است کودکان با چنین پیشینه هایی به طور 
کلی دسترسی کمتری به مراقبت های بهداشتی داشته باشند و همچنین خطر 
ابتلاء به چاقی، استعمال سیگار و فشار خون بالا در آنها افزایش یابد.با این حال، 
محققان می گویند حتی با سابقه آموزش با کیفیت پایین، می توان برخی از 

کارها را برای کاهش خطر زوال عقل در درازمدت انجام داد.

پارک ملی تندوره؛ دریچه علم

  مکانی برای رازونیاز
 با مادر طبیعت 

پــارک ملی تندوره یکــی از زیباترین پارک های 
طبیعی در شــمال شرق ایران است. برای تعریف 
از این پارک محافظت شده کافی است به این نکته 
اشاره کنیم که جانوران نایابی مانند پلنگ در آن 
زندگی می کنند. پارک تندوره به لطف داشــتن 
منظره های طبیعی و جاذبه های گردشگری، جای 
خود را در دل طبیعت دوســت ها باز کرده اســت. 
دره های عمیق، تپه  ماهورها و درختان کوهی در 
گوشــه و کنار پارک تندوره خودنمایی می کنند. 
در ایــن پارک کوه سربه فلک کشــیده ای وجود 
دارد. بلنــدی قلــه این کوه کــه قنبرعلی نامیده 
می شود، ۲۵۸۶ متر است. از آنجایی که مطمئن 
هســتیم همراهان طبیعت دوستِ ما به راحتی از 
کنــار پارک های ملی ایــران نمی  گذرند، در این 
مطلب اطلاعات جالبی درباره پارک ملی تندروه 
با شما به اشتراک می  گذاریم. مطمئن هستیم با 
مطالعه این مطلب، در اولین سفر بار سفر به استان 
خراســان رضوی ببنید و گردشگری جانانه ای را 

در پارک ملی تندوره تجربه کنید.
پارک تندوره در شــمال استان خراسان شمالی 
واقع شده است. این پارک به اندازه  ای وسیع است 
که بعضی از قســمت های آن به مرز ترکمنستان 
نزدیــک می شــود. به لحاظ مرزبندی شــهری 
می تــوان پــارک تندوره را یکی از جاهای دیدنی 
درگز دانســت. پارک تنــدروه چیزی حدود ۳۰ 
کیلومتر از جنوب غربی شهرســتان درگز دورتر 
اســت. این پارک از دیرباز به عنوان گردشــگاهی 
برای اهالی منطقه به حساب می آمد. پارک تندوره 
اکنــون در گــروه پارک های ملی ایران قرار دارد. 
به لطف این شــرایط، طبیعــت زیبای آن حفظ 
شده و جانداران مختلفی در پارک تندوره زندگی 
می کننــد. پارک تندوره در مســیر قوچان درگز 
خودنمایی می کند. برای رســیدن به این پارک 

۳ مسیر مختلف را می توانید در پیش بگیرید.

تاریخچه پارک ملی تندوره
برای شما گفتیم که منطقه تندوره، طبیعتی وسیع 
و متنوع دارد. به لطف این گســتردگی، حیوانات 
وحشی مانند پلنگ در آن زندگی می کنند. وجود 
چنین حیواناتی باعث شد تا شکارچیان غیرمجاز، 
راه پــارک تنــدوره را در پیــش بگیرند و کمر به 
نابودی جانوران زبان بســته ایــن پارک ببندند. 
کشــتار غیرمجاز حیوانات پــارک تندوره کار را 
به جایی کشــاند که این پارک در ۱۳۴۷ توســط 
دولت وقت در گروه مناطق حفاظت شــده کشور 
قرار گرفت. پس از اینکه پارک تندوره قُرُق شــد، 
گونه های جانوری این پارک از شــر شــکارچیان 
در امان ماندند و زادآوری بیشــتری انجام دادند. 
وجود جانوران وحشــی در این پارک باعث شــد 
تا در ســال ۱۳۴۸ نام پارک وحش تندوره برای 
آن انتخاب شود.زیست بوم این پارک به اندازه ای 
برای مدیران حفاظت محیط ایران مهم بود که در 
۱۳۵۳ آن را به عنوان پارک ملی انتخاب کردند. در 
نهایت نیز به دلیل وســعت زیاد پارک، در ۱۳۶۱ 
به ۲ منطقه پارک تندوره و منطقه حفاظت شده 
تندوره تبدیل شد. اکنون که صحبت از تاریخچه 
پارک تندوره به میان آمد، خالی از لطف نیست اگر 
اشاره کنیم که در روزگاران دور راه ارتباطی درگز 
به قوچان از این منطقه عبور می کرده اســت. در 
آن زمان مردمان بیشتری در این ناحیه رفت و آمد 
می کردند. به همین دلیل دژی قدیمی در قسمتی 
از این پارک وجود دارد. این دژ که تاریخ ساخت 
آن بــه دوران قبل از اســلام بــاز می گردد، قلعه 

رجبه نام دارد.

پوشش گیاهی پارک ملی تندوره
پارک تندوره به اندازه ای وسعت دارد که آب وهوای 
قســمت های جنوبی و غربی پارک با مکان های 
دیگر آن فرق می کند. این شــرایط محیط  زیست 
متنوعــی را برای پــارک تندوره به ارمغان آورده 
اســت. در این پارک انواع گیاهان بوته ای، علفی 
و درختچه ای رشــد کرده اســت. گیاهانی مانند 
بارهنگ، آویشــن، ســریش، بومادران، چوبک، 
شیرخشــت، آلبالوی وحشــی، گوجه وحشی، 
درمنــه، گــردو، انجیر، باریجه و زرشــک در این 
پارک مشاهده می شود. ارس، گون و کرکو از دیگر 
نمونه های گیاهی است که در پارک تندوره رشد 
می کند. در پارک تندوره چشمه های بی شماری 
وجود دارد؛ اما آبدهی این چشــمه ها آنچنان که 
بایدوشــاید زیاد نیســت. این شرایط باعث شده 
تــا این پــارک در برخی قســمت ها پرگیاه و در 

قسمت های دیگر کم گیاه باشد.

گردشگری

 اثر زایگارنیک
 و افزایش قیمت گوشت!

  به  قلم وحید حاج سعیدی
ما ایرانی ها علاقه زیادی به اظهار نظــر داریم. اصلًا 
هم بحث تخصص و مهارت و تجربه نیســت. عادت 
کرده ایم. ترک عادت هم خودتان در جریان هستید 
لاکردار چه عواقب ناگــواری دارد و با این طرح های 
وزارت بهداشــت مثل دارو یار و نوبت دهی اینترنتی 
و کمبود دارو، توصیه می کنیم فعلًا کسی سراغ ترک 
عادت نرود! حالا خدا را شکر دولت ها در طول این سال 
ها در هر بیغوله یک دانشگاه راه اندازی کرده اند و اگر 
نزدیک صف نانوایی یک نفر داد بزند مهندس دستکم 
دو سوم افراد صف به طرف صدا بر می گردند. این بدان 
معناست که خیال ما از این بابت راحت است که اگر 
خلق الله تحلیل های آبدوغ خیاری می کنند و راجع به 
همه چیز از افزایش میزان تشعشعات هاله مریخ گرفته 
تا عرق سوز شدن رانندگان مینی بوس دروازه دولاب 
اظهار نظر می کنند، تحصیلات آکادمیک دارند! اما این 
به معنای توسعه سواد و دانش خلق الله نیست و هنوز 
تا رسیدن به قله، کار زیاد داریم که وقتی یک نفر داد 

مهندس همه به طرف صدا برنگردیم! بگذریم ... 
حقیقت امر بحث امروز ما هم راجــع به همین قلت 
دانش مردم و گله و شکایت از طرح های دولت است 
که چرا دولت یک طرح را که دست می گیرد قورچش 
را نمی آورد و تا خرتناق پیش نمی رود و نیمه کاره رها 
می کند. امروز اگر ریا نباشــد ما این داستان را خیلی 
عامیانه و همه فهم آچارکشــی می کنیم تا خلق الله 

بیشتر با ابعاد رویکرد دولت آشنا شوند.
هر چند داستان خیلی پیچیده است ولی مخلص کلام 
علت نیمه کاره رها شدن طرح های دولت یا به عبارتی 

کشدار شدن طرح های دولت اثر زایگارنیک است. 
بر اساس شواهد علمی ذهن ما به سرعت کارهای تمام 
شده فراموش می کند. در حالیکه برنامه ریزی شده تا 
به طور پیوسته کارهای نیمه تمام را به ما یادآوری کند. 
محموعه این فرایندها به نام اثر زایگارنیک شــناخته 

می شود.
 اثر زایگارنیک نشــان می دهد، کارهایی که تکمیل 
نشــده اند و نیمه کاره مانده اند، بهتــر از کارهایی که 
تکمیل شده اند و به پایان رسیده اند، در حافظه شما 

می مانند.
هنگامی که یک کار را کامل به پایان می رسانید، تنش 
روانی آن کار از بین می رود. در نتیجه حافظهٔ شــما 
دیگر از تلاش قابل  توجهی برای به خاطر سپردن آن 
کار اســتفاده نمی کند و به صورت خودکار از حافظه 

پاک می شود.
شــما همین قیمت خودرو را در نظر بگیرید که الان 
نزدیک به چهل سال اســت که برای قیمتگذاری آن 
داستان داریم و هنوز به سرانجام نرسیده است. حالا اگر 
وزارت صمت گوش خودروسازان را بپیچد و یک شبه 
طومار قیمتگذاری را در هم بپیچد و قیمت خودرو را 
به میخ بکشد، تنش روانی افزایش قیمت خودرو از بین 
می رود و حافظه شما دیگر تلاش قابل توجهی برای 
به خاطر ســپردن آن نمی کند. این طوری کار بزرگ 
دولت در تثبیت نرخ خودرو خود به خود به فراموشی 

سپرده می شود! 
در ولایت ما ساخت یک روگذر ۵۰۰ متری را از ۹ سال 
قبل آغاز کرده اند و هنوز تمام نشده است. خلق الله هم 
فکر می کنند به خاطر کم کاری پیمانکاران و گرانی 
مصالح و بی تفاوتی مسئولان اجرایی و ... است. نه خیر 
... اگر این پروژه شش ماهه از کار در می آمد، خیلی زود 
به فراموشی سپرده می شد؛ ولی الان مردم قدرش را 
بهتر می دانند و تا ســال ها از پیمانکاران، نمایندگان 
مجلس، استانداران، فرمانداران، روســای اداره راه و 
... که در ساخت این پروژه ســنگ تمام گذاشتند به 
نیکی یاد خواهند کرد! امروز هم اگر می بینید قیمت 
گوشت مختصری افزایش پیدا کرده و تا کیلویی نیم 
میلیون تومان رســیده، اثر زایگارنیک اســت و قرار 
نیست همه چیز را خیلی سریع به فراموشی بسپاریم!  

فقط همین ... 

 پیام رسان ها تا پایان سال 
با هم مرتبط خواهند شد

وزیر ارتباطات از برقراری ارتباط میان پیام رسان های 
داخلی تا پایان سال خبر داد.عیسی زارع پور از برقراری 
ارتباط میان پیام رسان های داخلی تا پایان سال خبر 
داد و گفت: یکی از اقداماتی که در دست انجام است، 
به اصطلاح آماده سازی اینترکانکشن است که در قالب 
آن پیام رســان های داخلی می توانند بین خودشان 
پیام رد و بدل کنند و در قالب این رویه کاربر می تواند 
به پیام رسان مورد دلخواه خود اجازه دهد که از سایر 
پیام رسان ها برایش پیام ارسال شود که این مسئله تا 
پایان سال انجام خواهد شــد.زارع پور با بیان این که 
افزایش حجم ترافیک و درآمد شــرکت ملی پســت 
از جابه جایی مرســولات کســب وکار های اینترنتی، 
شــاخص قابل اتکایی در زمینه رونق کســب وکار ها 
در پیام رسان های داخلی اســت، تصریح کرد: میزان 
ترافیک و درآمد شرکت ملی پست نه تنها به میزان قبل 
از مهر برگشته بلکه حتی افزایش نیز داشته است.وزیر 
ارتباطات با اشاره به این که ۷۰ درصد کسب وکار های 
اینترنتــی کالامحور هســتند، اظهار کــرد: عمده 
محصولات فروخته شده توســط این کسب وکار های 
اینترنتی از طریق شرکت ملی پست ارسال می شود و 
افزایش حجم مرسولاتی پستی و درآمد شرکت ملی 
پست نشان می دهد که کسب وکار های اینترنتی مسیر 
فعالیت خود را پیدا کرده انــد و بخش زیادی از آن ها 

فعالیت خود را به سکو های داخلی منتقل کرده اند.

 زنانی که با گرگ ها می دوند؛

 نمود ناب  سرشت زنانه
کلاریســا پینکولا استس در کتاب زنانی که 
بــا گرگ ها می دوند در جســت وجوی نمود 
ناب و سرشت وحشی زنانه است و می کوشد 
شمایلی از این نگاره را از خلال داستان های 
اســطوره ای و افسانه های کهن اقوام و قبایل 
مختلــف ترســیم کند. ایــن کتاب به مدت 
بیــش از هزار روز در شــمار پروفروش ترین 

کتاب های نیویورک تایمز قرار گرفت.
کلاریســا پینکولا استس در کتاب زنانی که 
با گرگ ها می دوند اســطوره ها، افســانه ها و 
داستان های غنی فرهنگ ها و قبایل گوناگون 
را بازگو می کند تا زن امروزی از خلال شنیدن 
آن ها ارتباط خود با نیای فراموش شده اش را 
احیا کند. اما این نیای فراموش شده کیست؟ 
چرا فراموش شده است و چرا باید زن امروزی 

آن را دوباره مبعوث کند و رشته های خود را 
با او از نو رج بزند؟

داستان های اسطوره ای و افسانه های نیاکان 
ما از دل انسانی ترین غرایز بشر پدیدار شدند. 
زن در این افســانه های بدوی، چنانکه نمود 
آن را در الهه ها و شــخصیت های اسطوره ای 
می بینیم، سرشــتی مبتنی بر غریزه داشت 
و در هارمونی و نســبتی تنگاتنگ با طبیعت 
وحشــی پیرامون خود قرار داشــت. تصویر 
درخشــانی که عنوان کتاب ترسیم می کند 
نیز اشــاره بــه همین موضــوع دارند. زنی 
کــه در میان گلــه ای از گرگ ها در پهنه ی 
دشــت می دود. با تنی عریان، گیسوانی رها 
و سرشــتی سرکش و وحشی. درست مانند 
گرگ ها. در روزگاری که هنوز خبری از تمدن 
نیست. خدایان و ایزدبانوان به جای شهریاران 
حکومت می کنند و انسان در ساحت اسطوره 

می زیدَ، و نه ساحت اندیشه.

پیدایش تمدن بر این غرایز انســانی افسار و 
لگام زد. حالا همه چیز باید در چارچوب های 
معین شده قرار می گرفت و لاجرم بسیاری از 
غرایز و عواطف انســانی سرکوب می شد. زن 

سرکش اسطوره ای رفته رفته 
به محاق رفت و جای او را زن 
متمدن اندیشمند گرفت. اما 
اصل مهم طبیعت این اســت 
که غریزه فرادســت اندیشه 
اســت و اساســاً بشــر برای 
کنترل آن بود که مسیر تمدن 
را پیش گرفت. غریزه سرکوب 
می شــود، اما از بین نمی رود.
دکتــر پینکولا اســتنس در 

کتاب زنانی که با گرگ ها می دوند به ســراغ 
تعدادی از افســانه ها و قصه های اسطوره ای 
پیرامــون کهن الگوی زن وحشــی می رود و 
آن ها را برای ما بازگو می کند. او با روایت کردن 

این داستان ها، گویی ارواح زنان هزاران نسل 
پیش را در مقابل ما احضار می کند. ارواحی 
سرکوب شــده که حالا احتمالاً خشمگین تر 
از گذشــته هســتند. زنانــی که بــا وجود 
هزاران هزار  ســرکوب های 
ساله، مادامی که غرایز انسانی 
وجــود دارند زنده اند و جایی 
در اعماق شــخصیت ما و در 
درونی ترین لایه های نهاد ما 

زندگی می کنند.

 در بخشی از 
کتاب  می خوانیم:

ما یک زمان انسانی داریم و یک زمان وحشی. 
من وقتی بچه بودم در جنگل های شــمالی، 
قبــل از ایــن که بیاموزم ســال چهار فصل 
دارد، فکر می کردم ده ها فصل هســت. زمان 
رعدهای شــبانه، زمان روشن کردن اجاق، 

زمان روشــن کردن آتــش در جنگل، زمان 
خون روی برف، زمان درختان یخ زده، زمان 
خمیده، زمان درختان گریان، درختان براق، 
درختان ریشه دار، درختانی که فقط قسمت 
بالایشــان تکان می خورد، و زمان درختانی 
که میوه هایشان را می ریزند. من فصول برف 
الماس گون، برف مه آلود، برف قژقژی و حتی 
برف کثیف و برف تگرگی را دوســت داشتم. 
زیــرا همه ی این هــا بدین معنا بود که زمان 
شکوفه های کنار رودخانه در حال فرارسیدن 
اســت. این فصل ها همانند مهمانان مهم و 
مقدسی بودند که هر یک پیشاپیش نشانه ی 
ورود خود را می فرســتادند. میوه های کاجی 
که باز می شــود، میوه های کاجی که بســته 
می شــود، بــوی برگی که می پوســد، بوی 
بارانــی که می آید، موی خشک شــده، موی 
سیخ شــده، موی ضخیم، درهای باز، درهای 

بسته، درهایی که اصلًا بسته نمی شود.

کتابکده 

عکس روز 

قوچ ها و میش های گلندوک / منبع : تسنیم

تهیه کننده فیلم ســرهنگ ثریا با برشــمردن دلیل کاهش متقاضیان 
فیلم های اکران نوروزی بیان کرد که برای اکران این فیلم هنوز تصمیم 

قطعی گرفته نشده است.
جلیل شعبانی که فیلم سرهنگ ثریا را به کارگردانی لیلی عاج در جشنواره 
فجر امســال رونمایی کرد، درباره زمان اکران این فیلم  و ارزیابی اش از 
شــرایط کلی اکران گفت: فعلًا تصمیم خاصی برای اکران ســرهنگ ثریا 
گرفته نشــده اســت و بررسی ها برای زمان مناسب در سازمان اوج انجام 
می شــود. البته به نظرم امســال با توجه به مقارن شــدن عید نوروز با ماه 

مبارک رمضان، استقبال از اکران نوروز کمتر شده است.
او افزود: بجز این مسئله، در حال حاضر چند فیلم کمدی در حال اکران 
هستند که سینمادارها نمایش آن ها را در عید ۱۴۰۲ هم ادامه می دهند 
و این نگرانی برای تهیه کننده های دیگر وجود دارد که نمایش فیلمشان 
در این مقطع چه سرنوشــتی پیدا می کند بخصوص فیلم های جشــنواره 
که کمدی هم در میان آن ها نبود و فیلم هایی که ســاخته شــده اند شاید 

با این فیلم های کمدی نتوانند رقابت کنند به همین دلیل فکر می کنم 
این هم عاملی برای کم شدن استقبال از اکران نوروزی است.

شــعبانی درباره اینکه وقتی مجموع فیلم های جشــنواره به اکران برسند 

در نبود فیلم کمدی چه شرایطی پیدا می کنند چرا که اکران فیلم های 
کمــدی به فــروش دیگر فیلم ها هم کمک می کند؟ گفت:  فکر نمی کنم 
حتماً دلیل فروش فیلم های دیگر حضور آثار کمدی باشــد چون ســابقه 
داشته که فیلم های درام و اجتماعی بدون فیلم های کمدی هم توانسته اند 
مخاطب خود را به ســینما بکشــانند. مهم این اســت که فیلم ها به لحاظ 

کیفیت خوب باشند و قابلیت جذب مخاطب را داشته باشند.
این تهیه کننده که فیلمش دیپلم افتخار بهترین کارگردان فیلم اولی را 
گرفته اســت، اظهار کرد:  معتقدم که ســطح کیفی فیلم ها باید بالا رود و 
ذائقه تماشــاچی عوض شــود چون آن ها عادت کرده اند که فیلم کمدی 
ببینند ولی این شراط در حال تغییر است و کم کم مردم عادت می کنند که 
فیلم های پلیسی را نیز دنبال کنند مثل آنچه در شبکه نمایش خانگی عرضه 
شــده اســت؛ بنابراین ژانرهای متعددی هستند که می توانند جایگزین 
 فیلم های کمدی در ســینما شــوند ولی قاعدتا باید با کیفیت ســاخته

 شوند.

پرده نقره ای 

ح کرد: تهیه کننده سرهنگ ثریا مطر

ذائقه فیلم دیدن مردم باید تغییر کند

طنز


